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1880.
NEW ZEALAND.

NATIVE AFFAIRS COMMITTEE.
REPORTS ON THE PETITIONS OF THE REV. W. GITTOS AND

ARAMA KARAKA HAUTUTU.

TOGETHER WITH MINUTES OF EVIDENCE AND APPENDIX.

REPORTS.
Petitionek states that about 15 years ago Wi Apo died; that Wi Apo had been interested in the
Pakiri Block ; that Pakiri had since been sold to the Government; that the two sons of Wi Apo, who
had been left in the care of the petitioner, had a share in thepurchase-money to the extent of £400 ;
that in respect of these lands, AramaKaraka, a Native chief, and Mr. John Sheehan were trustees for
the sons of Wi Apo ; that for the purpose of paying the expenses of the boys' education, Arama
Karaka had signed a cheque for £20, which the petitioner sent to Mr. Sheehan for his signature, and
to be placed in the bank to the credit of the petitioner; that the money had been withdrawn from the
bank by Mr. Sheehan, but had not been paid to the petitioner nor lodged to his credit; that the
petitioner had advanced the money out of his own pocket, but had never been repaid, or received any
account of the disposal of the amount drawn from the bank by Mr. Sheehan; that, further, the sons
of Wi Apo had not received the amount due to them out of the lands of the father in Pakiri.

The petitioner prays for inquiry and redress. Petitioner further prays for inquiry into the rights
of certain Natives to aportion of the land alleged to have been erroneously included in the Pakiri
Block.

I am directed to report as follows :—
That in reference to the sum of £20, alleged to be been sent by Mr. dittos to Mr. Sheehan, the

evidence shows that a cheque dated Bth December, 1874, for that amount was sent to Mr. Sheehan,
and bears his indorsement,but Mr. Sheehan had no recollection of having received the money ; but
when under examination,Mr. dittos stated that on his applying to Mr. Sheehan in 1877 on the subject,
Mr. Sheehan expressed himself as willing to pay the amount on reasonable proof being produced that
he hadreceived the money,and that Mr. dittos had not furnished the proof required. The claim still
remains unsatisfied.

That part of the petition referring to Arama Karaka is reported upon in the proceedings upon
AramaKaraka's petition.

The last portion, about the wrongful survey of Mangawhara as part of Pakiri, is founded upon a
misapprehension of thefacts, and is dealt with in another report.■ 26th August, 1880.

Petitioner complains that certain money, the property of the sons of Wi Apo, has not been accounted
for, and blames Mr, Sheehan for it. He prays for investigation.

I am directed to report as follows :—
That the Committee has investigated this petition with great care and patience. They have

examined the petitioner and a large number of witnesses. They have also carefully read the evidence
taken before the Public Accounts Committee in 1877 on the petition of Mr. Brissenden, someof which
bas a direct bearing on the questions before them. The difficulty of arriving at a definite conclusion
has been greatlyincreased by thefact thatno accounts, journals, orcotemporaryrecords of any sortwere
kept by the trustees, Mr. Sheehan and the petitioner, Arama Karaka, or anybody else connected with
the matter; and the only documentary evidence which could bo obtained was a deposit receipt and
some cheques produced by the Bank of New Zealand at Auckland, which, however, left the application
of the money open to dispute. There is no doubt that the amount paid to Wi Apo's trust estate was
the sum of £400 in cash. At the time of payment (13th May, 1874) £100 waskept back. According
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to A. Karaka this deduction was to recoup him for the survey, which had been paid for by him
previously. According to Mr. Sheehan and Mr. Brissenden's account, it was to meet a refund due to
Mr. Stannus Jones in respect of an abandonmentof lease of part of the Pakiri Block. According to
Mr. Nelson, £50was for Stannus Jones, and £50 for Arama Karaka himself. This deduction being
made for somebody, leaves £300 lodged at the Bank of New Zealand on 13th May, 1874, in the joint
names of Mr. Sheehan and A. Karaka. In December, 1874, a cheque was drawn payable ,to order,
signed by both trustees,for the purpose of paying Mr. Gittos' expenses connected with Wi Ajno and
his brother, and there remains at present £80 to the credit of the trust-account at thebank. Theabove
statement leaves £200 to be accounted for. Leaving out Arama Kanaka's evidence, which we con-
sider entirely unreliable, Mr. Sheehan says that he and Arama Karaka signeda chequefor £200, dated
14th May, 1874, of the proceeds of which Karaka kept £150 to pay for the survey, and handed him
(Mr. Sheehan) £50for Mr. Jones on account of the cancelledleasebefore mentioned. Mr. Brissenden
says that he paid this moneyin his own office, in bank notes, to Karaka, which notes he had personally
obtained on his own private cheque, given in exchange for Karaka's cheque on the trust fund, being no
doubt the cheque above mentioned. Mr. Nelson says that he got Brissenden's cheque for the £200,
went to Oliver's shop in the town, found A. Karaka there, took him with him to the bank, drew the
money in notes, and gave them in full to Karaka in the presence of a Mr. Hargreaves, and that heknew
nothing of the way in which Karaka disposed of them. There is also a great conflict of evidence as to
the amount paid to Jones, the amount paid on account of survey, and to whom paid, and on other
matters. It seems pretty certain that Arama Karaka himself received the proceeds of this £200-
-cheque; but whether to recoup cost of surveys paid by himfor towards the expenses of maintaining
Wi Apo and his brother, or to repay Jones his advance, or some and which of these objects or any
other, is quite unproved by the evidence. It seems to the Committee, however, that there is no evidence
to show that Mr. Sheehan handled any part of the £200. The Committee, however, thinks it its duty
to call the attention of the Legislature to the expediency of providiug some direct control on the part
of the Government over trusts in which Natives are concerned, either as trustees or beneficially. Pro-
bably it would be well that such trusts should be administered by the Public Trustee. But, at all
events, the evidence in the case proves that, in the interests of the Natives, a periodical audit of such
trusts by a Government officer should be established.

28th August, 1880.

MINUTES OF EVIDENCE.

Thttesdat, 24tii June, 1880.
Mr. E. J. Gill, Under-Secretary, Land Purchase Department, examined.

Mi. Gill: The first paragraph in this petition, that Wi Apo died about fifteen years ago, is cor-
rect. The second, that in his lifetime he was interested in several blocks of land—a block particularly,
called Pakiri—is correct. The third paragraph, that he committed the two minors to the care of Mr.
Gittos, I know nothing of. The fourth, that the said block of land was agreed to be sold to the Go-
vernment, and the share of Wi Apo of the purchase was £400, is not correct: the share was £800.
The fifth paragraph,the chief Arama Karaka, who was also interested in the block, acted in conjunc-
tion with JohnSheehan, the late Native Minister of the colony, as trustee for the boys herein referred
to, and I was informed by Adam Clark that £400 wouldbe the share of theboys in thepurchase-money.
I do not know what Mr. Gittos may have been told.

1. The Chairman.] Do you know whether Adam Clark and Mr. Sheehan were trustees ?—They
were trustees.

2. Who appointed them?—They were recommended by the Native Land Court, and appointed
by the Government.

3. They were officiallyappointed P-nYes.
4. Mr. Wakefield.~\ Under what Act ?—Under the Maori Real Estate Management Act. The

Native Land Court recommends and the Governor appoints. This is the original document.
[Document produced.] As to this paragraph, that the two boys were attending school, I have no
knowledge; nor have I any knowledge as to the fact of the £20 cheque between the trustees and Mr.
Gittos. It is not possible that I can have any knowledge of the other parts of the petitioner's state-
ment.

5. The Chairman.'] That is, the statement in reference to the money transactions ?—Yes.
6. You will observe that there is another portion of the petition in reference to land. I should

like to ask whether any questions will be asked in reference to these particular transactions?—l
would remark that I am well acquainted with the history of the Pakiri Block from its first being
negotiated for. It has been the subject of inquiry upon which I have had to expend a good deal of
time.

7. Mr. Walcefield.] You are accountantin the Native Office, I believe?—I was someyears ago.
8. Have you any official knowledge that this £800—Wi Apo's share of the proceeds of Pakiri—

was paid to Mr. Sheehan and Adam Karaka as trustees ?—No ; the £800 was not paid. Hori te More
on behalf of his son Panapa, and Mr. Sheehan and Adam Karaka as trustees for Wi Apo, sold to the
Government two interests in the Pakiri Block. This block contains 31,408 acres, and the land was
awarded by the Native Land Court to three Natives. This is the original memorial of ownership
[memorial produced] of the block of land. The Government were to buy the two interests for £1,600
—that is, for two-thirds of the block. £800 was paid, of which, it was understood £400 was for the
Natives intereated, and for whom trustees had been appointed, and £400 for the other interest. The

Mr. K.J. Gill
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balance, £800, waspaid into thebank to be used when the title was complete. That money has since
been drawn out—or a portion of it—by the Government. Mr. Sheehan, Adam Clark, and Hori te
More signed a receipt for the full amount of £1,600.

9. Was Hori te More a trustee for the other interest you have spoken of ?—Subsequent to the
transaction he was appointed a trustee.

10. In conjunction with Mr. Sheehan and Adam Karaka?—No ; for the other interest (Panapa's).
11. Then the petitioner is right in stating that the amount received by the trustees for Hori

Hopa's sons was £400 ?—Yes ; only the petitioner speaks of the sale being for £400.
12. The Chairman.'] As I read the petition, it states that the share of the boys was £400?—

The share of the interest was £800. The Native Land Court only awarded the land to one boy.
There were two children, but one of the children only was appointed by the Native Land Court to
succeed to the interest.

13. Mr. Wa/cefield.] Then the petition was right in stating thatonly £400 was paid, and would
have been £800 if the whole of the money was paid ?—lt would be so.

14. But, instead of that, half the amountwas paid in to the Government account as security for
the completion of the sale?—Quite so.

15. Where is the receipt by Mr. Sheehan, Adam Clark, and Hori Mori ?—lt is in the Treasury.
16. Captain Russell.'] What has become of the £400 that was paid in to a separate account, and

apparently has been withdrawn since ?—lt has been returned to the Government, the purchase not
having been completed. It is found impossible to buy the whole 31,000 acres, one of the grantees
refusing to sell; and an application is now before the Native Land Court, which will be held at
Kaipara on the 14th of next monthfor the subdivision of the land. The money having been paid to
the trustees,I know nothing of what they hare done with it.

17. The Chairman.'] Is there no report made by the trustees to the Government in such cases?—
No ; they are appointed under Act.

18. Mr. Wakefield.] Is there anyaudit of trust accounts?—No. The Maori Eeal Estate Manage-
ment Act is very particular as to how trustees can use their trusts. I think lam right in saying that
the Supreme Court is the only authority to appeal to for redress. They are not Government trust
accounts in any way.

19. The Chairman.] There is the other question, the petition of Matiti Kuha Taiki about this
Pakiri Block. They complain that the land was secretly surveyed and taken from them ?—After the
Native Land Court investigated claims to the land, and made an award, it was competent for them to
ask for a rehearing within six months ; but that was not done.

20. Do you know these petitioners ?—I do not; I never heard of them until I saw theirnames in
Mr. Gittos's petition. I would mentionthat the statement in the petition that Mr. Sheehan recom-
mended a rehearing must be a mistake. There is no power to grant a rehearing, except by special
legislation, after the expiration of six months.. 21. Then, practically, there is no redress for these people?—Except by special legislation for a
rehearing.

22. Mr. Wakefield Who would be likely to know thesepeople ? Would Mr. Lewisknow them ?
Does not Major Te Wheoro know them ?

Major Te Wheoro : I know the petitioners. Matiti Kuha Taika is an Assessor at Kaipara.
Eruera Paikia is the son of old Paikia, one of the leading chiefs there. Heta is a younger brother. I
do notknow Tatana Waitahehe. I know the three first.

23. The Chairman (to Mr. Gill).] Does he know whether these men are connected with the
original names in the deed?—The names mentioned in the certificate are the grantees for the land in
the block. The Native Land Court made an absolute award to those three Natives.

Major Te Wheoro: I do not know their claims to the land; but I know that those who sold the
land live at Mahurangi, and the objectors live at Kaipara. The land runs from one district to the
other.

24. Mr. Wakefield (to Mr. Gill).] Was not this case brought before the Public Accounts Com-
mittee tvTO years ago ?—Not this particular case; but the whole of Pakiri was brought before them—
the matter of the money payments.

25. And what was the result of that inquiry?;L-It was a question whether in any way fraud was
mixedup with thePakiri transactionin respect to Mr. Brissendeu's paymentof money that Mr. Sheehan
hadreceived. The inquiry rested more particularly on a memorandum by the Commissioners of Audit.
The report of the Public Accounts Committeewas to the effect that, after very carefully inquiring into
the matter, the auditors were wrong in ascribing fraud either to Mr. Brissenden or any one else in
connection with the matter, and they considered that Mr. Sheehan was in duty bound to see that the
purchase of the block was completed as soon as theAct which wasbeing brought into force in that
session would allow. The Act would allow trustees to sell land as trustees. Under the Act under
which Mr. Sheehan was appointed, the trustees have only power to lease land for twenty-one years,
after the consent of the Governor; but the Act of 1877 gives trustees power to sell.

26. Have they completed the purchase of Pakiri so far as they could ?—lt is only waiting for the
subdivision next July, when I hope it will be completed, and the balance of the money paid over.
There are only three grantees, and one of themrefuses to sell under anycircumstances; and the object
is to cut her interest out and completethe purchase of the other grantees' interests.

27. Do you know which part of the block this Mangawhare is in ?—I do not.
28. Mr. Tomoana.] Were the children of Wi Apo entitled to £800 as their share ?—One child is

entitled to £800.
29. Was the whole of the £800 handed over to the trustees for thatchild ?—No.
30. How much was given to the trustees ?—I understood that the trustees had £400 of the £800

which was to be paid.
31. What was done with the balance ?—-It was not paid, because they were not in a position to

complete the sale of the land.

Mr. M, J. Gill.

June 24, 1880.
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-Rev. W. Gittos.

July 30, 1880.

Feidat, 30th July, 1880.
Eev. William G-ittos examined.

32. The Chairman.'] We need not go into the question, Mr. Gittos, of the trust, because we have
official evidence on that point; but we come to your assertions, of which, of course, we can getno
official information. You said that these boys were attending a certain school?—Yes.

33. In your petition you didnot tellus any dates. Just take the petition and go over each point,
giving us as nearly as possible the dates of these transactions.—I think I can tell you the dates. The
cheque is dated the Bth December.

34. Of what year?—1874.
35. That is the £20cheque?—Yes, that is the cheque for £20; the second cheque is dated 14th

May, 1874. The cheque of £20 is drawn in favour of Mr. John Sheehan. The slips prove that Mr.
Sheehan drew the money. And the other was in favour of Mr. Brissenden.

[Witness, at this stage of the proceedings, was sworn by the Chairman.]
36. The Chairman.] You said in your petition that there was a cheque of £20 drawn in favour

of Mr. Sheehan, and that it was signed by him ?—lt was signed by him and Arama Karaka Haututu.
That was the arrangement between myself and Mr. Sheehan. That cheque was datedBth December,
1874, and was duly signed by Arama Karaka. Mr. Sheehan also signed the cheque as co-trustee; and
the moneywas to be deposited to my credit in the bank. When nry bank-book was made up Inoticed
that the £20 was not included, which led me to inquire, 13y further investigation, and by applying to
the bank for the cheque and the slip, I noticed that the money was drawn by Mr. Sheehan.

37. Is this the cheque for the £20 referred to ?—Yes ; that is the cheque referred to.
38. This cheque is dated Bth December, 1874, and signed by Arama Karaka Haututu and Mr.

John Sheehan, trustees of Wi Apo, for £20. It is also indorsed "J. Sheehan." Do you know the
handwriting?—I know the handwriting of onlyone of the parties signing.

39. Do you produce thisas the original slip [lodgment slip containing entry, " Account E. T. Bris-
senden, £200 "] ?—This slip I secured from the bank as the original slip. You will perceive the
item of £200.

40. You pass in also a memo, from the bank of a lodgment in which the cheque has allowance
for £20; but you cannot, of course, say that that is the samecheque ?—I cannotpositively say that. I
asked the bank to send it, and I secured it from the bank this morning.

Monday, 2nd August, 1880.
Rev. William Gittos examined.

41. The Chairman.'] As jourevidence to-day is in continuation of that which you gave onFriday,
perhaps before making any further statement you will be good enough to answer a few questions which
I propose to ask in reference to the facts alleged in the petition. You say in your petition that Wi
Apo committed to your charge his two sons : is that true ?—Tes, it is true.

42. Are these boys still in your charge ?—Yes.
43. Are you responsible pecuniarily for their maintenance and education ?—No.
44. You say that, by direction of AramaKaraka, one of the trustees for the boys, you applied to

Mr. Sheehan for money towards their education and maintenance : at what time was that application
made ?—I cannot tell the date except by reference to the cheque.

45. "Will thatenable you to tell the approximate date of the application ?—I cannot tell exactly,
except by reference to the cheque.

45a. Refer to the cheque ?—The cheque is dated the Bth December, 1874. It would be prior
to that when I was in Auckland.

46. Did you apply by letter orpersonally ?—Personally.
47. What did Mr. Sheehan say in answer to your application ?—His answerwas to the effect that

the trustees had power to appropriate. My question was whether the trustees had power to appro-
priate the funds, or whether the boys would merely have the interest of the money ; and I understood
from Mm that the trustees had power tcappropriate the funds, and he consented to theamount which
was proposed, £20.

48. Did Mr. Sheehan arrange that the amount was to be paid to you or in some other way ?—I
understood him to say that the amount would be handedoverto me for the boys.

49. You say in your petition that at Mr. Sheehan's suggestion you gotArama Karaka to sign a
cheque for £20 : is that true ?—Yes.

50. Was it Mr. Sheehan's suggestion or your own ?—That was Mr. Sheehan's suggestion.
Of courseI did notknow how to deal with the money.

51. Did you get Arama Karaka to sign a cheque ?—I did.
52. You got him to sign this cheque for £20 ?—-I did.
53. You say in your petition that you forwarded that cheque to Mr. Sheehan for his signature,

with instructions to place the amount to your credit: was that by letter,or how ?—By letter, as far as
I remember.

54. Have you a copy of that letter?—No.
55. Did you receive anyreply from Mr. Sheehan?—No, I did not.
56. Was the money paid to your credit ?—No ; it appeared when I got my bank-book made up

that the moneywas not paid to my credit.
57. Has Mr. Sheehan explainedthe matter to you?—He has not.
58. Can you produce the cheque and state how you came to be possessed of it ?—These are the

cheques.
59. How did you become possessed of them?—I waited upon Mr. Kissling, manager of the bank.

I had seen those cheques when Colonel Haultain went to the bank. A statement was made to him
that I had drawn the £20; and I had no opportunity of defending myself except by asking him to go

Sev. W. Gittos.
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to thebank with me. And he did so, and, when the cheques wereproduced with the slips, I referred to
Mr. Kissling at that time, and asked him to bekind enough to allow me to take those cheques and slips
to Wellington, with mypetition. He said he would send them to the bank in Wellington, and he did
so. These are the cheques.

60. You say you paid £20 on accountof the boys: to whom did you pay it, and why did you pay
it ?■—For food and clothing, to one of the storekeepers.

61. Did the guardians of the boys, or either of them, authorize you to incur liability for them?—
I may state that they did not authorizeme ; but Adam Clark wished me to do so.

02. You say you were informed that Arama Karaka received the £20: who told you that?—Colonel Haultain. Not the £20, but £200.
G3. Have you any personal knowledge of that £200 ?—None whatever.
64. You say you asked repeatedly for an examination into the matter: was that by letter or

personally ?—Both by letter andpersonally, when I was in Wellington.
05. Have you copies ofyour letters?—I have one—that is a copy of my last letter to Sir George

Grey. [Letter dated 21st July, 1879, read, and reply dated 25th August, 1879.]
66. Mr. $lwelian.~\ These transactions took place in 1873, I think. The sale of the Pakiri Block

was in 1874, I think ?—I cannot say anything about that.
07. It must have been soldbefore Bth December, 1874?—Of course.
68. But you know, as a matter of fact, that it took place ?—No, I do not.
69. Have you not seen the document yourself?—No, I have not.
70. Do you not remember when the land was put through the Court at Kaipara ?—No, I do not.
71. Youwere not there ?—I was not.
72. Adam Clark was there, I suppose ; was he not ?—I suppose so ; I could notpositively say.
73. Did you not pass through Helensvilloat the time the Court was sitting ?—I cannot say whether

it was tho Pakiri Block.
74. Did you not hold service there ?—Not that I recollect.
75. Justrecollect, please, because I had the pleasure of hearingyou ?—I cannot say whetherit was

the Pakiri Block.
70. Did you not pass through while there was a sitting ?—You say "a" Court ?
77. Yes?—Yes.
78. You heard from Adam Clark, I presume, what had been done with Pakiri Block?—No.
79. Did you not hear when you came back ?■—No.
80. Did you not hear that tha land had been put through?—Not until this matter cropped up.
81. Not until after the sale ?—No.
82. Do you mean to tell me that you were not aware until this matter cropped up that the land

had been passed through the Court ?—-No.
83. Is not Adam Clark a neighbour of yours ?—He lives on the other side of thoriver.
84. He is a memberof your church, is he not ?—Yes.
85. Did ho consult you about business matters ?—He doesnow ; he didnot at that time.
86. Do you mean to tell me that in 1874 you were not aware that the land had passed through

the Court ?'—I was not aware of it until 1874.
87. That you were not aware until 1874. Remember, that is an interval of five years ?—lt would

be before 1874, inasmuch as I had a conversation with you before that.
88. This Pakiri Block runs from the West Coast ?—Yes.
89. Ordinarily, in going from Port Albert you would pass through it ?—Yes; you would pass

through the Pakiri Block.
90. And the owners of it lived close to your own place ?—Yes.
91. But was not Wi Apo consulting you on business matters?—Not at that time.
92. Was Wi Apo a member of your church then ?—Yes.
93. You tellme that from 1809 until the end of 1874 you werenot aware that this landhad passed

through the Court; that you had never heard it was surveyed and put through the Court?—-Yes, I
heard it was put through the Court. I simply heardof it; I was not aware of it.

94. Did you hear who had been appointed trustees for this boy Wi Apo before December, 1874?
—Shortlybefore.

95. Who told you?—Arama Karaka.
96. Then you had heard before you saw me that the land had passed through the Court, and that

there were trustees appointed ?—Just before.
97. Did you hear who they were ?—Yes.
98. Myself and Adam Clark, I think ?—Yes.
99. In regard to that £20, Mr. Gittos, do you remember meeting me in 1877 in the Government

Buildings here in Wellington?—Yes.
100. Did you express to me your satisfaction that this matter had been heard by the Public

Accounts Committee ?■—Not that I am aware of.
101. Did you not say to me that you were glad to hear that the matter wasbeing inquired into?

—Yes, I said that.
102. Did you not say you were glad there was only this matter of £20 outstanding?—I did not

say that.
103. Did I not tellyou that if anything like reasonable proof was produced that this money was

due thatI would pay it ?—Yes.
104. Did you furnish me with that proof ?—I thought my statement would be sufficient.
105. Did you send me that cheque or any reasonable proof after you left in 1877?—Do you mean

the cheque ?
100. Any reasonable proof ?—No, I did not give you that proof.
107. Have you ever, from the time thecheque was sent to me for my signature, taken any legal

steps for the purpose of compelling me to refund ?—None.

Rev. W. Gittos.
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108. Why did you not do so ?—Because I did not wish to do so.
109. "Would it not have been better to have brought meinto Court ?—I thought it would be much

better to settle the matter quietly.
110. "Why not sue?—Because I had no right to sue.
111. "Was it not your money?—No.
112. It was for the express purpose of refunding you advances on their account and supplies

given to them ?—I suppose it was.
113. Have you taken legal advice ?—None.
114. Youhave referred to thematter of my asking you to interestyourself in obtaining some land

for a Mr. Perkins: have you got a copy of that letter?—No, I have not.
115. Do you remember the contents of it ?—Tes ; it was to this effect: " Dear Sir,—"Will you

kindly interest yourself on behalf of my friend, Mr. Perkins, who is residing in Onewhero. Can you
secure for him 100 acres or more of the land on which he is residing ? If so, Iwill hand overto you
the money."

116. Did I mention that the land was inside the Pakiri Block ?—No.
117. Then how doyou say that I asked you to buy the landbecause it was in thePakiri Block ?—■

I did not say so.
118. Then that statement in the petition is incorrect ?—I do not think it is in the petition.
Mr. Sheehan : It is there.
The Chairmanread an extract from the petition bearing on this subject.
119. Mr. Sheehan.^ Mr. Perkins was a settler, was he not ?—Tes.
120. And I asked you to assist in securing for him the freehold of land on which he was living,

without mentioning particular blocks ?—No, but that was part of it.
121. I have not been a frequent visitor to Onewhero, have I ?—You have been there twice or

three times.
122. And you are aware that this Pakiri Block contains 35,000 acres ?—No, I have not seen a

map.
123. It runs in a long, narrow strip of land on the East Coast, does it not ?—lt may, but I do not

know the boundaries.
124. Then, if you do notknow the boundaries, is it not probable thatI do notknow them?—It

is possible. Ido not know.
125. That was in 1872, was it not—on the occasion of my first election ?—I think it would be.
126. Assuming that it was in 1872, you must haveknown about the Pakiri Block if I wrote you

asking you to buy land in it ?—I knew at that time—that is, by a statementmade by a Government
officer.

127. But you had heard at that time that there was a Pakiri Block which had been surveyed and
put through the Court, and that the land I asked you to buy was inside that?—Yes, it was inside
that.

128. You said just now that it was not until December, 1874. You said about the time I got the
cheque, or shortly before that, referring to your personal interview with me, before you got the
cheque ?—Shortly before.

129. At that time, Mr. Gittos, I was not a member of the Government, was I ?—I do notknow.
130. I joined the Government in 1877, and therefore I could not have been a member of it in

1872 ?—I do not know.
131. Do you not know I was aprivate member of the House at that time?—Yes, I think so.
132. There was some dispute about the boundary of the block on that occasion, as appears from

your own statement. The Oruawharo people alleged that some of the lands on that side of the
boundary had been improperly taken into the back block ?—Yes.

133. And this land in respect of which Iwrote you for Mr. Perkins formed part of the disputed
block, did it not?—Yes.

134. The impression in the district was that it was not inside the Pakiri Block ?—The impression
of the Europeans was that it was in the Pakiri Block, and of the Maoris, that it was not.

135. It would n0t,,1 presume, be improbable that a traveller in the country would hear that the
block was inside. It would be part of Jhe common talk of the district, I presume. Is it not quite
possible thata settler in the district,or settlers in the district, might have told me this particular piece
of land or other lands were not inside the block ?—lt might be so ; but thegeneral impression was that
it was inside.

136. Did the letterI sent you on behalf of Mr. Perkins containany improper overture to you ?—■
Nothing.

137. No terms or anything that you might not have received ?—Nothing.
138. No suggestion of anything that you might be ashamed to do ?—Nothing.
139. It was an ordinary business letterrecommending Mr. Perkins to your consideration ?—Yes.
140. Now, Mr. Gittos, you will remember that you mention in your petition that you spoke to me

with regard to a rehearing of this particular area?—Yes.
141. Did Inot inform you in the presence of Mr. Gill that, as the law stood, a rehearing could

only be given by an Act of the Assembly ?—You did that.
142. The six months given by the Act having expired many years before ?—Yes.
143. And I promised you that I would look into the matter, and see if a rehearing could not be

arranged for ?—I understood that you promised it should be.
144. If you remember, I pointed out to you that the House would most jealously watch any

attempt to grant a rehearing of a block which had passed through the Court so many years before ?—
Yes.

145. Did I not mention to you the Ohikoka Block ?—I do notremember.
146. Then, so far as that allegation goes against me, it is that a rehearing was not obtained from

the House by statute ?—That there was no rehearing.

Rev. W. Gittos,
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147. You do not mean to say that it was criminal on my part, I presume?—-Certainly not.
148. It meant thatI used red-tape forms to keep you waiting for two years ?—I think all that is

implied is that the promise was not fulfilled.
149. If I did make the best inquiry possible to see it' a rehearing could be obtained, and found

that it was not possible, then that would release me from my promise ?—lf I had heard that it was so.
150. Tou would have considered me released if I had done my best to obtain a rehearing?—l

should do so.
151. Then that charge resolves itself into a want of courtesy [in not informing you that I had

failed ?—lt would not imply more than that.
152. If I could show you I took all this trouble, the only charge would be that I did not inform

you at the time as I ought to have done ?—That is all.
153. You have replied to the Chairman that you knew nothing of the transactions iv regard to

the sale of the Pakiri Block ?—Nothing.
154. You had no hand or part in it ?—Nothing., 155. And whatever you may know now is simply hearsay?—Regarding the sale. I have not seen

the maps.
150. Then what youknow in regard to the disbursement of the money is a statement by people

afterwards ?—Yes—astatement by Adam Clark and others.
157. And therefore, when he tells you thathe only got a portion, and left aportion in the bank,

that information comes to you from Adam's statementonly?—From Adam's statement only.
158. Did you go to the bank for these cheques?—I asked Colonel Tlaultain and Arama to go

with me.
159. You are speaking nowof the first time ?—Of the first time.
160. lam talking about the second time?—Adam went with me. I had no authority to get the

cheques.
161. You said just now that Adam admitted signing thatcheque for the £200, but he thought it

was a receipt for money?—I did not say he signed a cheque; I think I said he signed a document.
162. That was his explanation inregard to this cheque ?—Yes.
163. He admitted signing it ?—Signing a document for £50, not for £200.
164. Do you know that when Adam Clark was before Mr. Commissioner Haultain he denied

having signed a document at all ?—No, I was not aware of that.
165. And that the Commissioner in his report states that that was a lie ?—I was not aware of

that.
166. That, in point of fact, Adam Clark committed perjury ?—I was not aware of that.
167. Then, Mr. Gittos, in regard to the £20, you have never taken any legal action for its

recovery?—None.
168. And you did not furnish me with the legal evidence which you promised in 1877?—I did

not furnish you with the cheque.
" IG9. Of course it was no implication against your veracity; but, as a matter of business, I was

bound to require something more than a man's asseveration. You did not furnish me with evidence ?
—Not beyond that.

170. In regard to Mr. Perkins's block of land, there was nothing to indicate that it was inside the
Pakiri block of land, or thatI wished to purchase inside the Government purchase ?—Nothing.

171. You admit that, ifI used my best exertions to procure a rehearing, I kept my promise?—
You would have done so.

172. And, in regard to the sale of the Pakiri block of land, you know nothing except what you
have heard from Adam Clark ?—That is all.

173. Mr. Wakefield.~] "What was your first step when you found that you could not get this £20 ?
—I think my first step was to write to Mr. Sheehan.

174. The course of events was this, was it not: You asked Mr. Sheehan to giveyou the £20, and
he asked you to go to Adam Clark and get a cheque signed by him. You went to Adam Clark and. got
acheque signedby him; you then sent it to Mr. Sheehan, and did not get it back again ?—I did not.

175. When did you next apply to Mr. Sheehan for the money?—I informed him of the fact that
the moneywas not passed to my credit.

176. Was that in writing ?—I cannot positively say. I informed him of the fact, and he said it
would be all right.

177. And, having applied to Mr. Sheehan, and having been told that it was allright or would be
all right, what did you do then ?—I waited until my bank-book was made up the second time.

178. Then, finding it wasnot allright, what did you donext?—I applied to Mr. Sheehan, and then
applied to ColonelHaultain. I related the matter to Adam Clark, and he expressed his surprise at
the money not having been paid.

179. What did you do then ?—I applied to Mr. Sheehan again, I think. I cannot tell how many
times I did so.

180. What answer did he give ?—I do not know.
181. You must have had someanswer?—No, I did not.
182. Did he not give you anyreason for the non-paymentof this £20?—No, he never gave any.
183. Mr. JBowen/} I only want to ask one question. Ido not quite understand why you say the

trustees did not proceed in the matter in a Court of law when it had been so long pending?—l never
wished to do so. I valued Mr. Sheehan's reputation. I never wished to bring the matter before the
public. I only wished it fully explained.

184. The Chairman.] I have heard a good deal about the interviews in 1877: had you any inter-
views or communication by letter between December, 1874, and thetimereferred to in 1877 about this
cheque ?—Both interviews and letters; but, unfortunately, I have not copies or the dates. I had both
interviews with Mr. Sheehan, and communications by letter. I wrote to him on the subject to get
interviews.

Rev. W. Gittos.

Aug. 2,1880.



I.—2a 8

185. Sir William Fox.'] "What is the Otamatea School—a G-overninent school ?—A Government
school.

186. The Chairman.'] Youmentioned having twice consulted yourbank-book, and on neither occa-
sion you found the £20 entered to your credit. Between the 31st December, 1874, and the 30th June,
1875, had you any communication with Mr. Sheehan?—As regards the datesI am quite at sea.

Akama Kakaka sworn and examined.
187. Mr. Sheehan.] AVhat is the reason you have come here?—Hereto Wellington?
188. Yes, to "Wellington ?—To have investigated a grievance thathas befallen me.
189. The Chairman.] State what the grievance is.—Before entering into the matter of this grievance

I will commence from the beginning. I may mention that Te Hemara applied to me for some moneys
at Mahurangi. He wrote to me because I was one of the granteesin thatblock. We arrived atKaipara.
Monro, De Thierry, and Nelson brought the money with them, and divided it out for each individual.
After this 1 thought of returning; but Mr. Nelson said, " No; stay here, and go to theAwaroa." I said
to him, " There is no reason why I should go to the Awaroa. I came heresimply on account of this
money." Mr. Nelson said to me, " When you get there, there will be something to talk about." I
agreed. I went to thatplace, but Hori te More did not. He remained behind. When I got to
AwaroaI was asked why he remained behind. I said I did notknow why he remained behind. Mr.
Nelson said, " Then stay here while Igo andfetch Hori te More." He left at night. The next day
we went to Auckland. I did not know what we were going for. We arrivedin Auckland in the even-
ing. Nelson asked me to go up to his house and have some tea. I asked him where his house was.
He said at Mount Albert. We got a cab and drove to his house, where we had tea. After tea was
overwe went into another room. Nelson came into the room where we were, with £50. Hecounted
this £50 and divided it, giving me £25 and Hori te More £25. I beganto think, " What is this money
for ?" Nelson said to mo, " This is for you to live on in town." We went back to town to sleep that
night. At 10 o'clock next morning Mr. Sheehan and Mr. Nelson appeared. I did not know at that
time that this money was on account of the land, but it was known to the Europeans. Nelson said,
"Let us go and seek Mr. Brissenden." We went to a place of meeting, Council Chambers, near the
Supreme Court building. When we got there we perceived Mr. Brissenden. He was beckoned to by
Mr. Nelson to approach. He did so. We came back then, and when we got to a hotel below the
Commissioner's office Mr. Sheehan proposed that we should go into it. Mr. Brissenden disappeared.
He was awaysome time, and came back again. He brought a bag of money. He proceeded to count
out the money. At that time we had not heard that this money was for Pakiri. The moneywas
counted out on the table. It amounted to £900. Then Mr. Nelson told me and Hori te More that
this was the money for Pakiri. Then I said, " I did not know that we met here to settle about the
selling of Pakiri. Had I known thatI would not have come, because my idea was that the price per
acre should have been first fixed beforeattempting to conclude the arrangement. As it is, as the price
has not been fixed, there will be a great deal of trouble." Mr. Nelson said, "It doesnot matter now,
as Panapa, Hori te More's son, is dead; and, he being dead, it is just as well to pay the money overto
Hori te More and his son. Let them have the benefit of his share." His idea was that Panapa's
father should receive his share, and so should also Wi Apo's share be paid. Then, addressing me, he
said, " Youare not in the grant, but these people are interested parties." I said, " That is true, and it
is already arranged that Mr. Sheehan shall be trustee on behalf of Wi Apo's children." Te Kiri
said that Mr. Sheehan was to be the trustee and the lawyer for Wi Apo's children. Both ofus were
to be guardians.

190. Mr. Sheehan.] Is Kiri a pakeha or a Maori ?—A Maori. Then I said, " That is where the
trouble will take place, in not fixing the price per acre for each acre of land." Then Mr. Nelson said
to me, " You arenot in the grant of the land." Then I said to them, "Why do you ask me to pay
for the survey of the children'sportion ? Why do you not ask the boy himself to pay for the survey
instead of asking me to pay the £100 for it? As it is now I have nothing to do with that money."
Then they said to me, "Oh! wewill pay your money back." What they meant was that they would
pay me back what money I had paid on account of the survey. I said, "That is just." Then they
divided the money, giving £450 to Hori te More and £450to Wi Apo. Then I said to both of them,
" I think that is your own idea that you'are carrying out. All I ask is to have my moneypaid back."
Then Mr. Nelson gave me £50. Then I considered over the matter, and thought of the £25 Ihad re-
ceived on the previous night, and my thought was, that was a portion of the £100 I had received with
the £50. Then Mr. Nelson gave Te Hemara £25. Mr. Nelson and Mr. Sheehan next wrote some-
thing on paper, and having paid these moneys,mentioning the amount,and asked me to go and sign it,
saying, " Gro and sign your name to this document." I said, "Yes." I wrote my nameto the docu-
ment, and remarked at the time that " the only thing wrong about these transactions is, that the price
of the acre has not been fixed." Mr. Nelson then said that there was still to be paid on accountof
that land £800. He said, " That will be the time to arrange about the price for the acre." I said,
" No." Then I said, " Who will takecare of this moneyfor Wi Apo ? Who will take it to thebank ?"
because I thought then thatMr. Sheehan was the proper person to take it to the bank. They said,
"No ; take it yourself." Then Nelson and myself went straight to the bank. Nelson spoke to the
manager of the bank, who said, "Yes, take it to the proper person." While the money was being
counted I saw that the amount was put down on a slip of paper, which was brought to me by Mr.
Nelson. Iwas folding it iip to put in my pocket when Mr. Sheehan arrived. He asked Mr. Nelson
some question in English, and Nelson indicated me, and said, "He has got it." Mr. Sheehan then
asked me for the slip, which I took out and gave him, and he put it into his pocket. I said, "No ; give
it to mo." I urged him to give it to me, and he said, " No, let it remain with me." Mr. Sheehan then
went out, and Mr. Nelson said to me, " It is allright, because Mr. Sheehan and you are both trustees."
I said, " No, it is not all right If the paperremained with me, then it wouldbe all right." We then
went out, they proceeding theirway, and I went my way. The nextday I returned to Kaipara. I had
nothing more to do with that money.

Sev. W. Gittos.
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191. From the time you left the bant ?—From the time I left the bank I ceased to know any-

thing about it. It was left with Mr. Sheehan as a trustee. I will state how I got to know about the
money afterwards. A year after this therewas a heavy flood in our part of the district, and I said to
the boy Wi Apo, " We have sustained very great loss through the floods, and you should write asking
for some of your money to be given to you for flour and provisions." The boy said, " Yes," and wrote
a letter. The letter was written to Mr. Nelson, asking him to advance a sum of money; and ifhe and
Mr. Sheehan could not advance the money from the bank, to advance some of their own money, and
they could take it out of the money in the bank. That letter was not answered ; no reply was sent
back. But about a month and a half afterwards the letteritself was sent back, but no word accompany-
ing it as to whether there was any money, or any money was to be advanced. "When I got back Mr.
Grittos asked me why I went to Auckland. He also asked me whether the money had been paid, and
how much. I said, " Four hundred pounds. It has gone into the bank."

192. "When you cameback from where—back from the sale ?—"When I went back after the sale of
Pakiri. Then Mr. dittos asked whether it was a fair transaction. I said I did not know whether it
was or not; that if I had the bank-slip in mypocket then I would consider it fair. That is all I knew
about this matter until the time after the flood that I have mentioned. Mr. Gittos then came to me.
He said, " Would you not like that a letter should be written on account of the children, asking that
money be given them from thebank?" I said, "I do notknow what to do." He replied, " You are
one of the trustees with Mr. Sheehan in this matter, and you had better sign a cheque for £20." I
said, " All right," and signed the cheque, which was brought away by Mr. Grittos. That is the end of
my story. There is nothing further that I can speak about.

193. The Chairman.] You say there was a sum of £900 to be distributed: are you quite sure of
that ?—Yes; I am certain that there was £450 of that coming to Hori te More, and £450 to Wi Apo.

191-. What was due to Adam Clark ?—I got separately £50 on account of the survey that I had
paidfor, and I got £25 on the previous night, and there were £25 given to Te Hemara. This made up
the £100, which I took to be the full payment of the amount I had paid for the survey.

195. Then that left you £350 still remaining for Wi Apo ?—No; I think £400. Fiftypounds
was given to me, I had received £25 on the previous night, and another sum of £25 had been given
to Te Hemara ; which made up the £100 which I had paid for the survey.

196. But when you got this £100 out, that left £35,0 in addition for Wi Apo's children ?—I
consider it was £400, because when I wentback north I told them £400 had been lodged in the bank
on account of Wi Apo's children.

197. Was that in addition to the £100 for the survey ?—The £400 was separate from the £100.
198. Did you count the £400 ?—lt was counted out on the table. I did not count it myself,

but I took it to the bank. It was counted out before me, and I saw it was £400. It was counted by
the bank-man.

199. Did you count it yourself?—No.
' 200. When you tookit to the bank did you count it ?—I understood the amount to be £400. It

was counted out before I went to the bank. The man counted it. Mr. Nelson was present. I fully
understood it to be £400.

201. Did anybody touch the moneybetween the timeyou got it and the time it was lodged in the
hank? Was it in your possession all the time ?—I had possession of the moneyright up to the time I
took it to the bank, and the man in the bank took the moneyfrom me.

202. Did you sign a lodgment-note ?—I was away from the counter. Mr. Nelson was alongside
the counter.

203. Did you sign acheque the day after you made that lodgment ?—No.
204. Do you know what a cheque is ?—Yes, I understand what it means.
205. Did you sign one thenext day ?—No.
206. Do you remember signing a cheque at all on account of this, besides the £20 you have

already spoken of?—No, I do notremember.
207. Did you ever hearof acheque for £200 on account of it?—When Mr. Grittos and I went to

Auckland the matter of this £200 was told to us., It was told to us by the Commissioner. Mr.
Grittos asked me, "Is that your cheque?" and I said " No." That was why Mr. Grittos was so careful
in going to thebank and having the thing looked into. Mr. Grittos can explain that.

208. After you lodged this money in the bank did you receive any money from anybody ?—No ;
I returned home the day after the money was lodged in the bank.

209. Did you see Mr. Brissenden after you lodged that money ?—No, I did not. The last time
I saw Mr. Brissenden was when the moneywas on the table.

210. Did Mr. Brissenden give you any money at anytime ?—No, he did not.
211. Never ?—No, he nevergaveme any money. That was the last time I saw him—when he was

present, and the money was on the table. The only thing I know about was that Mr. Grittos asked
me to sign a cheque for £20, and I didso.

212. Did you give Mr. Sheehan £50 on ttie day after this lodgment in the bank ?—No!
213. Did you ever tell Mr. Sheehan to pay a man named Jones any money?—I do not know.
214. Do you remember that the land was let for timber purposes to anybody before the sale ?—I

heard something of that, but I did not see the money.
215. Did you pay any compensation to those people that had the right of cutting the timber?—

All I know is, that a European went thereto negotiateabout the right of that land, and it was agreed
to, the sum of £200 being paid to Te Kiri and Hori te More.

216. Mr. Sheehan.'] By whom?—By Mr. Nelson. Then it was told to me that there was £100 in
the bank for me. I said, "Leave it there. I will not go for it." I never went for it; it was left
there.

217. The Chairman.] What do you mean by that £100 ? What was it left for ?—lt was £100 on
account of the timber ; it was part of the timber money. I said I would not touch it, I wouldleave it
there; and I did so. If I had been one who was concerned in the transaction, and had a voice in

2—l. 2a.
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fixing theprice for the timber, then I would have been clear about it, and would have recognized the
money.

218. Had that anything to do with this lodgment for "Wi Apo's children?—No; that is separate
moneyaltogether. It had nothing to do with the trust moneyfor "Wi Apo.

219. Did you sign that lodgment-paper?—No.
220. Do you say that is for £300?—All I knew was £400.
221. But doyou not see that the lodgment receipt is for £300 ?—I onlyknow of £400, because Ido

not know anything about what was written at the bank. I know what was written when the money
was divided.

222. Did you sign that paper without reading the figures ?—I did not sign any paper in the bank.
"What I signed was a paper immediately after the money was divided between Wi Apo and Hori te
More. We brought the money to the bank. I did not approach the counter. It was Mr. Nelson
who was alongside the counter.

223. How did you sign that then?—l did not know about my having signed this. I know about
signing the document when the moneywas divided out.

224. Did you sign any paper at all at the bank ?—No.
225. Did you sign that paperwhen you got the money?—The only paper I can rememberis the

one I signed when the money was paid to Wi Apo. Any one could imitatemy handwriting.
226. Then look at this, and see if it is your handwriting ?—This has already been looked into

before I came here. Mr. G-ittos knows everything about it. All I know is that I signed no paper at
the bank.

227. Mr. Bowen.~] Examine the signaturenow, and see whether you believe it to be yours or not?
—This signature is just like the signature I signed when the money was received. There are other
papers I have signed. I imagine that this has been copied from my signature by some person or
other.

228. Mr. Tomoana.~\ Did you give up the receipt quietly to Mr. Sheehan, or how was it that it
came into his possession ?—Mr. Sheehan came into the bank, and asked Mr. Nelson who had the
receipt. Mr. Nelson said, "AramaKaraka has got it." Then he turned round to me, and asked me
to give it to him. Mr. Sheehan looked at it, and put it into his pocket. I said, " No; leave it with
me." He said, "No ; it is better with me." Nelson said, "It is just as well it is so, because you are
both trustees for the children."

229. Was that thepaper that you said you signed ?—-No; that is not the paper I signed. The
paper I signed was the one that was presented when the moneywas divided. The man in the bank,
after he had done somewriting on a slip of paper, did not call out to me, but handed it to Mr. Nelson,
and Nelson handed thepaper to me. He said, "Now everything is right." It was at this time Mr.
Sheehan appeared on the scene, got possession of the paper, and took it with him.

230. Major Te Wheoro.~\ When the money was divided between Wi Apo and Hori te More, Wi
Apo got £450. Who got the £50?—In speaking over this matter Iremarked to them, " Why do not
you ask the children to pay for the survey instead of getting me to pay for it ? I have paid £100 for
the survey." They said, " Your £100 will be refunded." They gave me the £50 on account of the
survey.

231. When it was decided that the £400 should be paid on behalf of the children, did you sign
any document there ?—I signed at the time. When the moneywas divided out I signed the paper.

232. Was it a paper something like this that you signed [deposit receipt produced] ?—No ; it was
an ordinary paper that I signed. I did not sign a document like that.

233. Did you not sign any other piece of paper like this after the money had been divided out ?—
No ; I did not sign any other paper after the money had been divided. The paper which was given
by thebank was a white one, not a red one.

234. Were the contents of thepaper that you signed made clear to you—I mean the paper you
signed at the time the money was divided?—All that was done was this : They said, " Come here and
sign your name." I went and signed my name. Then the otherperson was called, and he did so in like
manner. Te Hemara was the witness. He was a disinterested party.

235. Mr. Bowen.~\ I understand you, to say that £450 was the share of the children, and £50 was
paid to you for survey, and that you understand that £400 was put into thebank, while the bank slip
shows £300. When did you first find out that it was £300 and not £400 ?—I had nothing to do with
the money after it was paid into the bank at that time,and I was always under the impression that it
was £400. I first knew about the time that those cheques were drawn, when Mr. dittos and I went
to the bank. He can explain that much more clearly than I can.

Tuesday, Sed August, 1880.
Aeaha Kaeaka re-examined.

236. Mr. Sheehm.} "What was the name of the block of land in respect to which these moneys
were paid ?—Pakiri.

237. Do youremember when the land went through the Court?—l cannot remember, but Iknow
it passed through the Court.

238. "Who surveyed the land ?—Te Kiri and other Natives.
239. Did heknow that the landwas about to be put through the Court?—Yes.
240. Do you remember the persons in whose favour the decision was given ?—Tes. I remember

the landgoing through the Court. Te Kiri arranged with you (Mr. Sheehan) to act as a lawyer in
the case in such a way as to keep me out.

241. "Who told you that ?—Iknew from the fact of your appearing as a lawyer.
242. Did Iappear in this case at all in Court ?—I knew that you were acting as a lawyer for the

purpose of getting me out of theblock, and "Wi Apo into it, and that the whole thing was worked by
Te Kiri and not by you.

Aroma Karaka.
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243. Were not the grantees Eahui Panapa and Wi Apo?—Yes, I know they were.
244. Youwere present in Court when the decision was given, were you not ?—I was present in

Court, and I claimed to be inserted as one of the owners. My father was of the elder branch, and the
youngerbranch was that to which the boybelonged; and they put the boy in instead of me.

245. Then, did you consider that you had a better claim than the boy ?—Yes ; because he was of
a lower branch.

246. Though you became trustee for this boy, you were trustee of an interest which belonged to
yourself according to your own reasoning ?—Yes.

247. Do you remember what took place in Court with regard to the appointment of trustees ?—
Notwithstanding myefforts to get into the block, theboy was put in instead of me; but I thought I
had a claim to the land, as I was of the elder branch of the family.

248. Do you remember what the Judge of the Court said in appointing the trustees?—Yes.
249. What didhe say ?—The Judge said that John Sheehan and myselfwere to be the trustees.
250. Then you knew that you and Iwere to be trustees ?—Yes.
251. Did I ever ask you to be allowedto become a trustee ?—Yes.
252. When?—There", at the time of the Court.
253. Did I ask you in Court to be allowed to become a trustee ?—The Court said Mr. Sheehan

and myselfwere to be trustees.
254. Did I everask you to be allowed to become a trustee ?—Yes.
255. When ?—At that time, when the land was being put through the Court.
256. In the Court ?—Yes.
257. Are you quite certain of that?—Yes.
258. Did I say to you, "Adam Clark, may I become a trustee in this block ? "—Yes.
259. Did I say so to you in Court ?—Yes.
260. You are quite certain ?—Yes.
261. Did you hear the Court, in appointing trustees, refer to me by name ?—Yes.
262. Did you not hear the Court say that the Court itself had asked me to become a trustee, and

that I had agreed, very unwillingly ?—I heard that. Ido not know whether you were unwilling,
or not.

263. But you heard theCourt say so ?—I heard that.
264. Where were you living then ?—At Otamatea.
265. Where was Mr. Gittos livingP—He was living there.
266. Mr. Grittos is a very greatfriend of yours, is he not?—Not afriend, but a minister.
267. Is he not a personal friend at all ?—He is the minister of that district, and he is a father

to us.
268. Is he not a person to whom you go frequently to consult on various matters, apart from

religion ?—Yes, I go to him.
269. Did Mr. Grittos offer any objection to the survey of Pakiri, so far as you know, at the time

of the survey ?—I do not know.
270. Did you tell Mr. Gittos?—I spoke to Mr. Gittos.
271. About the survey ?—I said nothing to him about the survey.
272. About what?—When I came to hearof the survey it had been completed, and I went and

told Mr. Gittos that I was going to the Court.
273. For what purpose ?—About the investigation of Pakiri.
274. Then Mr. Gittos knew at the timethe land was being put through the Court what you were

at the Court for ?—Yes.
275. When you returned, did you let Mr. Gittos know what the result of the investigation was?

—Yes.
276. For that block ?—Yes ; and I also told him thatMr. John Sheehan had been appointed one

of the trustees for the children.
277. This was after you went back from the Court ?—After I hadreturned from the Court.
278. Do you remember whether Mr. Gittos passed through Awaroa at that time, while the Court

was sitting ?—Yes.
279. Do you not remember Mr. Gittos holding Divine service there ?—Yes. He was on his way to

Auckland.
280. Do you remember who the surveyor was ?—I do notknow who the surveyor was, because he

was appointed by Te Kiri and Nathan.
281. Was it Mr. O'Meara—a tall, dark man, who was at the Court at the time?—l saw him at the

investigation in the Court.
282. Do you remember what the amount of the survey bill was ?—I know it was £300.
283. Is not thisPakiri Block a long,narrowstrip of countryreaching from theEast Coast ? What

is the boundary on the west of theriver?—The Oteo Eiver runs through it, the boundary of Orua-
wharo, a Native boundary.

284. The old Native purchase?—Yes.
285. There are, I believe, on this land some small patches ofkauri timber here and there ?—Yes.
286. Do you remember being interviewed by any person orpersons after the land went through

the Court for the purpose of granting a lease of the kauri timber ?—Yes, I remember.
287. Do you remember who it was that saw you ?—I onlyknew him by the name of Wi.
288. You gave the name yesterday ?—He was the first person I remember who came to me, and I

referred him to Bahui and Hori te More.
289. What was the name of the person ?—Wi is the name I know him by.
290. Was he not a half-caste ?—I think he was.
291. Do you know if his name was Swanson?—Perhaps it was. After this I heard that the money

for the kauri timber on the land had been taken by Hori te More and Eahui. They got £100 each,.
They said to me
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292. Who said ?—Hori te More said to me, " The money for you is in the bank—£loo." I said,
"Iwill not touch that money, because I was not present when you made the arrangements."

293. Where did you say that to them ?—-When I got to the Awaroa. Iwas then on my way to
Auckland. He spoke to me there.

294. Was that when you came down for the purpose of selling the block ?—I didnot know that I
was going down to sell the land.

295. Was it that time when you were going down to Auckland to sell the land ?—I told
the Committee yesterday that when I came down to Auckland I did not know I was going to sell my
land.

296. Was the time that you saw Hori te More at the Awaroa, and were told about selling the
timber-land, the time that you were taken down to Auckland, notknowing that you were going to sell
the Pakiri Block ?—No ; that was another time. It was not the time I came down when Pakiri was
being sold.

297. You told us yesterday about your coming down to Auckland when Pakiri was sold, for the
purpose, as you afterwards found out, of selling the Pakiri Block ?—I said yesterday that I came to
Auckland for the money for Mangakuhia. When the moneywas counted out to me Mr. Nelson said
to me, " You had better go back to the Awaroa."

298. He asked you to go to town ?—Yes ; Mr. Nelson asked me.
299. Did Iever ask you to go to town ?—No, you did not.
300. Did I ever at any time ask you to go to Auckland for the purpose of sellingthe land ?■*—No ;

you didnot ask me to go down at any time; but Mr. Nelson did.
301. You said yesterday that when you came down you went to stop at Mr. Nelson's house, and

that in the morning at 10 o'clock I came with Mr. Kelson to see you ?—Yes.
302. Did I not see you first at the Provincial Council Chambers, in the evening, near the

Supreme Court ?—I saw you on my arrival, and then I went to Mr. Nelson's.
303. Why did you not say so yesterday ?—I said yesterday about going down to the meeting-

house.
304. Did you not say yesterday thatwhen you cameto town you went to stop at Mr. Nelson's

house that night, that in the morning I went to Nelson's house to see you, and that in the afternoon
you came to town ?—I said yesterday that myself, Hori te More, Te Ilemara, Mr. Nelson, and you
went to theProvincial Buildings.

305. Where from ?—We went from the town.
306. Was I one ?—You were one. I am, under the impression that the object of our going

together was to see Mr. Brissenden.
307. Did you notknow that at that time the Provincial Council was sitting in Auckland ?—Yes.
308. And did you not comewith Mr. Nelson and your friends up to the Council to see me ?—We

went to getMr. Brissenden.
309. Did you and your friends not come up to the Provincial Council to see me ?—We went

together; Mr. Sheehan was with us, and Mr. Brissenden was one.
310. Where was he ?—He was in the House.
311. Was he a member of it then ?—I donot know what he was. He was there.
312. Had he an office there ?—I do not know whether he had an office there.
313. But you are quite clear that on that evening you and I, Nelson, Te Hemara, and Hori te

More went to the Provincial Council for the purpose of seeing Mr. Brissenden ?—Yes ; and we all
came back together, as I said yesterday.

314. Was that the day that you came to town, or the day after?—That was the day that the
money was produced.

315. Do you speak nowof the whole of the money, or thepart-payment which you said was made
to you by Nelson ?—I am speaking of the whole of the money that was paid on that day.

316. Did that take place in the hotel in Official Bay, as you have told us ?—Yes; the money was
paid there.

317. Now, I ask you to remember again. Can you not remember the day you came to the Pro-
vincial Council to see me because I was in the Council, and that it was because I was going down there
to dine that I agreed to meet them before dinner, on the Council rising at half-past 5 o'clock ?—I do
not know anything about that. All I know is that the money was paid, and that we went to get Mr.
Brissenden.

318. Then you do notremember, evennow, that you came to see me at the Provincial Council ?—
I know nothing of that. All I know is that my Maori friends, you, and Mr. Nelson went up to this
building.

319. Who were present ?—There were three Maoris.
320. Who were they ?—Myself, Hori te More, and Te Hemara.
321. What Europeans?—Mr. Brissenden, Mr. Nelson, and yourself.
322. Mr. Nelson and myselfspoke Maori, did wenot ?—Mr. Nelson spoke Maori.
323. Did not the whole take place in Maori ?—Yes, everything was said in Maori, because we did

not understand English.
324. Do you say that before you came into the room you were not aware of the object of your

coming to Auckland being to sell Pakiri ?—Yes, I say that.
325. Even if Te Hemara, Plori te More, and Nelson say you knew perfectly well what you came

for ?■—I did notknow Pakiri was going to be sold.
326. Will you say so if four witnesses come forward and say you knew perfectly well ?—I would

say thatI did notknow, because I asked Mr. Nelson, and Mr. Nelson said, " You had better go to Te
Awaroa with Hori te More. We want to have a talk." I thought that they would have first fixed
the price per acre before concluding thebargain, but I was surprised when I was informed that that
money was the purchase-money for Pakiri. I exclaimed at the time that it was a foolish transaction,
and that theproper course would have been to fix the price per acre at first.
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327. Who did you think would fix the price per acre ?—According to my own idea, Ithought that
I and Hori te More should have been the persons.

328. Are you speaking of what took place in the hotel when you are speaking of the price per
acre?—-Yes ; 1said that at the time.

329. What was the price agreed to be given for your interest in the land at that meeting ?—All I
know is that theboy got £450 and Hori te More got £450.

330. Was that the total amount ?—Yes.
331. There was no balance left ?—They said to us at the time that there was a balance of £800

left.
332. Still to be paid ?—Yes.
333. What amount did you pay on account of the survey?—£loo.
334. That wasbefore you came to this meeting ?—That was at the time of the survey that I paid

the money.
835. I thought you told us a little while ago that you did not hear of the survey until it

was finished ?—Yes. The survey had been completed,and the surveyor came to me to pay on behalf of
the boy; and I said, " No; let the boy pay for his own share;" but the surveyor said, " No;" and
I paid it.

336. Then out of the £450 you received back that £100 on account of the survey ?—No.
337. Just think again.—No: only £50 out of that came to me, and that £25 Mr. Nelson had

given me before this ; and I said, "This maybe in payment of the survey."
338. That would be £75 ?—Yes, £75 ; and Te Hemara received £25; and I thought that must be

the balance of my £100.
339. That would be £100 settled there that night ?—Yes.
340. Will you explain how, having accounted for £100 out of the £450, you could have £400 to

take to thebank in the morning ?—The £25 was paid at the time the bulk of the money was handed
over. The £25 was paid to me at MountAlbert, at Mr. Nelson's house, and Te Hemara got £25, and,
with the other £50, I make up the £100.

341. There were £450 to be paid. Of that, £50 was repaid for the survey, £25 at Mr. Nelson's
house, and £25 to To Hemara, in your presence. That makes £100. Now, how could you have £400
to taketo the bank for Wi Apo ?—I know that the £400 was there.

342. How do you know ?—I know, because the money that was paid at Mount Albert was
separate money, and out of the £450 only £50 was taken.

343. Then, what became of the £25 that was paid to Te Hemara ?—That money was given to
him.

344. Out of what money ?—lt was taken out of the £400. It was given to him. I thought it
was the balance of my £100.

345. Did not each of the three grantees present agree to give Te Hemara £25 each ?—I do not
know.

■ 346. You do not remember ?—No.
347. What amount was stopped from you on account of Jones'smatter, the person to whom they

leased the timber ?—I do notknow.
348. Justrecollect. You mentioned the thing yesterday in your evidencein chief ?—-No.
349. Do you say that no money was taken out of your share for Jones?—There was no money

taken.
350. Just remember, if you can, your reference to this matter yesterday, when you mentioned

that amongst other things brought against you was this charge of Jones's ?—I did not say that.
Why should I keep moneybelonging to that European !

351. You spoke in somewhat of a tone of complaint about being called upon to pay money on
account of Jones, as you did not receive money on his account ?—You mean the European who leased
the timber on Pakiri ?

352. Yes ?—I know nothing about that.
353. Do you not remember perfectly well that at the time the agreement was drawn up and

signed, and the moneys were paid, all these accounts were drawn up and settled?—All weknew at the
time was to sign. What was being said about one'lhing or another we did not understand.

354. Will you swear that you did not there and then agree to pay to Mr. Nelson the £25 paid to
you on the night ofyour arrival in town ?—No ; I did not agree.

355. Will you also swear that you didnot agree vrith the other grantees to pay Te Hemara £25
on the ground of relationship and interest in the land?—=No, I did not.

356. Do you remember what the total amount was to be paid for the interests of Wi Apo and
Panapa at that meeting ?—Yes, I know.

357. Tell us then?—]?or Wi Apo £450, andfor Panapa the same amount.
358. Was not the total amount mentioned for the sale of their interests in the block £1,600 ?—I

do not know about that; all I knew at the time was £900.
359. Do you not remember that the total amount was £1,600, and thathalf of that amount was

to be paid there and then, and the other half to be kept in reserve until the completion of the title ?—■Iunderstand about the £800, and Iunderstand that the money that was paid was £900.
360. You recollect now there was a balance of £800 ?—Yes; I know that £800 was the

balance.
361. Then, if you gotyour share of that £800, along with what you got that night, that would be

the total amount of your interest in the block ?■—-That money has never been paid ; it is still unpaid.
362. Would thatbe the balance of the purchase-money ?—Yes.
363. Then I amright in saying that at that time Panapa, the original grantee,had been drowned ?

—Yes.
364. And that Hori te More, although he appeared to take part in this transaction, had not then

been actually appointed by the Court?—Yes,
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365. So that the titlecould not be made complete on that occasion—No; because a successor had
not been appointed for Panapa.

866. And you understood that was thereason this money was kept back ?—Yes, that must hare
been the reason; but how were the Maoris to know ?

367. Will you swear still that the amountwhich you were to receive on that night was £400 ?—
That was the money I saw.

368. Is it not the case that the total amountwas £1,600 for the two shares—£Boo a share ?—I do
not know.

369. And half to be kept back for completion of title ?"—Tes.
370. Do you not know that, out of the £1,600, £100 was taken for the purpose of refunding to

Mr. Jones the money paid by him ?—I did not gee the money advanced by that European. That is
why I say I know nothing about it. Perhaps Bahui and Hori te More know something about it.

371. And, though you did not see the money, did you not know that money was to be deducted ?
—-No.

372. Assuming it to be correct that there was £1,600, and £100 deducted against the two shares,
and £800 held over for completion of title, thatwould be £700 left, would it not?—I do not know
the money paid to that European.

373. (Question repeated) ?—I do not understand about the £100 that was paid to this European.
Rahui was not present. Had he been present, the thing might have appeared in a clearer form to us.
The £1,600 I have no knowledge of. There were only two shares spoken of at the time.

374. Then Iwill put it in this way: If you had £800, and £100 was taken away from it, that
would leave £700. Is not that correct according to ordinary figures ?—Tes, that is right if it had
been so ; but I neverreceived £800.

375. But the half of £700 would be £350, would it not?—I do notknow.
376. Cannot you tellfor yourself ?—lf I had got the £700,1 should have been clear enough about

it; but, as I did not get it, I do not know.
377. If you had £700 in this room now, and made an equal division of it,would there notbe £350

in each division?—I do notknow about that.
378. Why do you not know ?—I should like to see it first. Ido not go upon assumption.
379. Tou have said there was a sum of £25 paid to you by Mr. Nelson ?—Tes.
380. Tou have also said that £25 was paid to Te Hemara?—Tes.
381. Tou took away this money yourself that evening?—Tes; I took what was given to me, and

Te Hemara took his.
382. Where did you stop ?—I went to Mr. Nelson's house, according to his invitation, to have

some tea; and after tea we got into a 'bus and came back to town.
383. Tou brought the money back with you ?—Tes.
384. Did you takecare of it during the night ?—Tes.
385. Until you took it to thebank ?—That was separate money I took to the bank. It was not a

large sum of money, but £25 that I got at Nelson's.
386. Did you not tell the Committee yesterday that at thefinal payment of this money you took

away £400, the amount coming to you ?—Tes.
387. That is correct, then ?—Tes.
388. Now, did you retain possession of this money until you went into the bank next morning ?—

Immediately after the receipt of the money, Mr. Nelson and myselfwent straight to the bank.
389. It' your share had been £350, and £25 was stopped for Te Hemara, and £25 stopped for

moneypaid by Nelson the day before, that would leave £300 ?—No ; I know that it was £400.
390. I want an answer to my question (question repeated) ?—lt was not so. The £25 was sepa-

rate money given to me for my own use by Mr. Nelson, and £50was taken out of the £450 on account
of the money I had paid for the survey. That left a balance of£400.

391. Supposing you had £350 in your pocket now, and gave £50 of it across the table,how much
would you have left ?—-All I know is about the £400.

392. (Question repeated) ?—That is clear enough. If I were to take £50from £350, and give it
to somebody else, it would leave me £300.

393. The money was counted out toyou in the room where it was paid, I believe?'—Tes.
394. And taken by yourself to the bank ?—Tes—with Mr. Nelson.
395. Did you go up with the money and place it on the counter ?—Tes.
396. And did the officer of the bank come and count the money as he does in all similar cases to

see how much there was ?—Tes.
397. And then hefilled up a paper and said it was for Adam Clark?—Tes.
398. And that is the paper that you referred to yesterday as the one that you said I asked you to

give to me ?—Tes.
399. Now, did you not there and then in the bank sign a document setting forth the amount

of money paid in ?—I did not sign my name to anything.
400. I ask you to look at this signature again and tell me on your oath whether it is not your

signature signed by you in the bank in the presence of the teller ?—I did not sign the paper in the
bank.

401. That you are quite certain of?—I am quite certain that when I got the paper setting forth
the money I didnot sign. It was not a red piece of paper ; it was white.

402. Do you not know that aperson paying money into thebank must sign a bank slip, which the
bank keeps for itself ?—Tes, that is right enough; but on this occasion it was not so. Mr. Nelson
was the person who remained alongside the counter; I remained away from the counter.

403. Have you not just told us that you saw the moneycounted by the teller?—Tes ; I saw the
moneybeing counted, but I had retreated from the counter.

404. Tou passed the money over the counter ?—Tes.
405. I should like you to think again before replying to the question. Were you not there and



15 I.—2a

then required by the receiving teller to sign this slip as a record of the money retained by the bank?
—I waited for him to call out to me to go and sign, but he did not. Mr. Nelson tosk up the paper,
and brought it to me.

406. Now, after you paid the money into thebank what did you nextdo in regard to this business?
—I did notreturn to the bank.

407. Did you goto any otherplace in Auckland to do any business?—No. The nextday I returned
to my home.

408. You did no business about this matter at all between the time of your lodging the money in
the bank and your going away next day ?—No, I didnot; because Iknew then thatmy power over the
moneywas gone, because you had got the slip from thebank.

409. Do you know that on this deposit receipt it is expressly stated that cheques on this account
would be signed by Adam Clark and John Sheehan ?—That is right if this is thebank paper ; but it is
a white piece that I know as being the bank slip.

410. Do you not remember returning from the bank and coming with Brissenden and Nelson to
my office in the Provincial Q-overnment Buildings ?—About our first visit I have already stated in my
evidence.

411. Now, do you not remember, after paying the money, coming up to me with Mr. Brissenden
and Mr. Nelson to my room in the Superintendent's Office, I being then Provincial Secretary?—No ;
I did not after the money was paid into the bank. I returned next morning.

412. Justrecollect again whether thatis not the case ?—All Iknow of, after the money was taken
to the bank I returned home next morning.

413. Perhaps if I were to describe the building to you: Do you notremember coming to see me
on the second floor of a large brick building with a large verandah and large posts ?—I did not stay
any time in Auckland. I have already said that next morning I went home.

414. Did you see me again after you paid the money?—No ; I returned.
415. You did not see me at all after the money was paid in ?—That was the last time I saw you.

Youcame down south after that, and I did not see you until the present time.
416. When you went home, did you see Mr. G-ittos ?—Yes ; we lived at the one place.
417. Did you tell him then what had taken place in Auckland ?—Yes, I told him. I told him

also of the money that was taken to the bank.
418. Was that a long time after you went back, or just after ?—lmmediately after I returned.
419. Do you rememberin what month and year this was ?—I am not able to say the year and the

month.
420. Then you told Mr. G-ittos about the sale of the Pakiri Block ?—Yes, I told Mr. Gittos.
421. And about the payment of the moneys ?—Yes, I told him.
422. About the lodging of the money in the bank?—Yes.
423. So that shortly after yourreturn Mr. Grittos knew all about it?—Yes.
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424. Mr. Sheehan.'] lam going to speak to you now about the payment of the moneys. I think
you told us that the moneys were paid in the hotel in Official Bay ?—Yes.

425. Do you remember at what time of the day—morning, afternoon, or evening?—lt was after
dinner-time.

426. Was it not dark ?—No.
427. Were there any lights in the room?—There were no lights—it was quite clear.
428. What time of the day would you say it was, from your recollection?—To my thought it was

after dinner-time.
429. What do you mean by after dinner-time; because the time differs with most people ?—I look

upon dinner-time as being 1 or 2 o'clock.
430. Are you quite certain about that?—Yes.
431. Did you bank the moneys on that day or next day?—When I got out of the room on that

occasion, Mr. Nelson andI went straight to thebank.
432. Was it not after half-past 5 o'clock in the evening when the moneys were paid to you ?—

No.
33. Did you not say that you had to go up to the Supreme Court first to find Mr. Brissenden

before the moneys could be paid ?—I did not say that we should go to the Supreme Court.
434. Tou did not go?—I did not go to the Supreme Court, because it was not my idea of taking

the money for the land.
435. Then, if myself and two or three other witnesses, including Te More and Mr. Nelson, state

that they came up to me at the rising of the Provincial Council at half-past 5 o'clock in the evening,
would you be certain that it was in the afternoon?■—Hori te More and Te Hemara would not say that.

436. Suppose they do say so ?—They would say the same thing as I have said now.
437. Was the money paid that day or next morning into the bank?—What Iknow is that we

lodged the money in thebank that day. When we got outside, Mr. Nelson and myself went straight
to the bank.

438. Tou say "takumohio :" are you quite certain?—Yes.
439. You told us yesterday you went away the day after you paid the money into the bank, and

did not see me after the money was paid in and I took the-slip from you ?—Yes, I said so. The day
after Ipaid the money into the bank I went home.

440. Did you not go with Mr. Brissenden, Mr. Nelson, and myself to the Prov'ncial Buildings
after paying the money into the bank ?—No.

441. You swear that ?—I did not return.
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442. Did ycra not come to my office, and in my presence do business with these people in regard
to the moneys you were to receive for Wi Apo's share ?—After the moneywas put into the bank ?

443. Tes ?—No ; because I was vexed at your taking away the bank slip from us.
444. Did you not there and then sign that document in my office [document shown to witness] ?

—After looking at the signature, I know I did not sign the cheque.
445. Tou hadbetter look at the signature again. It might gofurther ?—I was displeased at your

taking away the bank paperfrom me, and I went home the next day.
446. Look at the signature. What about that ?—I neversigned it.
447. Do you say so ?—I did not sign the cheque.
448. Is that your writing, anyhow?—l cannot tell this writing.
449. Will you swear that is not your signature?—All I know is that I never signed a cheque,

whether iv the bank or Mr. Sheehan's office. I never signed thecheque.
450. Do you swear that is not your signature—I will leave it there then?—That is not like

my signature.
451. I want to know whether that is your signature ?—I did not sign my name to this cheque.
452. Now, did you not go to the bank that same day and draw the proceeds of that cheque on the

same day that it was signed?—ldid not sign the cheque ; I did not go to the bank to draw any money.
453. Did you bring any money to Auckland with you when you came down ?—When a man goes

to Auckland he brings with him £5 or £10.
454. Then you brought with you simply money to pay your expenses?—Tes.
455. And how much money do you admit receiving from Mr. Brissenden and Mr. Nelson out of

the proceeds of the sale at that time ?—MI I know is that out of the £450 they were paying I got £50,
andI got £25 at his house.

456. Did you notbuy a number of things in Auckland at that time ?—I did notbuy anything in
Auckland, because I always get my clothes made, and I had not time to buy anything.

457. Were you not in the shop of Mr. Olliver,Queen Street, on that day, with a handkerchief full
of sovereigns ?—I do not know that.

458. IfMr. Olliver says so will you deny it ?—Mr. Olliver would not say that.
459. But if he says so will you deny it?—Tes, I will deny it.
460. When did you first ascertain that this money had disappeared?—I cannot remember the

date, but it was when Mr. Gittos and myselfwent to Auckland.
461. Was that after you gave the cheque for £20 ?—Tes.
462. Was it long after ?—Tes ; it was some time after signing the cheque that Mr. Gittos and I

came to Auckland.
463. Can you give us any idea of the time—the yearand the month ?—lt was one yearafterwards.

Mr. Gittos came to me and said to me, " I could not get money from Mr. Sheehanfor this cheque ;
and while I was there the steamer went away." When it was ascertained that the money had
disappeared Mr. Gittos andI went to Auckland.

464. Who ascertained?—The Commissioner told Mr. Grittos that the money had gone. Mr. Gittos
asked the Commissionerwho took it, and he said, "AramaKaraka." That was me.

465. Are you speaking now of the inquiry held by Colonel Haultain ?—lt was ascertained there.
Mr. Gittos said to me, "Is it true that you have taken the money from the bank ?" I said, " No."

466. Tou are travelling somewhat far ahead. Tou said the cheque was given in 1874, and you as-
certained after that that the money had gone?—Tes. It was when I told Mr. Gittos that I didnot
take the money that we both went together to the Commissioner's office.

467. But was not thata long while afterwards ? Was it a year after the cheque hadbeen given to
Mr. Gittos ?—Tes.

468. How long afterwards was the inquiry by Colonel Haultain?—We went to the Commissioner,
and heand Mr. Gittos went to the bank to see whether I had used that money. Theyfound that I
had not. Mr. Gittos can tell you this.

469. Was that the first time that you found that the £20 cheque had not been paid ?—Tes.
470. The very first time that you heard that?—Mr. Gittos had told me about it at a time

before this.
471. How long before ?—I cannot say how long before.
472. Was it because of Mr. Gittos telling you about the £20 cheque that you both came to

Auckland?—That was the cause of our coming to Auckland.
473. It might have been long before, I presume?—lt might have been.
474. Have you, since this land went through the Court, ever paid me anymoney on account of the

estate?—No, I neverpaid you any money.
475. Have I ever asked you for money?—-No.
476. Have you ever had to pay a single sixpence in connectionwith the estate through me ?—I do

notknow anything about that.
477. When you ascertained that these moneys were gone,as you say, did youtake anylegal action

for the purpose of finding out what had become of them ?—I did notknow how to take any legal action
about these moneys; all Iknow is that the matter was left in Mr. Gittos's hands.

478. Then you brought no action against me?—No.
479. Tou did not apply to me ?—No.
480. Down to the present time?—Down to the present time.
481. Mr. Wafcefield.~] Tou became the co-trustee with Mr. Sheehan for the children of Wi Apo in

1874, did you not ?—Tes.
482. Did you understand that the trustees had funds in their hands out of the moneys in the

bank?—I do not know.
483. Did you understand what the nature of the trust was ?—I did not understand the nature of

the trust. I did not appoint Mr. Sheehan to be trustee. It was Te Kiri and others who appointed
him. I objected to him, and wanted myself to be trustee for the children of myrelatives.
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484. But did you notknow that, when you became trustee with Mr. Sheehan,you were guardians

of money belonging to the children of Wi Apo ?—I understood that.
485. Did you know what your powers were as trustee? Did you know that nobody else could

dispose of this money except Mr. Sheehan jointly with yourself?—According to the lawI understood
that.

486. Did you keep any account, anyrecord at all, of the money that you received as trustee?—I
never gotany money.

487. Youhave norecollection of receiving any money except what was counted out to you in the
old Club in Official Bay ?—That was all I know.

488. That was the only money thatyou ever received as trustee?—Those are the only moneys I
ever received in my possession as trustee, with the exception ofwhat I gotfor the survey.

489. Did you get that money for the survey before you weretrustee at all ?—lt was after I became
a trustee.

490. It was in compensation, was it not ?—I paid £100 for the survey, and what I got in return
was £75.

491. After this money had been paid to you in the old Club by Mr. Nelson, did you go andput it
into the bank?—Yes, I took the money to the bank.

492. Did you understand that you were putting it into the bank for safe keeping as trustee ?—
Yes—on behalf of the children.

493. Was it £300 that you paid in?—No ; £400.
494. You are quite sure it was £400 ?—Yes, I know it was £400.
495. Do you not think you may be making a mistake by including the survey money with other

money, when you say it was £400?—No; I would not make a mistake, because there were £450 put
on one side for Panapa and £450 for the children in the division of the money.

496. And then £25 was given to you, and £25 given to Te Hemara, leaving £400 that went into
the bank: is that it ?—Te Hemaragot £25 of the survey money,and I got £75.

497. Well, then you seemto make a mistake about this money, because you tell me that you paid
£400 into the bank, and yet you say that at the hotel at Wairiri the money was divided into two parts
—£450 for Panapa and £450 for yourself—and yet you Bay there was only £400. Where was the
other £50?—In the first place the money was divided into two parts, £450 for Panapa and £450 for
myself. It was then said that the survey had to be paid for; and on account of the survey £50 was
paid, leaving £400. That £50, added to the £25 I had received from Nelson at his house, and the £25
received by Te Hemara, made up the £100.

498. Was this money all in notes?—All in notes.
499. What sort of notes were they ? £1, £50, or £100 notes?—There were £50, £30, £20, and

£10 notes.
500. Now, when you went to the bank to pay this money in you retired from the counter, leaving

Mj. Nelson standing at the counter: is that so ?—Yes.
501. Did you see the bank clerk fill in a receipt for the moneyafter he had counted it out ?—Yes.
502. What sort of paperwas it?—It was a white piece of paper.
503. Are you quite sure it was a white piece of paper?—1 know it was a white piece of paper.

Mr. Nelson gave me the paper. I could not read what was in it, but lam sure it was a white piece
of paper.

504. Youare quite sure you did not sign it ?—I did not. I waited for the man to call me over to
sign it, but he didnot do so; and Mr. Nelson brought the piece of paper over to me.

505. Do you think therewere not two papers filled in at the bank that day ?—The only one I
know of is the one Mr. Nelson gaveto me.

506. You did not see another one written ?—No ; I was some distance from the counter, and did
not see.

507. Was Mr. Sheehanwith you ?—When I got the paper from Nelson Mr. Sheehan appeared.
508. But,before you got the paper at all, do you not think there was another paper that was filled

in by one of your party and givento the banker?-*I do notknow.
509. Youare quite sure that you did not sign though?—No, I did not.
510. This paperwas given to the banker that day, and has been kept by the banker ever since ?—

I did not see the paper in thatshape.
511. It is a record for the banker ofmoney that has been paid in and given into his care?—Yes.
512. It is signed with your name, "Arama Karaka Au Tutu " ?—Yes. I never saw that paper.

I did not sign that paper.
513. Yetyou say that it is like your signature?—No.
514. Did you ever sign your name, "Au Tutu Arama Karaka " ?—No; I do not write that way.
515. Do you ever recollect signing your name, "Arama Karaka," with "Au Tutu " overthe top

of it?—No. When I sign my name I sign "Arama Karaka," and finish with "Au Tutu." I never
place it on the top.

516. Autuiu is your Native name ?—Yes.
517. Arama Karaka is what we call your Christian name?—Yes.
518. And it is nevercustomary with a Maori to put his Maori name before his Christian name, or

over the top of it ?—ln these days, when we know how to write, we never place theMaori name before
the Christian name, but always the other way.

519. Do you think that you everin your life signed your name "Aututu Arama Karaka " ?—No.
520. Suppose any one were to show you a document signed "Aututu Arama Karaka," would you

say at once that was not your signature because the names were so placed?—lt would not appear that
way; it would appear "Arama Karaka Aututu."

521. Would the other be sufficient to make you think that you had not signed it ?—I should say
that it was not my signature.

3—l. 2a.
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522. You would not recognize a signature signed like that as your own ?—I would not.
523. Then you feel perfectly certain somebody else has signed the deposit receipt for you ?—I

know that somebody else wrote that.
524. Did you keep any record at all of any money that you drew out of your account as trustee ?

—I never drew any money out of the bank.
525. You signed this cheque for £20?—Yes, but the money was never got.
526. But you signed a cheque for £20 for Mr. dittos ?—Yes ; Mr. Gittos asked me, and I signed

the cheque.
527. Is that the only cheque that you ever signedfor drawing money out of this account?—That

is all.
528. Now, here is a cheque which appears to be signed by you on the same day that the money

waspaid in. It is acheque for £200. Are you sure you never signed that cheque?—I did not sign it.
529. Were you doing any other business about that time when you were in Auckland about this

affair ? Were you doing any other business with Mr. Sheehan and Mr. Brissenden ?—That was the last
time I saw Mr. Sheehan, when we were arranging this business.

530. Do you not think you signed any other papers at all—that you might have signed this
without knowing what you were signing?—l did notiwrite that; I did not sign. I was very much
displeased with Mr. Sheehan for taking the paper from me at the bank, and I did not do any more
business.

531. Is that the signature that you always sign—the signature to the £20? Is that your own
signature, and like the signature thatyou alwaysuse ?—I do not know thatmyself. I did not sign a
cheque on thebank.

532. But this is a cheque for £20, which was given to Mr. Grittos, and it professes to be signed
by Arama Karaka Aututu and John Sheehan, trustees of Wi Apo. Is not that the signature that
you signedfor the £20?—ls this the cheque to Mr. Gittos ?

534. This is acheque for £20 ?—I signed a cheque for £20.
535. Can you see well?—Yes, I can see.
536. And you do not say positively whether that is your own signature or not?—The signature

on the cheque which I gave to Mr. Grittos is mine.
537. Now, do you think that was the cheque?—If that is for the £20, that is the one.
538. You think it is the cheque that you gave?—Yes.
539. That is your writing, is it not ? That is your petition to the Committee ?—Yes.
540. And that is your signature ?—That is my signature.
541. Do you think this other signature is at all like it—that it is also your signature?—No, this

is not like it.
542. This is a cheque for £200, and you feel quite certain that the signature to it is not yours?

—It is not mine.
543. Look at your own signature to this petition in front of you. Do you feel quite certain that

the signature to this cheque is not your signature?—I did not sign my name to that cheque for £200.
544. I want you to explain. When you find your own signature in front of you do you feel quite

certain that this other signature is not yours ?■—Yes. I am able to say that this signature to the
petition is mine, and this to the cheque is not.

545. Then you feel perfectly certain that this signature to the £200 cheque is a forgery?—Yes.
546. Supposing Mr. Brissenden and Mr. Sheehan were to say that they saw you sign that cheque,

would you still declare that you never saw it, and that it does not bear your signature ?—I would say
it was false.

547. I will just ask you a question or two about this £20 cheque. Did Mr. Grittos come and ask
you to sign it ?—Yes.

548. Did you understand what it was for?—Mr. Grittos told me that if I signed my name to the
cheque he would takeit to Auckland, get Mr. Sheehan to sign it, and take it to thebank.

549. Did you understand that it was to be paid to Mr. Gittos for food and clothing that he
had obtainedfor Wi Apo's sons ?—Yes.

550. And you wished Mr. Gittos to have the money?—Yes. I was willing that Mr. Gittos should
get the money andbring it.

551. And you understood that you and Mr. Sheehan wereboth to sign the cheque, in order that
Mr. Gittos might have the money as comingfrom the trustees of Wi Apo ?—Yes.

552. You did not understand that Mr. Sheehan was to have the £20 ?—No.
553. Did Mr. Gittos come to you afterwards and tell you that he could not get the £20 from Mr.

Sheehan ?—Yes.
554. Did you speak to Mr. Sheehan about it ?—I never saw Mr. Sheehan. As I have stated to

the Committee, thatwas the last time I saw Mr. Sheehan, when we went to the bank.
555. You went to Colonel Haultain, the Commissioner, and asked him what had become of the

mon^y ?—Yes.
556. And did Colonel Haultain go with you to the bank ?—Yes.
557. And did the bank show you this cheque ?—Yes ; the bank showed us all the cheques.
558. You then, for the first time, learned that Mr. Sheehan had drawn this £20?—Mr. Gittos

had told me before, because he had gone down previous to this with the cheque; and he told me before
this that the money was gone.

559. You then learned for the first time that £200 had been drawn in your name ?—Yes.
560. And what did you do then. Did you not go and see Mr, Sheehan ?—No, I did not go and see

Mr. Sheehan or Mr. Brissenden.
561. Have you been on good terms with Mr. Sheehan. Have you been on friendlytermswith him

as trustee ?—Yes; we have had no quarrel.
562. Did you ever have any conversation together, or consult as trustees about this money?—

No.
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563. Did you ever have any money paid to you at all out of this fund. Did you ever get any
benefit from it whatever ?—No, not at all.

564. Then the whole of the money ought still to be in the bank, except the £20 ?—The only
moneyI recognize is £20.

565. And that money ought to have gone to Mr. Gittos, and not to Mr. Sheehan?—That money
was not for Mr. Sheehan.

566. Captain Russell.'] Do you consider this £200 cheque a forgery because you have not signed
it, orbecause it is not your handwriting ?—-I never signed a cheque for £200.

567. Do you consider it a forgery because you know it to be a forgery, or because you do not
remember signing it ?—I neversigned acheque for £200.

568. In that cheque in which you say the handwritingis not yours, is there any letter that you
do not generally make ?—I can see in the last word, " Aututu." There is generally some distinction
between these other letters, with a commencement as "tu."

569. Is "AuTutu" two words? Are theyremoved apart?—The difference I see in the signa-
ture to my own is, that the " t's"inmy own writing are generally wider apart. [Witness was asked
to sign his name, and did so,]

570. Do you mean to say that this deposit receipt was a forgery also ?—No ; I would write my
name to it.

571. You said justnow that you never write "Aututu" over "AramaKaraka"?—No.
572. Do you always sign your name " Arama Karaka Au Tutu " in full, or do you put the initial

letters?—.No ; I never abbreviatemy name.
573. Youhave neverdone so ?—No.
574. Then, if you werein abank, and it was pointed out to you to insert a word, and you found

there was no room to insert the words "AramaKaraka Aututu" in full, you might write "Aututu"
above ?—I wouldif there was no room.

575. Then, could you have written your name in full inside the white lines?—No ; there is not
sufficient room.

576. Then, doyou not think it is quitepossible that " Aututu " might have been written so because
there was not room ?—I do not know about that writing.

577. Do you rememberevery occasion when you signed your name?—Yes.
578. "Would it not be probable that you might have written your name in the year 1874—now

nearly six years ago—and have forgotten the circumstances?—If I had signed I would not forget it;
as I did not sign, I cannot remember ever having signed.

579. But would you remember any document you signed six years ago ?—I would not have
forgotten though it is six years ago,because I wouldhave known if I had signed a cheque.

580. The Chairman."] Do you remember speaking yesterday of money paid by a person named
Jones for the right to cut timber on this land?—I spoke about that yesterday, but I also stated that I
did not see the money paid, that I had only heard of it. It was told to me that £200 had been paid;
that Te More got £100 and TeKiri the other £100.

581. Did you not get any portion of the money?—No.
582. Did you hear from any one that there was moneyfor you on behalf of these children ?—Hori

te More told me there was somemoney in thebank for me, and I told him that I would not take it.
583. Did you ever make inquiry as to whether it was true that there was money in the bank for

you on this account ?—No ; I did not go to the bank, or make inquiries.
584. Then you didnot know that therewas money in the bank for "Wi Apo's children on account

of this timber ?—No, I did not.
585. Are you quite sure that you never received any money for these children on account of the

timber ?—I neverdid.
586. Did you ever authorize any one to pay Jones money on account of the money that he had

previously paid for the timber?—No, I gave no authority.
587. Did you ever give any money to Mr. Jones to return to the person who had paid for the

timber?—No.
588. Did you ever, in any way whatever, authorize Mr. Sheehan to pay money to this man, who

had previously paid money for the timber ?—'No. *
589. I want'you to think. Are you quite sure of that?—l could not tell any one to pay the

European money when I received none myself. I got no money.
590. On the day that this money was paid into the bank did you give Mr. Sheehan money for any

purpose whatever?—No.
591. Did you not give him £50 ?—I didnot.
592. Think again. Ido not want to hurry you, because it is an important question ?—I do not

know that I gave Mr. Sheehan £50.
593. Are you sure thatyou did not?—Yes, I am certain.
594. You got £25, and afterwards got £50 for survey. Was that in bank-notes or in gold, or had

you any gold with the bank-notes ?—What I got at Mr. Nelson's house was in gold.
595. £25 ?—Yes ; and the other I got in notes.
596. Are you quite sure you got the £25 in gold and the £50 in notes ?—Yes.
597. What did you dowith the £25 in gold ?—Did you put it into your pocket or intoyour pocket-

handkerchief ?—I put it into apurse.
598. Did you go into any shop while you had that money in your purse ?—No.
599. Did you take the gold home with you ?—Yes.
600. Did any European see the gold after you put it into your purse ? Had you the money in

your hand so that any person could see it ?—No.
601. Mr. Boiven.] You say that £900 was the sum t)aid as a first instalment on the purchase to

both parties: do you know when the £450 was paid to the other people, or was it at the same time as
this transaction ?—lt was on the same day,
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602. Did you see it paid ?—Yes ; the money was on the table.
603. At the Club ?—Yes.
604. Who was it paid to ?—£4so was given to Hori te More, and £450 was handed to me as Wi

Apo's share.
605. Did Hori te More go with you to the bank with the other share ?—No.
606. Do you know what he did with his money ?—I have heard that he told Mr. Gittos that his

money had been lost, though it was takento the same bank; but I didnot see him go there.
607. Did Mr. Brissenden go to thebank ?—I do notknow of his having gone there.
608. Did youknow Mr. Nelson before ?—Yes.
609. Have you met him since ?—Yes ; I have seen him. I saw him, but not to speak to. .1 just

bid him good day.
610. You have never spoken to him about this money since?—No, because the money had been

taken, and I had put the matter into Mr. Gittos's hands.
611. You said you were very much displeased at Mr. Sheehan taking the slip from you in the

bank : did you claim your right to have the slip ?—I did.
612. What did Mr. Sheehan say ?—Mr. Sheehan said, " Leave it with me." I said, " No; give it

to me." But he went away with it.
Mr. E. J. Griiij, Under-Secreta>ry, Native Land Purchase, examined.

613. The Chairman.] Mr. Sheehan wished that Mr. Gill wouldshow the Committee the signatures
to an original document. Perhaps Mr. Gill will be good enough to show that now. What is this
document ?—lt is an agreementto sell Pakiri Block.

614. Is this the original document?—lt is.
615. Who has charge of it?—The Crown Lands Department.
616. You have brought it direct from them?—I have brought it direct from them now.
617. And this purports to be the signature of Arama Karaka Au Tutu ?-—It is.
618. You have no reason to suppose it is not genuine ?—The signature purports to be witnessed

by Mr. Nelson and Mr. Brissenden.
619. Sir William Fox.'] Who is that document prepared by?—l might recognize the hand-

writing.
620. Was it a Government document—was it prepared in a Government office ?—I believe it is

in Mr. Nelson's handwriting.
621. Who and what is Mr. Nelson ?—He is an officer engaged in the Land Purchase Department

at present.
622. Is he in the Government service ?—Yes.
623. Has he been longso?—He has been so more or less since 1874.
624. Was he at the time of this document?—He was connected with Mr. Brissenden.
625. Both being Government officers at the time?—Acting temporarily, not in the Civil Service.

Mr. Brissenden was paid by commission, and had sufficient commission allowedhim to pay Mr. Nelson
a salary. Iwould say that the Government have had two deeds of agreement to sell Pakiri, one dated
1873 and one 1874. That is the 1874 one. They both have been signed, or purport to have been
signed, by Arama Karaka. That appears to be witnessed by Colonel McDonald.

Mr. M. J. Gill
Aug. 4, 1880.
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Adam Clabk (Arama Karaka), recalled at the request of Mr. Sheehan, and re-examined.
626. Mr. Sheehan.] I am going to ask you about the application of the moneys paid to you and

me by Nelson and Brissenden. Did you not receive out of these moneys £100, being the amount
paid by you for the survey of the block?—I explained yesterday that that was a separate amount, £50,
I got of this other money.

627. Did you not receive £100, no matter where it came from—did you not get back your £100
at the time?—l have already explained to you I have got back the money for the survey, £75.

628. Will you tell us how you got it back ?—I got £50 outof the land money, and £25 I received
from Mr. Nelson.

629. That accounts for money to the amount of £75. Then, what about the other £25 f—l
understood that that was Te Hemara's.

630. Then you say that you. did not receive yourself, for yourself, £100 on account of tfte
surv,ey ?—I did notreceive £100.

631. Youare quite clear about that ?—Yes.
632.. Then, if other people come forward and contradict that statement, and say-that you got the

money,what do you say to that ?—They can say what they like. I say what I have already said.
633. I am not putting the question offensively, but simply in order to give you a chance, if your

memory will help you, of putting this matter right. What about the other £25 ?—All I know is that
I received £75.

634. The total amount youreceived was £450, was it not?—£4oo was taken to the bank.
635. Iwant you to answer the question. The total amount you had to receive was £450 ?—Yes ;

that isright.
636. Then, if you had got £75 on account of the survey, how could you have had £400 to take to

the bank?—The total was £450. I received of that, £50 ; then I thought to myself that the £20 I
had received previous to this was a part of the £100.

637. Do you not know that at the time you were paid these moneys that £25 was deducted?
—That was a separate sum. Tohui got £25, and-1 got £25. That is £50. Wereceived it the night
before. The next dayI got £50.

638. That is £75 you got on account of the survey ?—Yes.
639. Then you say that out of the £100 for the survey Te Hemara got £25 ?—Yes.
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640. That would leave it £350 ?—No; £400.
641. You had received £450 in full—at least, you and I had. Of that amount £50 was paid.

£25 had been paid before. Another £25 was credited to you. I ask you if that does not leave £350?■—I do not know that the £25 was taken out of that money. All I know is that the £50 was givento
me out of it, because the £25 was given to me on the previous evening; but the money which was
paid to Hemara was paid at the time of paying the £450.

642. "Was not that £75 from the £450 ?—I thought to myself that it was out of that that the
money had been takenwhich was given to me the night before. There must have been somereason
for giving it to me, and it might have been through the transaction I am speaking of which took place
upon the following day. IfI applied for it I would have known what it was for ; but, as it was, it was
given to me.

643. Was not the total amount to be paid £450?—Tes.
644. You had £50 yourself?—Yes.
645. £25 was given to you the night before by Mr. Nelson?—Yes.
646. £25 waspaid to Te Hemara in your presence ?—Yes.
647. Which he thought was part of his survey money?—Yes.
648. That would be the £100 ?—Yes.
649. Then, if you paid £50 besides on account of Jones's lease, that would be £150. Ido not

say you paid the money; but supposing you did?—I never saw the lease.
650. But if you paid, supposing you paid, £50 on account of that lease?—I neverpaidany money

on account of it.
651. I want an answer to my question. Supposing you had paid £50, would not that bring the

amount up to £150?—lf I had paid it, it would be.
652. That would leave £300 out of the £450 ?—lf it had been taken out of the £450 it would

leave £300. But it was not so. The money was £400. I banked the £400, the lodgment slip of
which is produced. I placed the money on the counter. I retired from the counter. The distance
from where I stoodfrom the counter would be aboutfrom where lam now sitting to the door. You
were not there. Mr. Nelson and myself were theonly persons present when the money was paid in.
You came in afterwards. I have already stated that it was after the money was counted over, and the
bank paper handed to me by Mr. Nelson, that you appeared. After it waspaid you appeared.

653. Now, I will put one more question to you, because you have had twenty-four hours to think
it over. Do you still say you have not signed that bank voucher ?—I did not sign it.

654. Now, I will remind you that yesterday I asked you if you had not been in the store of Mr.
OlKver, just alongside the bank?—That is the house I sleep at—Olliver's house, formerly a store.

655. Did you not, after banking thesemoneys, buy goods at Olliver's ?—I did notbuy goods.
650. You are quite certain about that?—Yes. Ordinary clothes would not fit me, and thereforeI

could not go and buy them.
657. Did you notpay Mr. Olliver a bill that you had owed him for clothes and other things ?—No.
658. You did notpay him an account at that time ?—No.
659. Did you not buy any clothing or other goodsat Keesing's, in the same street ?—I bought an

overcoat there—a big coat.
660. Did you notbuy anything else there ?—Only that; that was all. It was acloak.

Eev. "William Gittos re-examined.
661. Mr. Wakefield7\ Do you know that cheque by sight—the cheque for £20? Have you ever

seen it before?—I know the cheque.. 662. Is that the cheque which is stated in the petition to have been got by you from Arama
Karaka, afc Mr. Sheehan's instance ?—That is the same cheque.

663. Youwent to Arama Karaka at Mr. Sheehan's request, and he signed the cheque before Mr.
Sheehan signed it ?—Yes.

6(54. You then took it to Mr. Sheehan for his signature ?—I sent it to him.
665. You did not takeit to him?—l did not take it to him personally. I sent it to him.
666. Am I to understand that you posted it toiim ?—Yes.
667. Well, after that, you did not hear from him at all ?—No, not that I am aware of.
668. You did not hear from him for some time afterwards ?—I did not hear from Mr. Sheehan at

all till I met him in town, and then I told him.
669. How long afterwards?—I could not say. lam very sorry that I have not thought of dates.
670. Was it a month or a year?—More than a month.
671. More than a month and less than a year ?—lt would be during the year.
672. And during that time no communicationpassed between you and Mr. Sheehan at all ?—Not

that I am aware of.
673. I mean with reference to the cheque ?—None with reference to the cheque.
674. You werenot pressed much for money then—for the £20. I mean, it would not be a great

object to you, or you would not have remained so long out of it ?—lt wouldhave been an object to me.
In fact—l am sorry to reveal my financial matters—I was in want of money, and had to sell my riding-
horse to pay a debt.

675. But ifyou sent him a cheque expecting to get it back immediately with his signature to it,and if you didnot hearfrom him for months, does it not seem strange—does it not appear to require
some explanation—that you did not writeto him again, asking him if he had got the cheque, or what
he had done with it ?—The only reason for that was that I thought I should have seen Mr. Sheehan
before I went to town.

676. Did you go to town in February ?—-I think it wouldbe in November when I went.
677. That was nearly a year after the cheque was signed—about eleven months ?—lt was some

time before that.
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678. Then you were in town some timeafterthe chequewas signed ?—I was. I saw Mr. Sheehan.
I think I mentioned the matter to Mr. Sheehan. lam positive almost that I mentioned the matter to
Mr. Sheehan.

679. What was your reason in not asking him for the money? "Was it because you had some
delicacy ?—[Question not allowed in foregoing form.]

680. Now, Mr. Gittos, willyou kindly tell me how it was that you did not ask Mr. Sheehan for
this money when you found that you did not get it from him, and when, as you tell us, you were in
somestraits for the money ?—I had no other reason than this, that I took it for granted that when my
bank-book was made up the first time and I saw no mention of the cheque, that by the time the book
was made up a second time thecheque would be paid in. I had confidence that it would be paid in in
due time.

681. Do you mean to say that you did not know it was not paid in?—Not till I got my
bank-book.

682. Do you know the exact day that you became aware it was not paid in ?—No. It was when I
got my bank-book made up.

683. Then what did you do ?—I saw Mr. Sheehan, and mentioned it to him. He said it would be
all right. I understoodfrom him that there had been somemistake, and that the money wouldbo paid
in to me.

684. Did you know thathe had drawn the money himself then ?—I did not.
685. When did you first ascertain that he had drawn the money himself?—A considerable time

after that.
686. Cannot you recollect more precisely?—I cannot.
687. Did Mr. Sheehan .never give you any reason ? Did he never explain why he had not paid

this money ?—Not that lam aware of. I have many times asked for reasons, and never got any.
688. What did he say when you asked him ?—All lie said was that there was some mistake.
689. Do you think Mr. Sheehan ever understoodthat this moneywas to be paid to you ?—I did.

I took thatfor granted ; or otherwise he wouldnot have taken steps to get thecheques signed.
690. Then, Mr. Gittos, amI to understand from you that you never actually pressed Mr. Sheehan

for this money?—No, I did not press him.
691. But that you went to the Frauds Commissioner and asked him to go to the bank and find

what became of the money?—I did so on this ground: I became aware of the matter from some
evidence given at the Court at Kahu. It was stated in Court to Colonel Haultain that I had drawn
£20. I said to Colonel Haultain, "I am positive thatI have nothad the money. There is something
wrong still." And I further said to him, " Will you kindly come to the bank and see ?" That was the
only opportunity which I had of defending my character respecting this £20.

692. You cannot remember when you went to thebank ?—I do not remember the dates.
693. Why was it, knowing that this money was due to you, knowing that Karaka had signed the

cheque, and that it was in Mr. Sheehan's hands—why did you not ask Mr. Sheehan point-blank to give
you the money, as any business man would have asked?—My feeling in the matter was this: that it
was not my money ; that I had no right to demand it from the trustees ; that, though I spent money
myselfon the faith of getting it, I had no legal claim upon the trustees, no legal right.

694. Are you sure that the money was not spent in any way for the benefit of Wi Apo's
children ?■—That I cannot say.

695. It is quite possible that he could have spent it in other ways for the benefit of those
children?—It is quite possible ; but whether he did so is not within my knowledge.

696. The cheque is made payable to Mr. Sheehan ?—Tes.
697. Who filled in the cheque ?—lt is in my handwriting.
698. When you drew the cheque you made it payable to Mr. Sheehan, but not to yourself. Why

did you do that?—That was according to the instructions which Iunderstood from Mr. Sheehan.
699. Have you had any communicationlately withMr. Sheehan about this—l mean sinceyou have

been to the bank with Colonel Haultain—and this other matter you told us of, during all the years
that have lapsed ?—I have written to Mr. Sheehan and received no reply. I saw Mr. Sheehan in
Wellington, and told him about the cheque. Mr. Sheehan said to me—he said it to me when I saw
him on thewharf in Wellington—that there was some mystery, something wrong, aboutthat cheque.

700. What did you understand by " something wrong " ?—That there was some difficulty about
it; that he did not understand it himself; thathe didnot know whythecheque had been paid in to my
account. That is what I understood from. him.

701. Did you tellhim that the money was still due to you ?—I gave him to understand that Ihad
notreceived the money.

702. But he gave you to understand that he had not paid it ?—He did not. I merely tookit for
granted, from the expression that there was something wrong, that he would attend to the matter.

703. Still, are you certain that he ever clearly understood that this money was due to you, and
was intended to be paid to you to recoup you the expense you had been put to in connection with Wi
Apo's children?—Not to recoup me any expense. He was not awarethat I had spent money. This
money was to be given to them.

704. This moneywas nevergiven to you legally?'—lcould never claim it legally.
705. This is rather a new aspect of the case; because from the petition I gathered that you luad

laidmoney out, and this £20 was to be given to you in consideration of money spent?—I do not
think that the matterbears that aspect, because Mr. Sheehan was not aware that I had spent the
money. The money was grantedfor the maintenance of the boys at school. That is my explanation.
I had spent a small sum of it at the time. You will find that thepetition doesnotstate what you were
under the impression it did. I had spent a small sum of money at that time.

706. The £20 was to have been got by Mr. Sheehan and placed to your credit for current ex-
penses on behalf of the boys ?—Yes.

707. Did you know anything of the cheque of £200?—I know nothing. I asked the manager of
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the bant if he could produce the cheque, in defence of Adam Clark and myself. This is the first time
that I saw it. I understood from Colonel Haultain that it was on record that I had received the
money.

708. But did anybody everbring an accusation against you of having received thecheque ?—-~No.
709. It cameout in theLand Court ?■—No ; it was in an investigation respecting these affairs. I

went to the bank and saw the cheque. Of my own knowledge 1 know nothing further of the cheque.
I should think the writing of the signature is that of Arama Karaka. There is some little difference
compared with his usual writing ; the letters are sharper than usual. The other signatures of his are
different from the signature to the cheque ; the last-named signature is written with a steel pen. The
lettersare something different; still, I should take it for his signature.

710. Maoris do not have a distinct individuality in their handwriting?—Some of them have.
711. Not like a European, whose handwriting cannot be often mistaken. Is it not a common

thing among the Maoris to use a small letter in commencing a capital name, as in this signature
" haututu " ?—Tes, it is. I instructed him to put a capital "H" to his " Haututu."

712. Mr. Bheehan.~] Mr. G-ittos, this transaction about the cheque would appear, if you refer to
the cheque, to have taken place about December of 1874?—Tes.

713. How long was it afterwards thatyou saw me for the first time after receipt of the cheque ?
—That I could notpositively say. Iknow it was when I was in town.

714. Can you give us an idea in months ?—lt might have been three months.
715. Did you not go to your bank then?—No, I did not.
716. How long afterwards was it that you saw me again, when you spoke to me about the

cheque ?—That I do notremember, but you werein your office in a greathurry, starting for the Thames.
717. I used to go to the Thames about three times a week; so that cannot convey anything very

precise. Did you get your bank-book before that time?■—Tes.
718. Then, if we got your bank-book made up to date, it would give us some idea of the time ?

—Tes.
719. Have you the bank-book with you ?—I have not.
720. Then why did you not bring your bank-bookwith you, to prove the important point whether

or not this cheque was paid in to your account ?—I didnotbring it. I did notknow it was necessary.
721. "Was the occasion on which you were accused of getting £20, and Clark of getting £200,

the occasion on which there was an inquiry into the transaction by the Frauds Commissioner ?—1
think so.

722. Tou were present ?—I was not present.
723. I think we could get the date of that inquiry from Colonel Haultain's papers ?—I should

think so.
724. It was after theinquiry that you came to town to see after this £20 cheque, and also about

the £200 ?—Tes.
725. "Was there then another inquiry before Colonel Haultain, where you gave evidence yourself,

and Adam Clark also gave evidence ?—No.
726. And in the middle ofwhich you and Colonel Haultain went to thebank and saw the account ?

—It was in a conversation at Colonel Haultain's office that this happened.
727. In a conversation only ?—Tes.
728. Then you have never given evidence about this matter before the Frauds Commissioner ?—>

No ; not at all.
729. Did Adam Clark give evidence upon the subject in Auckland ?—No; not that I am

aware of.
730. Do you not remember—l maybe wrong, but I willremind you—did you not say that Clark

and yourselfwent to the Frauds Commissioner, partly with regard to a dispute as to the boundary,
andpartly as to these moneys ?—Tea.

731. Did you go for a public inquiry?—"We went with a view to eliciting information respecting
the block.

732. Tou spoke of having seen me on the wharf in Wellington when passing through in 1877?—
Tes.

733. Had you not previously seen me in 1877 in "Wellington?—Tes.
734. And when you mentioned about the £20 cheque, did I not express my willingness to pay if

reasonable evidence was given of the fact of my receiving it ?—I cannot say.
735. I do not think I am putting an unfair construction on your evidence when I say that you

said so ?—I do not remember the reply you made to me that timein 1877.
736. Tou were asked the question three times over, "Was it not the case that I offered to you, if

you gave me reasonable evidence of the fact, that I would pay you the amount? and to these questions
you replied that I said that I would do so. lam speaking nowof the evidencewhich you gaveregard-
ing your seeing me in "Wellington ?—I do not remember you saying that it would be paid : you con^
stantly said that it wouldbe all right.

737. Tou remember your calling upon me upon various matters. One was the hearing of the
inquiry regarding theblock. Tou expressed your satisfaction that I had sent the matter of the moneys
of this block for inquiry ?—I was not aware that you had sent this matter for inquiry ; but I expressed
my satisfaction that the inquiry had taken place.

738. Do youremember saying there was one matter unsettled—that of the £20 ?—Tes; and I also
mentioned the other cheque, for £200.

739. And then you said in your evidence that I said to you that I was quite prepared to pay the
money if I got reasonable evidence of the fact ?—I do notremember saying that you said you would
pay the money.

740. Do you notremember saying so in your evidence in chief before the Committee ?■—If I did
say it, I did not intend doing so.

741. If you were asked the question three separate times—that is, if you were asked the question
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at different periods of the examination,you could not say thatyou were taken by surprise?—Certainly
not.

742. Tou do not think I wish to rob you of this money?—Certainly not. I never thought so.
743. Perhaps you may remember—and perhaps you may not, as you lived so far from Auckland—■

that I then was a member of the Provincial Government of Auckland ?—Tes, that was so.
744. And, very shortly after the day of this cheque being received, you will recollect that

Williamson died and Sir George Grey came into office as Superintendent?'—-I remember it was at the
time of Williamson's death.

745. Do you remember that at the same timeI resigned my position in the Executive and left for
Napier, and settled therepermanently till 1877 ?—I remember you leaving for Napier.

746. I want to make it known to you how it was possible to understand how you wrote to me
without my making any reply. If you remember, you said you knew nothing about the survey, the
investigation, the settlement of trustees of the Tatera Block, till after Clark had sold ?■—-Iknew
nothing.

747. If Clark said that you did know, is he correct ?—He must be mistaken on thatpoint.
748. Tou told us that some time elapsed before you knew even of the fact that he had sold the

land ?—Tes.
749. And that you first heard of it very shortly before you sent a cheque down ?—Tes.
750. What do you mean by very shortly ?—That " shortly " was at the time I was at Oupoui, and

when the Maoris went to sell a portion of it.
751. How longbefore—six months before ?—lt wouldbe more than that if we take the time I was

at Ouporu.
752. Tou have a strange notion of time. I call that long.—If that is long it is a long time since

the cheque was drawn out. I cannot say that Clark told me on his return of what had taken place.
He very often remained on his way at the Kautiu. When I wished to have some support for theboys
I consulted him, as the boys were staying with him.

753. Tou believe these are Adam Clark's signatures io these documents?—l should take them to
be his signatures. There is some little difference from his usual signature; but I should take them
to be his signatures.

754. Then, if any evil has been done, it must have been done by those who witnessed the
signatures and filled up the document?—There is some mistake somewhere, and that is what 1 came
here to unravel, if possible.

755. Do youremember the occasion of Clark's coming to Auckland for the purpose of the sale ?
—I do not remember.

756. And you do notremember his comingback either?—l do not remember the time.
757. And you cannot say that you saw him shortly afterwards ?—-It was some time afterwards.
758. Mr. JBowen.~\ Do you know Nelson ?—Tes.
759. Did you see him after thatmoney was lodged in the bank ?—I saw him once in Auckland.

It was some time after.
760. Did you ever have any conversation about it ?—I told him that the money had not been

paid to my credit.
761. But did you ever speak to him about the £200, or the amount paid into the bank ?—Not

that I am aware of.

Monday, 9th August, 1880.
Mr. John Sheehaw, M.H.R., sworn and examined.

Mr. Sheehan: Perhaps I had better first make a statement to the Committee, and then submit
myself to examination.

The Chairman : I think that would be the most convenient course.
Mr. Sheehan: The Pakiri block ofland, comprising about 35,000acres, andsituatedbetween theEast

Coast and the Hoteo River, closely abutting on the country which is occupied by Adam Clark and the
missionary station of Mr. dittos, was put through the Court, I think, in 1869. I was present at that
Court on otherbusiness, and, my own business having been completed—the cases I was concernedin hav-
ing been heard—a number of people claiming to be entitledin the Pakiri Block came to me, notreally
professionally, butto try and arrange some settlementof their case outside the Court; and ultimately
a settlement was come to whereby three persons were named and accepted by the Court as the owners
of the land according to Maori custom. The land had been surveyed and brought before the Court
at the instance of an old chief named Te Kiri. The persons placed in the certificate of title were a
daughter of Kiri, named Rahui; a Native namedPanapa, son of Hori te More, whose name appearsin
the evidence; and an infant named Wi Apo. The Court, having ascertained the owners, adjourned ;
and in the afternoon of the same day the Judge of the Court, Mr. Rogan, asked me ifI would accept,
along with Adam Clark, the position of trustee in the estate. I said thatI had no objection whatever,
although I should therebybe debarredfrom charging for any professional work which I might do; and
Icontinued to act on behalf of the estate, not only for the infant Wi Apo, but for the other two
grantees as well, without fee or reward of any kind or character; andon several occasions I advertised
in the papers in respect to the block for lease, and also about preventing trespass, incurring a total
expenditure of between £15 and £16, which money has never been refunded to me to the present day.
The man Panapa—in 1871, I think it was—was drowned in going from Pakiri to Auckland, and there-
upon his people, at their runangas among themselves, settled upon Hori te More, his father, as
successor to Panapa's share. I am now about to explain how the proposal that the Government
should purchase this block arose. When the Waikato prisoners escaped from Kawau they were
sheltered by Hori te More, and allowed to reside in one of his settlements—named, I believe,
Waitangi—on the banks of the Kaipara. While there they sacked andplundered a store the property
of Mr. John McLeod, who was then a member of the House of Representatives. Mr. McLeodpressed
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for compensation, and got Hori te More to sign an acknowledgment of his willingness to pay for the
acts of those prisoners out of any moneys which he might receive from time to time. Mr. McLeod got
Hori te More to sign in an old ledger of McLeod's according to the account then made. After some
time had elapsed McLeod sued Hori te More, and judgmentwas given against Te More. McLeodwas
then desirous of enforcing that judgment against Hori te More, and, with that view,proposed to send
a bailiff down to his settlement. He saw me on the subject, and I pointed out to him that there was
still aremnant of the Waikato prisoners there, and that the people were generally about the worst-
disposed in thatpart of the country. Many of them were then, and, infact, are still,Hauhaus. And I
advised him to see the Native Minister, Sir Donald McLean, who happened to be then in Auckland.
He had several interviews with Sir Donald McLean, and ultimately Sir Donald McLean wrote asking
me to call and see him. I went and saw Sir Donald McLean, and he then asked me if it would not be
possible to enable the Government to acquire the freehold of the Pakiri Block, and out of Te More's
share of it to pay McLeod and satisfy the judgment. In respect to that request, I pointed out
to Sir Donald McLean that, under the existing law, Arama Karaka and myself were not
legally in a position to sell the freehold, and that I was pretty well certain that Rahui, one of
the three owners, wouldnot part with thefreehold (and, in fact, she retains the freehold of her share
of the block at the present time) ; but I told Sir Donald McLean that Iwould make inquiry ; and if
he would undertake to procure an alteration of the existing Native land laws, so as to enable the
trustees of Native minors to sell to the Government uponproperconditions, I would have no objection
to concur with Adam Clark if he were agreeable to the sale of the land. The block consistedmostly
of land of very inferior quality, and was very lightly timbered. In that part of the country it very
frequently happens that some of the poorest soils of the country are the best-timbered ; but this was
not: and, although the land had been lying there for three years after passing through the Court—or
two years and a half—not a single application had ever been received for one acre of it. Sir Donald
McLean promised that such a Bill should be introduced; and I made inquiries and ascertained that
Adam Clark would be willing to concur in the sale to the Government, and that Hori te More also
acquiesced in the same arrangement, but had, at that time, no legal standing, as there had been no
sitting of the Court since the death of his son at which he couldhavebeen legally appointed successor.
In consequence of these several difficulties the business practically fell through. During the session
of 1872, in Wellington, Sir Donald McLean paid Mr. McLeod, I think, about £100 on account of his
claim. He mentioned the fact that he had done so, to me, and asked me if I still thought it wouldbe
possible to do anything with the block. I answered him to the eifect that I didnot think it was pos-
sible. The matter then remained in that position for about twelve months; and in the meantime the
Government took no further action with a view to acquire the land, and it was notreckoned among
the list of lands under negotiationby the Government. I think it wasin 1873 that Mr. Stannus Jones,
of Auckland, and Mr. Gibbons,a timber-merchant, applied to theNatives for a lease of the timber upon
the block—that is, the right to cvt—for eitherfourteen or twenty-one years, for the sum of £300. The
negotiation was carried on on the land itself. I was not concerned in it. I told Mr. Jones and his
partner in the transaction that if the Natives themselves agreedto acquiesce in the transaction I would
offer no objection to signing if they had signed. The interpreter was Mr. Swanson, now a clerk in the
Native Land Court Office in Auckland. As I have said,they went on to the ground and did business
there. "When he returned with all the signatures I signed, and he paid the money to the people.
Shortly afterwards Jones himself went down, and, having seen the property, made up his mind if pos-
sible to rescind the agreementand have nothing moreto do with it, and I think he tendered his interest
in the land to the Government. I presume that offer on his part revived the matter again, because
shortly afterwardsBrissenden, who was acting as a Native Land Purchase Officer for the Government
in the North, received instructions to try and acquire the freehold, and to arrange with Messrs. McLeod
and Jones to acquire theirrespective claims. I was not aware of this fact myself at the time, and the
first intimation I received of the matter being again on foot was on the occasion when Brissenden,
Adam Clark, and Nelson came up to me at the Provincial Council Chambers in Auckland. I was at
that time carrying on business at the Council, and did not see them until half-past 5 o'clock in the
evening. Our Provincial Council about eighteen months before abolished Bellamy's, and the result
was thatmembers had togo elsewhere for their meals ; and I used to have my meals at the Official
Hotel. Leaving the Council for that purpose,I met the threepersons whose names I have given, and I
told them that if they liked to go down to the hotelI would see what their business was before I went
to dinner. We went into one of the private rooms of thehotel—off the dining-room, I think it was. I
should mention thatTe HemaraTauhia waspresent also. There was a considerable amount of discussion
as to the sale of the block, theprice of it, and theconditions upon which the sale shouldbe made. I forget
exactly the total amountof theconsideration-money for each share; but that can be ascertained by refer-
ence to the original agreement,which is in theNative Land Purchase Office here inWellington. The price
offered was to my mind not an unfair price; and Iparticularly, for my part of it, protected myselfby in-
serting a clause inthe agreementto the effectthat the agreementwasnotto be binding upon us if the Go-
vernment failednext session to so amend the law as to enable us to give a legal title. At that time the
parties in my presence went intothe accountsbetween them. There were deductions madeby Brissenden
and Nelson for moneys advancedby them previously: I think the amounts were £25 each. Adam Clark
also received the amount which he was out of pocket in respect of the survey of theblock. He had,
after the land went through, paid to the surveyors his third part. The only matter in respect to
which I am not absolutely certain is as to whether the amount was paid on thatevening or on the
following day. It was arranged that the unexpended balance of the amount made payable under that
agreement should be lodged in the bank to an account to be opened in the name of Adam Clark
and myself; and, while I cannot say whether or not I did enter the bank while Adam Clark was
there, I have no doubt that the paying-in slip which has- been produced is the original paying-in
slip for the money. About an hour afterwards—aboutnoon—Brissenden, Nelson, and Arama Karaka
came to my office, and they had a further conversation as to howthis moneywas to be dealtwith, and—-as I have said, I would not be quite certain whether on thatoccasion or on theprevious evening—the
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amount allowed to Adam Clark for survey was paid to him. Clark then said to me that he was a
considerable expense for food, clothing, and maintenance for this lad Wi Apo, and he asked me to
sign with him a cheque for £200. That cheque was drawn there and then in my room—the Provincial
Secretary'sroom in Auckland—and signed by Arama in my presence. I may state that, of course, as
Adam Clark is a Maori, and as Mr. Nelson and myself both spoke the Maori language, the bulk of the
business was done in the Maori language. The only break in the conversation in Maori was when
occasionally it was necessary to refer back something to Mr. Brissenden for his approval or informa-
tion. From the beginning of the transactionto the end of it I neverreceived a single shilling of the
money for myself; nor, indeed, was I offered any. Every operation on the account from the opening of
it was concurred in by me at the instance o£ Adam Clark. Then, I believe, Adam Clark remained in
town that day and went away next morning. I do not believe I saw him again at all until he came
down here ; but I never saw him inrespect to the matter, and I did not hear from him in respect to it.
The first intimation I received of the allegation on his part that he had not signed this cheque and
drawn the money was in 1877. I should explain that about the time that this agreementwas signed
I had completed my arrangements for leaving for Napier permanently, and in fact I did leave about
that time, and, except an occasional visit of two or three days once or twice in the course
of the year, down to 1877 I remained in Napier. In Napier, about the beginning of July,
1877, I received a telegram from Colonel Haultain to the effect that he was then being asked
to investigate, as Native Lands Frauds Commissioner, the agreement between the grantees and the
Government for the sale of theblock; and he asked me if I could come up to Auckland for the purpose
of giving evidence. I replied to him by telegram, pointing out that the Supreme Court was then
sitting in Napier, in which I was concerned inrespect of five or six very important cases; that imme-
diately after the Court finished I should be compelled to proceed at once to Wellington, as the House
would then be sitting : but that I would willingly answerany questions put to me either by telegram or
mail. At this time I had not, of course, theremotest ideaof what the particular matter in the inquiry
was, and Colonel Haultain did not reply to my telegram,but went on with the inquiry. I cameto Wel-
lington immediately on the completion of the business of the Court; and even then Iheard nothing of
the matter until one day I was informed that a bet had been madebetweentwo members of the House
(arising out of a party fight which had just then been finished, between the Opposition at that time
and the party of which the present Colonial Treasurer was Ihe leader) to the effect that I should be
in gaol before I should be in the Ministry. The cheque itself was shown to me justafter I was sworn
in; and I then movedthat it be an instruction to the Public Accounts Committeeto inquire into the
matter of the Pakiri Block so far as it affected myself. I may add that the matter was to some
extent before the Public Accounts Committee at that time, in so far as it affected Brissenden; and
therefore the reference was not without some reason. Mr. Brissenden, I believe, was applying for
compensation for loss of employment, and also for a settlement of accounts between himself and the
Government; and the decision of the Committee is there amongst the papers. Two years elapsed
before the matter was again brought forward. I may say that, after the inquiry had been made
by that Committee, Mr. Gittos, who was then passing through Wellington —either going south or
north, I forget which—called on me at the Native Minister's Office in the Buildings, and expressed
himself as very much pleased that I had caused the matter to be gone into. He said that he was still
not quite clear about the £20 ; and I told him that I would say the same to him that I would say to
the Committee—that, at that lapse of time, and having entirely ceased to do business in Auckland for
several years, I wouldnot undertake to say whether or not I had received the money; but that, if he
would give me any reasonable evidence of the fact that the money passed through my hands, I was
quite prepared to pay him at once: and Mr. Gittos undertook to do so. That was about August,
1877, I should think. From that time until about the middle of the second session in that
year, these petitions which are now before the House were presented. The payments made
and the settlement of accounts, if I remember rightly, only covered half tho amount which
would be finally payable for the total consideration-money, the balance being retained until
the difficulties in the way of completing the title were removed. I was informed by Brissenden
that he had written to the Government, and had received a reply, the reply being to the
effect that they would have a law introduced to enable the Government to acquire these interests—not to validatethese particular transactions,but a general measure; and Hori te More, before leaving
Auckland for the Kaipara, put in an application in the ordinary way to have his claim heard and
his title made good. Ido notknow whether the Committeewish me to refer to the other two matters
mentioned in Mr. Gittos's petition, aboutnotgetting a rehearing of theblock. Thatmatter was brought
before me by Mr. Gittos in 1877, at the same time as other matters to which I have referred, and he
asked me if it would notbe possible to procure a rehearing of the Pakiri Block. I explained to him
that, under the existing law, there having been no application lodgedwithin the six months allowedfor
a rehearing, neither the Government nor theCourt hadpowerto grant a rehearing, and the only autho-
rity competent to grant a rehearing was the Parliament itself. I also pointed out to him the extreme
danger of setting an example of thatkind, and disturbing the title after a lapse of seven years; and I
did not think Parliament could do it: but I concluded by telling him thatstill I would give the matter
consideration. I did consider the matter, and came to the conclusion that it was notexpedient to
grant a rehearing. In regard to the reference in thepetition to my havingasked him in 1872 to acquire
a farm in that district for Mr. Perkins, I do not know whether the Committee want to hear me upon
that.

The Chairman: So far as it bears upon this particular petition.
Mr. Sheehan : As to the title of the Natives in thatblock, Imay say that I had never been in that

district before the time that Mr. Gittos refers to, but I had gone up there for tho purpose of being
elected, if possible, for the Rodney electorate. " Coming back I halted for a short time atthe house of a
settler named Perkins, and in the course of the talk whichwe had while I was having something to eat,
he pointed out to me some laud, lying, I think, to the north of his house, which he said he would like
to acquire the freehold of. I asked him if he knew whether it was Native land or Crown land, and

Mr. J. Sheehan,
M.H.S.

Aug. 9, 1880.



27 I.—2a

lie replied that he believed it was Maori land. I asked him if he knew who the Natives were, and he
said they were Mr. G-ittos's people. I then wrote Mr. Gittos that letter. I had no information what-
ever at the time that the landwas inside the Pakiri Block; nor do I believe that the settlers themselves
or Mr. Gittos had. I believe it was subsequently—when, at the instance, perhaps, of other people,
Mr. Gittos was desirous of dealing with the land—that it wasfound to be inside the Pakiri Block. I
wrote to Mr. Gittos. I knew that for many years he had taken a strong personal interest in the pro-
tection of the affairs of these people at Oruawharo, in relation to their lands and other affairs. That is
the substance of what I have to say, and I am nowat your service.

762. The Chairman.'] There is one question I should like to ask before you leave that part of tho
subject. Do you say that the land was surveyed and passed through the Court in 1869 ?—About
1869.

763. Have you reason to believe that these Native petitioners knew of the survey at that time,
and that the land was then going through the Court ?—Tes; Adam Clark was there.

764. I mean the land in the disputed boundary?—That I cannot say; but I think it would be very
likely, because there were a numberof other blocks to be put through in the samevicinity.

765. Have you reason to believe that they had other means of knowing that the landwas at that
time to go through the Court?—I know of no reason to the contrary. The rule is to send Proclama-
tions round tho various Native settlements to a number of people of each tribe; but still, it is possible
that they might have been there and yet not have been aware of the encroachment.

766. You do not know anything of your own knowledge?—No; but reference to the Gazette of
1869, and the Proclamation of the cases to come before the Court, would very likely settle the fact
whether they had any claim before the Court or not.

767. I want you to be quite clear about what you said in reference to the money lodged to the
trust account. Youstated, I think, that you had no doubt that the deposit document produced from
the bank is tho one thatwas used on the occasion of the lodgment of the money?■—Yes.

768. And that is for £300 ?—Yes.
769. Did I understand that you stated that on the same day Adam Clark came to your office

with Brissenden and Nelson and signed acheque in your presence for £200?—Yes.
770. I presume that is the cheque which I have seen. Is that the cheque ?—-Those are the two

papers that I refer to, and that is Adam Clark's signature.
771. And did I understand you to say that at the timethatcheque was signed it was clearly under-

stood between you that it was for the purpose of paying for the maintenance of Wi Apo's children ?—■
Partly. I said I was not quite sure that that moneywas paid to him for the survey on that day ; but a
portion of it was clearly meant as a fund from which he could pay for clothing and matters of thatkind
from time to time. Ido not think I said so absolutely.

772. Mr. Bowen.~\ Then it was to give Adam Clark that £200?—You see, he lived eighty miles
from Auckland, in a country which at that time was inaccessible, as there werehardly any roads, and
people travelled by cutters. The boy lived at his own settlement, under Mr. Gittos's care. I knew
AdamClark was a member of Mr. Gittos's church, and therefore I had no hesitation in allowing him to
receive the moneys.

773. The Chairman.'] But I think you stated quite distinctly thatyou had yourself received none
of that money?—Yes.

774. That you had handled none of it ?—Yes.
775. None ofit, in fact, was paid to you ?—Yes. Of course that does not refer to the £20 cheque

in respect ofwhich I have given my evidence.
776. lam speaking of the £200 cheque?—l did not handle a single penny of it. I did not take

the trouble to deduct moneys due to the estate—moneyspaid out of pocket. At the hearing of the case
in 1869, Mr. Gittos was there. I distinctly remember his holdingDivine service.

777. I notice that in your evidence given before the Public Accounts Committee the statement
you made then differs from what you stated to-day, and I should like to call your attention to it ?—I
am speaking from memory of a transaction which took place six years ago.

778. You say there that " before 1 o'clock in the day, Clark and Nelson came up to my office
in the Provincial Secretary's room, and produced,a cheque, which was signed by Adam Clark, for
£200. I asked what the money was for. Adam Clark's £150 was to recoup expenses of survey."
I ask what the £50 was for ?—That would not be any money for my own benefit. That might have
been money for Jones.

779. But you said to-day that you did not even handle the money ?—I would not even say now
that I did not handle the money for Jones. It might have been handled by Nelson or Brissenden. I
am speaking of a matter which took place in 1874.

780. But, as I understood you to-day, you stated you neverhandled the money at all ?—lt might
have been so. None of it had been given me for myself; but it might have been passed to me to pay
Mr. Jones. In that case I should have handled the money, no doubt. I think £100 waspaid to Mr.
Jones—£50 of that amount,and £50 of Te More's amount. I have no doubt Mr. Nelson would be
able to give the exact details of the disbursement. I should like, if the Committee have no objection,
before completing my examination, and answering questions that may be put to me, to have reference
to the bank account which was sent for. Speaking from memory, one might makea mistake.

781. The telegram states there were only two cheques drawn, the £200 and the £20. The
account,when it comes, I have no doubt will be the same as that. I may state that I got a corrected
copy of the telegram.—lnthat case there ought to be a balance in the account now of £80.

782. There is one other matter I should like to ask you, Mr. Sheehan. Do you remember paying
any money to Jones on this account?—I cannot say. I know that Mr. Jones came to me two or three
times about it in the office, when he heard that these people-were down for the purpose of selling. In
fact, I think he came to me for a letter recommending his proposal to dispose of his lien to the Govern-
ment. I saw him frequently about the matter, when he was negotiating for his own lease. It is quite
possible I may have paid Jones; but I should be simply a mere machine for transferring money from
one to the other.
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, 783. Mr. Boiven.] You do notknow at all what became of this £200 cheque, apart from the £50
that you say you paid ? You do not know the history of the cheque after you signed it ?—Nothing
whatever. 1 observe by the telegram that the £200 cheque appears to havebeen paid in to Brissenden's
account. That would be explained, I think, by the supposition that ho had previously given his cheque
to Adam Clark for the amount, pending a settlement.

784. But you do notknow ?—All I know is that I signed a cheque according to his request, and
that he took it away himself.

785. Sir William Fox.'] Adam Clark told us very specifically and very positively that at the time
when he paid that money into the bank—£3oo or £400, whatever it was—Mr. Nelson was with him,
and before they left the bank Mr. Nelson handed to him a white paper, which Clark believed to be a
banker's receipt? —Yes. I heard that.

786. And then he said that after he went out of thebank you said, " Let me lookat that paper;"
that he gave it to you, and asked you to return it, but you would not give it ?—That is verypossible.

787. And on that account he did not come back to you at all?—I understand that the course of
the bank business would be this : this slip which would bo handed into the bank would be the one
which they wouldretain for their own record. Possibly Mr. Nelson might have asked for a copy of
the slip, as I do in such cases myself.

788. Adam Clark says it was handed to him and taken from him ?—lt is quite possible that I may
have takenit from him as evidence of the fact that the money had been paid to our account.

789. But you do not remember?—l do not remember. Ido not rememberbeing in the bank even.
But it is quite possible I may have taken the slip; and, even if I had been in the bank, it was some
time after that when they came to me in my own office.

790. I wish to call your attention to the £200 cheque. It appears to me that it is written in
different handwritings and at different times. You will observe that the words " two hundred " are
written with a different pen, and in different ink, and at a different time ?—lt was all done at the same
time.

791. And with the same pen ?—lt was a table nearly the size of this. We were on different sides
of the table. He might use one pen and I another.

792. That £200 in that appears to be different. One part of the cheque appears to be written
with a thick pen, and the other part with a thin one ?—They are the same handwriting, but with
different pens. It is quite possible I may have stopped to ask what would be the amount, and then
used another pen.

793. When you made that payment to Mr. Jones did you take any receipt from him ?—I cannot
say I didpay Mr. Jones; lam not quite sure.

794. In the ordinarycourse of business you would takeareceipt from him ?—I suppose I should,
unless he gave back the document upon which he was claiming.

795. You were practising as a solicitor and barrister?—I had ceased to do business. Dignan and
Armstrong had taken over my business.

79G. But did you not keep some sort of account-books ?—Yes ; but in 18711 joinedtheProvincial
Government, and from that time I ceasedto have any interest in thebusiness. If any business came
in my way I handed it over to them.

797. But is there not a record of such business as this in account-books ?—The Government
Agents would very likely have an account of the disbursements. I did not consider it necessary, as
the money had to be paid into the bank, and the account would show.

798. You trusted to the bank pass-book to show the account ?—Yes.
799. You feel confident that there areno account-books that could be got now?—I feel confident

I have none. I do not know whether anything in Dignan and Armstrong's office would show that
account. I may add that, dealing as I was with Natives, I looked upon the Government officers who
were conducting the transaction as the proper persons to see that it was regularly done.

800. That would hardly apply to trustees?—But when the money was paid into the bank I had no
objection to give a cheque to Adam Clark in the presence of others as the outcome of arrangements
made betweenhim and them.

801. The Chairman.] Were you present at the lodgment of the £300 ?—I cannot say. Adam
Clark doesnot say I was present at the paying-in. He says I came in just after he got his slip. I
may have been present; I cannot say.

802. As to the refund to Jones, you say you do not remember whether you paid that £50 or not?
—No; but I remember that, at the meeting on the previous evening, when the agreement was arranged, I
told him he would have to pay that £50 to Jones, and Hori te More would have to refund his amount,
as they could not, as a matter of good faith, expect that the Government would refund the money to
Jones.

803. Sir William Fox.'] Is Mr. Jones in Auckland now?—No ; nor is Mr. Brissenden. That is
the misfortune, that the matter has been allowed to go on so long.

804. The Chairman.] Had you anything to do with Jones in the matter of refunding his moneyfor
the timber?—I have already explained that he called upon me and wanted me to arrange with the Go-
vernment, but I declined to do so. I may have told him the Natives were going to sell. At this lapse
of time, in a matter which had no special interest for me, I would not undertake to say whether it was
so or not.

805. But, though there may have been some difference in the ink or the pen used on that cheque,
you say it was drawn in your office ?—ln the Provincial Secretary's Office.

BOG. In your presence?—ln my presence.
807. Are you quite sure of that ?—The cheque was signed in my presence, and signed by me at the

request of Adam Clark. I was asked where Mr. Stannus Jones is. lie left the colony someeight or
ten months ago—and I think for good.

808. Then the cheque was not drawn up before they came to your office ?—No ; the cheque is in
my own handwriting.
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809. But I would call your attention to the evidence you gave before, which would seem to imply
the contrary [evidence quoted] ?—That doesnot mean it was signed at the time. The cheque was pro-
duced, and I signed it.

810. Both you and Adam Clark have said you were not present when the£300 was lodged; but in
the evidence taken in 1877 you say that you were present ?—I would not bo certain whether I was or
was not. Ido not think I accompanied them to the bank; I may have gone there subsequently.

811. You say, "I went with them to thebank, and we lodged in the bank £300 to the credit of
himself and myself as trustees. Thereceipt I took away myself" ?—Yes. That would very likely be
the case then. That is confirmatory so far as to the bank slip having been received by me.

812. Then, in fact, you do notremember now whether you were there or not ?—I would not swear
positively. It is difficult to trust to one's memory.

813. But three years ago you said this which I have just read. Is the Committee to understand
whether you were there or not?—I would not be quite certain whether I was there or not. I cannot
charge my memory to say so. All Ido know is that I was in my own office when they came with the
cheque.

814. Mr. Walcefteld.~\ It is a very important point to know how the money was actually disposed
of. I want you to try and tell vs—firstly, whether this cheque was actually brought by Adam Clark
and presented to you, or whether you gave them the cheque there. Is this a cheque out of your
cheque-book—I see it has no number ?—I do not think it would be, because I was not banking at
the Bank of New Zealand. I was banking, I think, at the Bank of Australasia. I never banked, I
think, at the Bank of New Zealanduntil I became a member of the firm of Whitakcr and Sheehan.

815. Did Adam Clark bring you the cheque ?—Brissenden, Nelson, and Adam Clark came
together.

816. Did theybring a cheque ?—-The Provincial Government account was kept at the Bank of
New Zealand, and I may have got a cheque from the Treasury,next door.

817. Do you notremember which you did ?—I cannot say.
818. Now, you say Adam Clark asked you to sign a cheque ?—Yes.
819. Did you fill in the cheque yourself ?—Yes.
820. And did you sign it ?—Yes. The whole of the cheque is in my handwriting except Adam

Clark's signature.
821. What I want to know is whether the cheque was signed by Adam Clark before you had

anything to do with it ?—I cannot say. It might have been signed by Adam Clark before he came into
theroom. All I know is that the cheque was signed in the room at his request, in my presence, and
given to him.

822. You say you gave him this £200 to be used for trust purposes ?—I said I was not quite
certain whether or not the survey account was settled that day or next morning, but I believe part of
it was intended to cover expenses incurred.

823. You said you had no objection to giving him the money, because he was a member of Mr.
Gittos's church, and was wellknown—you had no hesitation in giving him the money for the purposes
of the trust ?—Yes, I would have given him the whole amount if he had applied for it.

824. Youhave told us you gave him this cheque, and he took it away with him; and yet you say
you are not sure you did not give Jones £50?—Iam not quite sure that they paid, or whether I paid
theamount to Jones. The cheque was lodged apparently to Brissenden's account. Ido not know
whether that was given to Brissenden and he gave separatecheques to Adam Clark.

825. lam speaking of what took place at this time in your office. You admit he may have paid
Jones then and there ?—I do not think it is likely—and I will give you a good reason: You see the
cheque was not converted into cash there ; it was paid in, apparently, to the account of Edward
Brissenden. You will find thatby the telegram.

826. That is thevery thing lam coming to. The cheque was not divided in cash; and yet before
the other Committee you said you paid £50 of this money to Jones?—Yes.

827. Was that the case or not?—I cannot say. All Iknow is that Stannus Jones did get £50; but
whether through my hands or the hands of some otherperson I cannot say.

828. Was Jones present when this cheque waa drawn?—No, Ido not think he was. Te Hemara
was not present. I think the only persons present were Adam Clark, Brissenden, and myself.

829. The evidence you gave before the other Committee is altogether at variance with this ?—I
do not see it at all.

830. I want to get at it because it is a very important part of Adam Clark's evidence?—I am
giving you evidenceto the best of my knowledge and belief, and I would not say whether it was by
myself or some other person.

831. Here you say that Adam Clark got £150 of it to recoup the expenses of the survey
[evidence before Public Accounts Committee quoted! ?—That does not mean necessarily that the £50
was paid there and then in the room. It means after the moneywas paid in; or Brissenden may have
given £50 out of his account.

832. I think it is quite clear from your evidence here that when you gave this evidence before
the Public Accounts Committee you were under the impression that the cheque was brought to you,
leaving nothing to addbut your signature ?—I do not think that I meant that. You see the cheque
is all in my handwritingexcept the signature. It might have been as you haveread from the former
evidence. The transaction was three years old then, and three years have gone by since, and I have
not beenkeeping the matter in my head. All I know is that I signed that cheque in my own hand-
writing. I know also that Jones was paid; but whetherby myself or some other person 1 cannot say.

833. Then the net amount to Adam Clark was £100 ?—Yes, after the cheque had been drawn.
831. We have got from Adam Clark that he received, and Te Hemarareceived, a certain sum on

the night of the 13th May for the survey ?—The evidence was thatwhen they came to town they went
to Nelson's house, had tea there, and Nelson gave them £25 each.

835. Then, the night before this money was paid in there was a further division of money in
Nelson's house ?—I cannot say what took place in Nelson's house.
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83G. But you were present at tiehotel?—I was present.
§37. What money was paid to Adam Clark that night?—l am not quite sure. There were

deductions of £25 apiece, I think, and he had £50 besides. I wouldnot be quite certainwhether £50
or a little more. I have no doubt Mr. Nelson will be able to produce the accounts.

838. The gross amountwas £450 ?—Yes,I think so.
839. Well, of that £450, £50 was paid to Adam Clark for the survey ?—No ; the total amount of

the survey was £150, I think you will find. You can easily get the amount of the survey from the
Native Land Court.

840. I am trying to account for the £450 ?—The £25 which Adam Clark spoke of, I presume,
would be £25 given to him by Nelson, and £25 more given to him.

841. Well, then, £50 ?—I think he received £50 there and then. lam perfectly certain that
the money which Adam Clark took awayrepresented the fair outcome of the transaction settled in my
presence. The whole thing took place in Maori.

842. I want to find out how it was, if the £300 was paid into the bank as the netproceeds of the
sale—how there was still a claim upon itfor survey ?—I cannot state at this lapse oftime. The accounts
were gone into then and settled.

843. Yes; and the outcome of that settlement was a net sum of £300, which was paid into the
bank ?—I did not say £300 was a final settlement, or whether a portion of it was not dealt with on
the following day.

844. And you did not take any receipt at all for this money ?—No; nor did Adam Clark, so far
as I can remember.

845. Did not you regard this £300 as being the property of Wi Apo?—Not in the same sense as
if he were-a European youngster living under my care and protection, The Government have fre-
quently paid moneys in that way before my time.

846. You did not regard your trust of Wi Apo's property as such a particular one as that of a
European trust would be ?—I have said in my evidence in chief that I was very careful to point out
that the land was almostworthless, and could not be dealt with. Europeans would not touch it; and
the only person who did touch it gave it up. Looking at the fact that Adam Clark had this boy
under his charge at a considerable distancefrom Auckland, I considered it the proper thing to let him
have this money and the disposal of it.

847. I want to ask you another question—of course it is a tax upon your memory—are you sure
this cheque was not drawn in the bank at the time the £300 was paid in?—l am certain it was not.
It was not filled in by me.

848. Do you not think that this cheque was actually got at the bank by Brissenden or Nelson on
that day ?—lt is quite possible that they got the form there, or that Adam Clark got the form
there; but I can say I filled up the body of the cheque and signed it in his presence.

849. But you think it is possible the cheque may have been obtained in the bank on that day ?—It is possible ; but it is impossible to recollect events of that kind after this lapse of time.
850. Are you sure they did not give you the cheque that day at the bank ?—I am absolutely

certain.
851. But they did give you thebank slip ?—-Adam Clark says I got tho bank slip from him ; but

I would not be quite certain that it was so. The bank slip would be only a duplicate copy of the one
kept by the bank, and not signed.

852. Now, I find that this cheque waspaid intoBrissenden's accountby Brissenden himself, on the
same day on which it was drawn : have you anyknowledge how it got into Brissenden's possession ?—
I have nonewhatever. I have got just a notion that Brissenden had advanced money out of his own
account pending a final settlement of this account, and possibly it may have been a refund of the
amount so advanced by him.

853. You have told us that in 1877, when you heard of this bet between the two members, you
moved in the House that this matter of the Pakiri purchase should be referred to the* Public Accounts
Committee for inquiry so far as you were concerned: was that the case ?—I think it was, and I caused
myselfto be brought before the Committee as a witness.

854. You do not mean to say that you made that motion ?—I may not; but I spoko to the matter
in the House, and I think I spent a quarter of an hour or twenty minutes in the House in referring
to it.

855. It was not on your motion?—l would not be quite certain it was not at my instruction.
85G. This is the order of reference: "On the motion of Mr. Kelly, That the petition of Mr.

Brissenden be referred to the Public Accounts Committee " ?—That is the original petition, by
Brissenden. It was a long while after that my matter was referred to the Committee. Brissenden,
if I recollect aright, was petitioning for a settlement of account, and necessarily the Pakiri matter
came up.

857. Now, Mr. Sheehan, about the £20. This cheque is datedBth December: do you remember
receiving that cheque?—I cannot say that I do.

858. Do you remember Mr. Gittos asking you for this £20 ?—I do not remember. I have told
the Committee that I presume the cheque must have been before me at some time. It bears my signa-
ture along with Adam Clark's.

859. Do you notremember drawing the cheque at all?—I cannot say I do. I only know that I
signed it.

860. That is your handwriting?—No ; it is Mr. Gittos's.
861. You know Mr. Gittos's account of it—that he went toyou and asked you for the money ; and

you told him he must get Adam Clark's signature to the cheque ; and that he went and got the signa-
ture and posted the cheque to you ?—That is very possible, because if he asked me for the money in
town I should refer him to Adam Clark for his signature before tho money could be touched. That
accounts for the cheque beino: in his handwriting.

862. Have you anyrecollection of this cheque ?—No.
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863. Ton do notremember signing it ?—No.
864. You do notremember receiving it by post from Mr. Gittos P—No.
865. You do notremember drawing the money from the bank ?—No.
BG6. And yet you recognize from this signature on the back that you had drawn the money ?—

That would not necessarily imply that I received the money.
867. It is not payable to bearer; so that you must absolutely havereceived the money ?—I would

have had to go to the bank if the cheque was made payable to order. Mr. G-ifctos, in sending the
cheque, would probably make it payable to order, in which case it could not be used by any person
but myself.

868. But you do not remember whether you received the money yourself or whether you merely
indorsed the cheque ?—I cannot say.

869. You have no recollection whatever of it ?—No, not until 1877. It may be that Mr. G-ittos
wrote to me about the matter. I have always been ready to meet him. If he had got a notefrom the
bank to the effect that the cheque had been drawn in that way, I should have felt called upon
to pay it.

870. What did you do with the money?—I did not even say that I got the money.
871. But here is your indorsement. Did you give it to anybody else ?—lt is impossible for me

to say. I did not say I got it. It is impossible to remember.
872. Had you occasion to pay any other moneys on account of this trust?—I do not think so. I

do not remember any.
873. I mean, were there any other moneys expended on accountof the trust ?—I cannot say.
874. Might you not have paid that moneyaway upon some other claims on the trust ?—I might

have done so ; but I really cannot at this lapse of timerememberthat I did.
875. You did not keep any account of these trust funds at all?—No ; except so far as the bank

was concerned.
876. You have got no receipts ?—No. I saw a settlement between the people which accounted

for the money up to the £100 which would have been in the bank when that cheque was drawn.. 877. But afterwards there was £100 which absolutely belonged to the trust ?—Yes.
878. But you tookno steps to keep arecord as to how that moneywas dealt with ?—I did not.
879. About this £20 ?—-I cannot say about that. I may have received the money and paid it to

some other account, or I may not.
880. I see that in your evidence before the Public Accounts Committee you say you have no

recollection of this transaction at all, but you may have afKxed your signature to the cheque ?—Yes.
881. You say, " After the cheque was sent to me to be drawn the moneywent to AdamClark." Do

you think you paid this money to Adam Clark ?—lt may have been so. Ido notrememberreceiving
the cheque. No doubt the cheque was dealt with by me, because there is my indorsement; but
what became of the proceeds I cannot say.

882. Mr. Gittos said you promised him that, if he got a cheque for £20 from Adam Clark, you
would pay the money into his (Mr. Gittos's) account at the bank?—-I cannot say. I cannot re-
member.

883. "What were you doing in 1874? Were you a memberof the Provincial Government?—l
resigned in April, I believe.

884. This was in May ?—I had ceased to do any business in Auckland, and only came back to
attend theProvincial Council.

885. Were you in Napier in December, 1875?—I cannot say. I should probably come up in
January, 1875.

886. The Chairman.'] I should like to ask you again about this £150. You say that in 1877 £150
out of the £200 was to be paid for the survey ; but at that timeyou said nothing about the maintenance
of Wi Apo's children?—Yes.

887. Was it for the children or for the survey?—The statement made in 1877 was probably
correct, speaking as I wouldfrom a muchfresher recollection of what took place.

888. You heard Adam Clark say that the survey onlycost £100 ?—That would be his share of the
£300.

889. But you said in 1877 you had paid aw,ay £150 for the survey to Adam Clark; but Adam
Clark says £100 was all he was entitled to?—I cannot say £100 was all. I think you will find it was
£150.

890. But, if you paid £150, would you not take care it was due ?—I suppose the amountwas to
settle the account in part.

891. Why was the £100 deducted on the night before ?"—That I cannot tell. I have said there
were certain deductions made from that sum. I cannot tax my memory evenas to the amounts. Mr.
Nelson would be able to explain.

892. You would not allow any of the money to be used except for the purposes of the trust?—
That would be for me to consider. I take it that the survey would be for the purposesof the trust;
and if Adam Clark came downto Auckland and incurred expenses, that would be for the purposes of
the trust also. As I have said, I would have given Adam Clark the whole amount.

893. You deducted £100 from the £400 first of all. Can you give the Committee any account of
what the money was paid for?—I cannot say; nor do I know that the, money was stopped that night.

894. You say £300 was put into the bank, and yet you say the amount due was £400 ?—I say
£400 or £450.

895. It was certainly not less than £400 ?—Yes.
896. Then £100 was paid away, leaving £300 to be put into the bank ?—£2s was stopped for

advance to Adam Clark, £25 for advance to Te llemara, and, as nearly as I can recollect, Adam Clark
got another £50 at that time.

897. Then, havinggot £100, and £300 being put into the bank on the same day £200 are taken out
of it for certain other purposes, do you mean to tell the Committee that you do notknow what the

Mr. J, Sheehan,
M.B.R.

Aug. 9, 1880.



I.—2a 32
Mr. J. Sheehan,

M.U.B.

Aug. 9, 1880.

£100 was for, nor the other £200?—I know AdamClark had to be paid for the survey, and that Jones
had to be paid. I know that the surveywas paid, and Jones was paid ; but I cannot tax my memory as
to the exact amountsand the exact times.

898. In all these transactions you kept no account?—The thing was settled there and then by
cash or cheque. It is not customary to keep these accounts with Natives. I looked upon the trust as
practically at an end when the money was paid into the bank.

899. To-day, I think, you said you did notpay Jones money?—I am not quite sure.
900. But in 1877 you said you did not pay Jones?—Whether I gave it to him or to the Land

Purchase Agent Ido notknow. Stannus Jonespaid certain moneys on account of the bush lease. If
you desire to ascertain who paid (hat, the information can be got at once by telegraphing to Dignan
and Armstrong. When the Government agreed to purchase, the Natives agreed to hand back to Mr.
Stannus Jones the amount they received from him, and deductions were made from the amount.

901. But we have come to £300 to be accounted for out of £400. This £300 will have to be
accounted for in some way. What was the amount paid for the survey, and the amount to Jones?—I
cannot say from memory. The petitioners ought to have brought that information here.

902. But they have been questioned upon this, and they give amounts?—-They say they do not
remember.

903. In Clark's evidence he says distinctly he got £25 from Nelson, and afterwardsgot £50; and
then £25 was paid to Te Hemara. And he says thatcleared the survey only. That wouldleave nothing
to be paid for the survey afterwards ?—I do not admitAdam Clark's evidence at all.

901. You had an opportunity of asking him questions?—But he adhered to this part of the
evidence.

905. Then you say that that £100 was not paid for the survey ?—I believe it is nottrue. I believe
£100 was paid to Adam Clark to spend upon himself.

906. You knew ofthat £100 having been paid ?—I saw all that took place in the matter.
907. You knew that the amount to be paid for Wi Apo was £400 ?—lt might be £400 or £450.

I know the outcome of the transaction was £300, which was given to Adam Clark to be deposited in
the bank.

908. But you say £100 was given to him for some specific purpose ?—The amount was so much
less by the amount paid to him.

909. Do you mean to say thatyou knew nothing of the purpose for which the £100 was paid to
Adam Clark ?—I do not meanto say anything of thekind. I sayI cannot remember what the-purpose
was.

910. This £100 was legitimately given to Adam Clark ?—Yes.
911. He says it was for the survey :do you say it was not for the survey ?—I do not think

it was.
912. What could it have been for ?—lt might have been incurred for expenses which it recouped.
913. Then you really cannot reconcile the figures that were given in 1877with those that are stated

now ?—I do not know. There may be some slight discrepancybetween them.
914. Youhave no accounts to show what this £100 was paid to Adam Clark for ?—No.
915. Nor the other £200 ?—No. The moneys were paid to him in my presence, except the £25 ;

but, having moneys coming to him, I should assume that whatever accounts there were would be in his
hands.

916. Then, in regard to the £20, j'ou still say that you did not draw that from Mr. Gittos, and
did notpay it to him ?—I did not say that. I said I had no recollection of the matter atall; but, from
the fact that the cheque bears my signature and indorsement, I presume that the cheque did pass
through my hands.

917. Then was this money paid to Jones through your hands or not?—I cannot say.
918. Nor do you know the amounteven?—lt would be about £50, I should think.

Monday, 16th August, 1880.
Mr. Oiiaeles Edwin Nelson examined.

Mr. Nelson said : Sir, I have conscientious scruplesagainst taking an oath. I ask to be permitted
to affirm.

The Chairman: You solemnly declare that the evidence which you will give to this Committee
shall be the truth, the whole truth, and nothing but the truth.

Mr. Nelson : I solemnly and sincerely declare that the evidence I shall give shall be the truth,
the whole truth, and nothing but the truth.

[Question of power of Committee to take evidence on affirmation hereraised. After discussion,
resolved, on motion of Sir "William Fox, to act in conformity with practice in similar cases in Courts of
law.]

The Chairman : I shall ask you, Mr. Nelson, to reaffirm what you have said.
Mr. Nelson : I solemnly and sincerely affirm and declare that all the evidence which I am about

to give shall be the truth, the wholetruth, and nothing but the truth.
919. The Chairman.] Do you remember, Mr. Nelson, about the disposal of thePakiri Block ? Do

you remember in regard to the purchase-money—[Question interruptedby Mr. Sheehan, who asked to
have petition, or portion of it relative to purchase-money, read to witness. The Chairman ruled this
not to be necessary]. Do you rememberanything connected with thepurchase—and the final settlement
of the parties—of the Pakiri Block ?—1 do. In fact, I negotiated the purchase of that block for Mr.
Brissenden.

920. Do youremember the time when certain money was paid on account of it by the Govern-
ment ?—I remember all about the money that was" paid upon it.

921. As youremember thesethings, will you, in as concise a way as possible, tellthe Committeeall
youknow about thepayment and disposal of the money?—Yes. I should wish that you would allow
me to refer to my memorandataken at the time.

Mr. C. E. Nelson.
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922. You may do so, simply to assist your memory.—I want them to assist my memory chiefly as

to dates. The part I took in the matter was this :It was in May, 1874, that I negotiated thepurchase
of the Pakiri Block. I was assisted by To Hemara, of Mahurangi. I had agreed to pay him £50 for
his assistance, and also to pay him for any claim that he might have upon the block. I first met the
trustees—namely, AramaKaraka Haututu and Hori te More—at Helensville—that is to say, I met
them for the first time in reference to this negotiation—on Friday, Bth May, 1874. They both then
agreed to sell, but the price was not decided upon. On that day I paid Hori te More the sum of £20
on account of the purchase.

923. On the Bth May ?—Yes, on the Bth May. On the same day, Friday, we left for Riverhead
—that is, Adam Clark, Hori te More, Te Hemara, and I. On Saturday morning—that was on
9th May—we went down to Auckland, the four ofus. On arrival in Auckland, Hori te More, Adam
Clark, Te Hemara, and I went to the office of Mr. Williamson, who at that time w7as Superintendent.
When we were in that office, Te Hemara told tho Superintendent that he had managed to get the
Makarau Natives to consent to a road to which they had previously objectedand obstructed. After
that I went horne—I was living at Mount Albert at the time—and I left the Natives in Auckland.
That evening—l should say the timewas about6 o'clock—Te Hemara,AdamClark, and Hori te More
came to my house, and I paid Adam Clark £50 andTeMore £50, each onaccount of thepurchase. Te
Hemara was present. I may say that the agreement was made, and notice had been given to them
previous to my paying them, that the Government would pay them £I,GOO for their two shares—or,
rather, for the shares which they represented as trustees. Horite More was trustee forhis son Panapa,
and Arama Karaka was trustee for a boy named Wi Apo. On Monday, 11th May, nothing was done.
The Natives had left Mount Albert on the night previous, and returned into town. Brissenden called
at my house, and I told him that I had succeeded in purchasing two-thirds of the Pakiri Block—or,
rather, 20,000 acres, which was the area mentioned—for the price of £1,600. It wasraining heavily
thatday, and that prevented him from going to town. On Tuesday, the 12th May, Mr. Brissenden, the
two Natives, and I went to look for Mr. Sheehan. We did not find him at his office; we found him at
the Provincial Council Chambers. About luncheon-time Mr. Sheehan came with us into a hotel at
Waiariki, or, as it is also called, Official Bay. There Mr. Brissenden paid the Natives £800. How-
ever, he deducted from that amount the payments which I had previously made.

924. What payments had you previously made ?—I had paid £20 to Hori te More at Helensville,
and £50 to him at my house, making in all £70. A sum of £100 was also deducted from this amount
of £800, to recoup Mr. Jones, who had a timber-lease of a portion of the Pakiri Block. That
£100 was deducted from the £800. I believe that Mr. Brisaenden at that time took a receipt for
£800. Subsequently—that is in the afternoon

925. Just a moment. I want to get what you deducted from the £800. You say you
had deducted £20 and £50 from Hori's share?—Yes; and I hadpaid £50 to Adam Clark.

926. Is that all—that is £220 you deducted from the £800?—Yes; Adam Clark had had £50,
Hori te More had £70, and there was £100 for Jones.

927. That is, £220 ?—Yes. But the better way, perhaps, to put it is that each one was paid his
own share—that the whole sum paid was £800—that is to say, £400 to each.

928. But you say that you gave it to them less deductions. You say you paid away £220. I
want to get these details clear as Igo along. What were these deductions?—There was £800 to be paid
to the two Natives. Off that amount£100 was takentobe paid to Jones. This left £700—that is, £350
to Hori te More, and £350 to AdamClark. I deducted—or, at least, Mr. Brissenden did—an amount of
£50 from Adam Clark, which Ihad paid him at Mount Albert in my house; thus leaving Adam Clark
£300. I had paid Hori te More at Helensville £20, and had paid him £50 at Mount Albert. These two
amounts were deducted, and a further amount of £100 was deducted from Hori te More, being the
share which he had received from Mr. Jones on account of the timber-lease. These deductions
left Hori te More a balance of £180, I think. After that, towards evening, we went in the direction
of Mr. Sheehan's office in the Superintendent's buildings, and Mr. Brissenden said that he wanted a
receipt then for £1,600. I believe that he then tore up the first receipt, and said that he would place
the £800 to the account of the two boys for whom Mr. Sheehan and Adam Clark and Hori te More
were trustees—that it would be lodged to a trust account in the bank for the two minors. On the
following day—that is, if what I have stated is quite clear

The Chairman: Yes.
Mr. Nelson : On thefollowing day Mr. Sheehan and Adam Clark lodged £300 to their account,

as trustees for Wi Apo and Panapa. Now, all the money had been paid that I saw paid on the Pakiri
Block until some months after, when £60 was paid to Hori to More. This last sum was paidsome eight
or nine months after the previous sums. That is all the money that has been paid. I believe £300
was lodged ; I am not quite sure whetherit was I who lodged it.

929. The Chairman.'] I understood you to say just now that you are not quite clear whether you
went to the bank to lodge this money?—I have no note down of having gone to the bank for that
purpose. I first wrote in my memorandum, " This morning, Sheehan and Adam Clark lodged £300;"
but I subsequently altered the note to " I hear that Sheehan and Adam Clark lodged £300." I
scratched out "This morning," and put over it "I hear that." I am not quite sure whether I went
with Adam Clark to the bank, but it is my impression that I did. That was on the 13th May.

930. It is your impression that you did go ?—lt is my impression thatI did go. It is my impres-
sion simply from other matter which I put in my memorandum-bookat tho time. It is now six or
seven years ago, and at this distance of timeit is difficult to remember every circumstance.

931. Did you ever see that before, Mr. Nelson [lodgment-slip for £300, dated 13th May, 1874] ?
—Yes, that is my handwriting.

932. After seeing that, you may conclude thatyou didgo. You see there are severalhandwritings
in that slip. Will you tell us which is yours—is it the words in thebody, "Wi Apo, by Arama Karaka.
Haututu and John Sheehan, in trust" ?—Yes, that is my handwriting.

933. The figures " £300" ?—They are not mine.
s—l. 2a.
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34I.—2a,, 934. You do not know the other handwriting ?—1 think it may have been written by the bank
clerk, judgingfrom the style of the writing. It is not Mr. Sheehan's, it is not Mr. Brissenden's, and
it is not mine.

935. Then you do not remember anything about the lodging of the money?—About the lodging,
no. Ido notremember anything about the lodging. The writing is evidently my own ; but I do not
remember going into the bank at that time. I remember subsequently going with Adam Clark; but,
as that is my handwriting, I no doubt went at the time the money was lodged.

93G. Do you know the signature at the bottom?—Adam Clark's ? I think it is Adam Clark's
own signature. I hare seenhim sign his name. [After inspecting signature] That is Adam Clark's.
Yes, that is his.

937. Can you say whether that was written in your presence ?—That I cannot say. In fact, I do
not at allremember going into the bank to lodge this money.

938. You have brought us up to the point of lodging that money. Do you. know anything about
the getting it out of the account ?—I got it out—£200—on the following day.

939. Iwant you to tell the Committee about that ?—I have not a very distinct recollection ofit,
and I must refer to my notes. I have down in my memorandum that in the morning on Thursday,
14th, I called at the Superintendent's office. There I saw Mr. Sheehan, and he told me that Adam
Clark had been up to him several times asking him for some money. Mr. Brissenden was also there.
Then Mr. Brissenden gave me acheque for £200, and I went down town.

940. Was this his own cheque ?—He gave me a cheque. Ibelieve it was his own cheque. I have
down simply that Mr. Brissenden gave me a cheque for £200 to give to Adam Clark. Then I went
down town. I may say that Ido not remember distinctly whetherBrissenden gave me thischeque in
the Superintendent's office ; but Iknow that Brissendenwas there when Mr. Sheehan asked me to look
for Adam Clark. Adam Clark had been bothering Mr. Sheehan very much to get some money that
day. I remember distinctly having the cheque of Mr. Brissenden, and going to look for Adam Clark ;
and I found him in Mr. Oliver's shop. I asked him to come to the bank. I asked him if he had been
asking Sheehan andBrissenden for money. He said " Yes; " and he added, " I want to get away to-
morrow." He then went with me to the bank, and I paid him the £200. I drew the money and paid
him in the bank the £200.

941. Do you remember how you paid him—whether it was in notes or in gold ?—lt was all in
notes. I remember distinctly always paying Adam Clark in notes, and Hori te More in gold. Te
More was a very old man. I have in my note-book the following memorandum, but I have not a
distinctrecollection of the fact: " Adam Clark signed a cheque in return for the one given him by
Brissenden." Myimpression is that Adam Clark signed the cheque. I think I differ from Mr. Sheehan
on this point. My impression is that it was during one of the interviews when he wanted money, and
whenhe had seen that Mr. Sheehan would not give it to him, that he asked Mr. Brissenden to give him
themoney on the ground that he had paid £150 for the survey. My impression is that Brissenden told
him he would give him £200 at that time if he would sign a cheque, that Mr. Brissenden tore out a
cheque and Adam Clark signed it, and that Mr. Sheehan signed this cheque afterwards.

942. Did Clark give you the cheque ?—Brissenden gave me the cheque. I have it down in my
note-book that he did.

943. But the other cheque—you refer to the other cheque ?—At this distance of time I cannot
remember distinctly. I have simply down, " Adam Clark signed a cheque for the one given to him by
Brissenden." I say that my impression is that Brissenden, before giviug this cheque, would require a
cheque from Arama Karaka, who was bothering Brissenden—and evidently Sheehan also—for money.
My impression is that Adam Clark signed the cheque first, and that Brissenden had this cheque signed
by Adam Clark.

944. You say you drew the money?—I drew the money, and paid him the money. A son of Mr.
Hargreaves, of Kaipara, was near when I paid Adam Clark £200—paid it to him at the little table in
the centre of thebank.

945. Is that all you know of this transaction?—That is all I know. That is all the money that
was paid on the Pakiri at that time.

946. Did you see Adam Clark pay any of this money to anybody?—No.
947. Youknow nothing of the disposal of it afterwards?—No. But I recollect a thing that he

told me—it was when we were in Oliver's shop. I think the reason for the crossing business—the
crossing of the two cheques—was that Adam Clark was anxious to get away; and this was about 2
o'clock in the afternoon, and Clark said that he was in a hurry, that he wanted to get away next
morning. What he told me subsequently in Oliver's shop was this ihe told me distinctly, in the
presence of Te Hemara, that he had paid £150 towards thePakiri survey; and he made that statement
in the presence of several Natives.

948. That is all you know of the £200 ?—Adam Clark got the £200, andI was the person who
paid it.

949. Had you any other transaction at that time with Adam Clark ?—None whatever—no land
transactions, no money transactions whatever. I might have takenmore minute notes of these aifairs
hadIbeen the responsible agent; but I was simply apaid servant of Mr. Brissenden. But this money
several people have seen. The Natives saw Adam Clark with this money. If he has denied receiving
this £200 I say that I paid him the £200, and there are many others who know that he had that
amount of money.

950. Do you mean to say that these others were present when this money passed ?—No; I paid
Adam Clark the money. I drew it in the bank, and I paid him in the bank.

951. But you cannot speak of your own knowledge when you say that other peopleknew that
he had this money ?—I speak from what I hear. The Natives saw it with him. I believe he also
denies having received £50 from me at my house. Well, my wife, another lady, Hori te More, and Te
Hemara werepresent when I paid him that.

952. Out of the £800 the sum of £100 you deducted for Jones?— Yes, that amount was

Mr. C. E.Kelson.
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deducted. I would not say that I deducted it, because I held a subordinate position at the time.
£800 was accounted for out of the £1,600. The deductions were all from the first £800. There was
£100 deductedfrom Hori te More. That was on account ofan equal amountwhich he hadreceived
from Jones.

953. And the £100 deducted for Jones, what became of it ?—I do not know. That makes up
£200 deducted for Jones at that time. I had nothing to do with the disposal of that money. I was
simply there as interpreter and witness. The £200 was kept by Brissenden.

954. Brissenden was present ?—Certainly Mr. Brissenden was present. He was the principal.
I believe the £200 was given to Mr. Sheehan.

955. Am I to understandyou to say that Adam Clark told you that £150 out of the £200 wasfor
survey ?—He said that the £150 was for survey : for money advanced by him to the surveyor.

956. But did he say nothing about the other £50 of the £200 ?—He said nothing whatever about
it—that is to say, he did not say anything to me that I remember. Of course, he might have said
something to others.

Mr. C. E. Nelson.
Aug. 16, 1880.

Tuesday, 17th August, 1880.
Chaeies Edwin Nelson re-examined.

957. The Chairman.'] You say that on the 12th May the amount of £100 was paid to give to Mr.
Jones ?—I do not say it was paid to Jones. It was deductedfor Jones.

958. Tou say it was deducted for Jones. I want to know to whom you paid that ?—lt was
deductedby request of Mr. Sheehan at the time. Mr. Brissenden deducted £100 from the £800—that
is, the £800 out of £1,600. The £100 was first deducted to pay Mr. Jones.

959. Was that given to anybody in your presenceP—lt was deducted by Mr. Brissendeu. Ido
not remember whether it was paid to Mr. Jones or not; but it was deducted for Jones—that 1
remember distinctly.

960. So far as your memory serves you, you say it was deducted and not passed over to anybody ?
—I do not remember—it is some six years ago ; but I know Mr. Sheehan was Mr. Jones's agent. It
was likely paid to Mr. Sheehan. However, I cannot say of my own knowledge. £100 was taken out
of Hori te More's money.

961. We do not want to go to the second £800?—No, it was from the first £800. £800 was to
be placed in the bank. £800 was lying on the table. Brissenden said, " Out of this £800 we will
deduct £100 for Jones." That left £700. The £700 was then divided—£3so to Adam Clark, and
£350 to Hori te More. Out of the £350 given to Adam Clark, £50 was deducted which I had paid
on the Saturday previously at my house, leaving Adam Clark £300. Out of the £350 to Hori te
More, £100 was deducted to repay the £100 which he had received from Jones; leaving him £250:
and out of this £250, £70 was deducted which I had paid him—£20 at Helensville,and £50at my
house—leaving Hori te More £180.

" 962. There is something a littleincomprehensible to me still. Tou deducted £100 for Jones in the
first place out of the £800?—Yes—outof the whole sum of £800 which was paid.

963. Exactly. I understandyou in regard to that. Well, then, thatwas £100 to Jones apparently
from both parties ?—Exactly so. That amount was taken out, leaving, as it were, the price of the land,
£1,500. That £100 was takenout of the whole sum.

964. You took £100 first of all out of the £800 to pass over to Jones in some form or other.
That was like a joint payment to Jonesfrom the two parties ?—Quite so.

965. How was it that you deducted another £100 specifically from Hori te More ?—Because he
had received £100 from Mr. Jones. But I believe AdamClark had notreceived. That is what I think;
it is simply an impression of mine. I first heard in Auckland that Mr. Jones had taken a timber-lease.
Iwas merely there as interpreter.

966. I suppose this was explained to the Natives at the time by you ?—Yes, by me.
967. And you would remember a portion of it. Was anything given as a reason at the timefor

the £100 being taken out of the joint account, and then another specific £100 from Hori?-—I do not
remember. They were quite willing to allow it, because Jones had paid £300 and spent a lot of
money on interpreters, and he wanted more money than he had actually paid.

968. Why should AdamClark be expected to pay this money ?—Because he had been aparty to
ihe lease. There were three Natives who gave the lease. Jones wanted to throw it up, and the
Government wished to buy. Jones said, "If you will give me £400 Iwill throw up the lease," and
then Brissenden wished to get as much money out of it as he could to pay Jones.

969. Apparently, without reference to the justice of the case, as Adam Clark had got nothing he
had no right to pay anything?—I believe Adam Clark had received £100, which was lying intact in
Sheehan's office.

970. But there was no conversation about it at the time?—They simply said, " You have to repay
Jones—Jones wants £350—and we will take it out of the sum total."

971. Now Igoback to anotherpoint that I want to ask you about. You seemedyesterday quite
clear about what took place when the £200 cheque passed ?—When I drew the £200, quite clear.

972. I want to ask you a question about that. Was there anything said at the time of passing
this amount about any portion of the money being applied to the keep or education of Wi Apo's
child ?—Education—no, I do not remember.

973. Or keep ?—I think he said something about his wanting money for the boy; but regarding
his own money that he had paid to the surveyor, that 1 remember distinctly, because I said, " Adam
Clark, this is a great deal of money to pay you out of the trust money;" and he said, "It is my own
money out of the survey. That is £150."

974. But you said that you gave the whole of the £200 to Adam Clark ?—Mr. Brissenden gave
me acheque to drawthat money for the Native—£200.

975. And did you see afterwards what Adam Clark did with the proceeds ?—No; I simply paid,
the cheque.
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976. Did you see him give Mr. Slieehan any portion of it ?—No.
977. What character does Adam Clark bear for intelligence ?—He is a very shrewd man, and

very secretive. He is very close, and is not at all a truthful man. I know Adam Clark very well. I
have known him for the last twenty years. What I say, of course, I can substantiate.

978. What character does he bear upon the point of honesty and truthfulness ?—So far as
honesty I would not say. But Adam Clark assumes to be a strict Good Templar; nevertheless, some
fourteen years ago, when I had a hotel, Adam Clark bought more case-brandy than any other Native
in the Kaipara from that hotel. At that timehe was giving Good Templar lectures.

979. Did he at that time say he was a GoodTemplar?—Tes; he told the Natives. He used to
make speeches, telling them to give up drink.

980. Was Good-Templarism, as such, then known in New Zealand ?—Well, it was then called
teetotalism.

981. But at that time he pretended to be a teetotaler?—He did. Again, at the last Court at
Helensville,about one month ago, or five weeks, when the subdivision of the Pakiri Block came on he
denied having made application for this subdivision, and said he knew nothing about it. I was there
on behalf of the Government, and when I heard this I called Mr. Clendon, the Eesident Magistrate,
as a witness, and, of course,Adam Clark then admitted having signed this application in Mr. Clendon's
office, witnessedby Mr. Clendon.

982. Mr. Sheehan.~\ Is Mr. Clendon a Maori speaker?—He is one of the best Maori speakers I
have met in the North. Then Mr. Rogan said, " Well, Adam Clark, what do you say now?" He
said, "Well, I agree to the subdivision."

983. Mr. Tomoana.'] When Adam Clark and the others appeared at your house did you give them
any money?—I gave them £100 on the Saturday night, £50 to Adam Clark, and £50 to Hori to
More; and I may tellyou that out of that £50 given to them each one gave Te Hemara £10, making
him a present of that. About fifteen minutes after they got the money they went away. They came
out in a cab.

984. Where did they go to ?—They wentback to Auckland ; but Hori te More stayed with my
wife on account of his grandchild, who was ill.

985. How many days after that was it that you gave the money for the land?—lt was on the
Tuesday, I think. On Monday it rained. [Referring to memorandum-bookl Yes, it was on the
Tuesday.

986. Were all those present who were interested to receive the money ?—Tes ; there was Adam
Clark, Hori te More, Mr. Brissenden, Mr. Sheehan, and I.

987. Who was it that gave the money into Adam Clark's hands, that he and Hori te More had to
receive ?■—Mr. Brissenden. I was simply the interpreter.

988. When Hori te Morereceived his share, and Adam Clark his, did they go away together ?—■
Hori and Arama did.

989. And Te Hemara? Did they all go out together?—l believe we did, but lam not certain,
because it is six years ago.

990. And Mr. Sheehan ?—Tes, I believe so; lam not quite certain.
99.1. In going out, who was Adam Clark's companion in taking the money to the bank ?—I was, I

think ; but that was on the following day. The money was left with Mr. Sheehan, I suppose. Ido
not know where the £300 was left that day.

992.' When Arama Karaka went into the bank, who was theperson that placed the money in the
hands of the bank teller ?—I think it was Adam Clark. I think he hadreceived this moneyfrom Mr,
Sheehan. I cannot say. I certainly had not the money when it was paid in.

993. It was Adam Clark who handed the money over to the bank?—I think so.
994. When Adam Clark paid that money over to the man in the bank, did you explain to him

what forms he had to go through—whether he had to receive any paper or ask for it ?—Even up to
yesterday I was not quite sure that I paid in that until I saw the bank slip written in my hand-
writing. Of course I would get a receipt for the money. To the best of my recollection Adam Clark
had the money-—received from Mr. Sheehan or Mr. Brissenden, Ido notknow which. If 1 had the
money in my hands I certainly would have taken a note of it.

995. Seeing that your handwriting-appears on the bank slip, can you notremember whether it
was you thathanded the money overthe counter or Adam Clark ?—No. When there is evidence that
the moneywas handed in, it is useless to ask me that. It does not matter who handed it in. Ido nor
remember whether I or Adam Clark handed in the money, but I certainly never received the money
from Mr. Sheehan or Mr. Brissenden.

996. If Mr. Sheehan had given the money to thebank would it not be that Mr. Sheehan's name
would appear to the paper?—Most likely it would. But my name does not appear in the bank slip.
Adam Clark could not read English, and I simply put in that it was lodgedby him and Mr. Sheehan
in trust for Wi Apo and Panapa. All I wrote was simply the purpose for which the money was
lodged.

997. Was this bank slip the only paper that was received from the bank ?—That was the slip in
handing the money in, I assume. Ido not remember whether a receipt was got or not. Sometimes a
receipt is taken and sometimes not.

998. Major Te Wheoro.^ Who went and got Adam Clark from his place when he came to
Auckland?—A letter from Mr. De Thierry brought him to Makarau, in Kaipara, about twenty miles
below Awaroa. He came there to receive some money for a piece of land which Te Uriohau and other
Natives were selling. The block ofland is called Mangatawhiri.

999. Where did Arama Karaka come across you ?—Adam Clark left Makarau and went to Te
Kurunga, a place over the hills.

1000. Where did you first see Arama Karaka ?—At Helensville. I wrote a leter to Adam Clark
from Makarau to come up and meet me at Helensville (Awaroa).

1001. And he went to Awaroa?—He and Te Hemara came up there. Hori te More remained
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behind. The day they came up, or that night, I went myselfafter Hori te More. He would not come
with Te Hemara, as his grandchild was sick. He said, "My grandchild is going to die. Ifhe dies, I
will lethim die at the kianga." The following morning Hori te More came with me to the Awaroa,
and then the three of us met—or four of us with Te Hemara.

1002. Did Arama Karaka hear there the reason you had sent for him ?—He had received my
letter. I gave him thereason in my letter about thepurchase of Pakiri.

1003. Now, when Brissenden gave his own cheque for £200 to Arama Karaka, was it after the
money had been lodged in the bank ?—The day after.

1004. Was that Mr. Brissenden's own money, out of his own account, or was it out of Arama
Karaka's ?—That was Mr. Brissenden's money—his own cheque.

1005. How many days after Mr. Brissenden gave his cheque did Arama Karaka sign one?—
Arama Karaka signed it on that day.

1006. Then on the very day that Mr. Brissenden gave his cheque Arama Karaka signed one ?—1
am not quite sure about those two cheques. This is my impression why the two cheques were given :
Arama Karaka wanted to getaway, and wanted some money; and Mr. Sheehan said he couldnot give
the money unless I, or some one who could speak Maori, was present. This was in the afternoon,
and I think thereason was, that if I should not find Clark prior to the bank being closed in the after-
noon, I could drawthe money and pay it to Adam Clark, and then Mr. Sheehan could get the other
cheque signed. The bank closes at 3 o'clock.

1007. Mr. Hone Mold Taivhai.~] When Arama Karaka stayed at Awaroa who was his com-
panion ?—Te Hemara.

1008. Who asked Te Hemara to accompany him to Awaroa ?—I did. I had gone to see Te
Hemara a month previously to this, about the Pakiri purchase. He is nearly related to Adam Clark,
and I knew that Te Hemara had some claim to the Pakiri Block. Of course the Natives areaware
that I know pretty well all the Natives in the North and their claims, and I promised Te Hemara £50
to assist me.

1009. What was the full price of the land upon which Arama Karaka and Te Hemara were sent
for ?—£1,600. That was not mentioned in my letter. That was an agreement afterwards. That was
the arrangement at Mount Albert. Even at Helensville I did not touch upon price.

1010. When Arama Karaka and Te Hemara arrived at Te Awaroa, did Te Hemarago back to his
home?—No; he wentwith me. Arama Karaka, Hori te More, and I went to Auckland. On the
Friday we went to Riverhead (Pitoitoi), and on the Saturdaymorning we went down to Auckland.

1011. You know that the money which was given to Arama Karaka and his friends on account of
the Pakiri sale was £800?—£Boo they received, and £800 was banked.

1012. And the two sums added together make £1,600?—Make £1,600. That was the price for
the land.

1013. Mr. Sheehan."] For the two shares; not for thewhole of the land?—-Yes ; for the two shares
only. There is another share belonging to Eahui, which she never sold.

1014. The Chairman.'} They havereceived the £1,600 ?—No, they have not.
1015. Is there a balance ?—There is abalance left.
1016. Mr. Bheeh<m.~\ Did Adam Clark understand distinctly the business that brought him to

town with you and Te Hemara?—Most decidedly,
1017. What was thatbusiness ?—To sell their two shares in the Pakiri Block.
1018. If Adam Clark has sworn before this Committee that he never heard of the business until

he came to meet me at Official Bay at the hotel, is that statement untrue ?—lt is untrue.
1019. You were present, I think, in Kaipara in 1869, when this land was put through the Court ?

—I was. I was engaged alongwith you in some lands investigated at that Court.
1020. Do you remember Judge Rogan coming to me at your house and asking me if I would

become a trustee in this estate along with Arama Karaka ?—Distinctly.
1021. Do you recollect anything in relation to the block with respect to the claim of John

McLeod, on account of the Maori prisoners breaking into his store at Te More'splace ?—I cannot say
that I do. I remember distinctly that there was some talk about it.

1022. Do you know whether, before 1874, any overtures were made to purchase the lands?—I
know that you and Colonel McDonnell came to Kftipara and endeavoured to see Hori te More to pur-
chase this piece of land. I think you paid £10, and I remember distinctly telling you that you had
made a mistake.

1023. At Helensville?—Yes.
1024. Do you remember what year that was ?—I cannot say.
1025. It would be beforeyou came to Auckland ?—Yes ; a couple of years I should say.
1026. The total amount payable for the two shares was £800 each ?—Yes.
1027. Of that sum one-half was kept back until the title should be complete, I presume?—That

was it exactly.
1028. Leaving £800 to be dealt with ?—Exactly so.
1029. Of that sum one-half, £400, was to be the share of Wi Apo?—Yes.
1030. You stopped £50 for Jones?—Yes ; but that is not the way we put it. I remember dis-

tinctly the £100. I did not put it that way to the Natives. I remember the Natives did not under-
stand it very well. Mr. Brissenden said, " Take £100 out of the whole £1,600 or out of the £800.
That was, of course, £50 each.

1031. It is £50 out of £400, leaving £350. You had paid him £50 at your own house ?—Yes.
1032. That woujd leave £300 ?—Yes.
1033. That £300 was banked ?—Yes.
1033a. Having seen the bank slip with your handwriting upon it, you now understand that you

did go with him to the bank andpay in the money ?—I believe so ;I do not recollect. I believe I
did, having seen the slip.

1034. You have paid money into the bank frequently?—Yes.
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j. 1035. You are aware that this documentbefore the Committee is the original bank voucher ?—
No doubt about it, that is my writing.

1036. And the certainty almost is that you were there when the money was paid in?—l think so.
I have seen the bank slip ; it is my writing.

1037. Look at the signature?—Oh, yes ! that is Adam Clark's.
1038. Then at that time £300 was lodged to the credit of the account in the bank when you and

he paid the money in ?—Tes.
1039. The next operation was the payment of £200 to Adam Clark ?—Tes.
1040. Look at that signature on the cheque. Whose handwriting is that ?—That is Arama

Karaka's, there is no doubt about it. Tes, I remember paying that money.
1041. Tou tell us you got Mr. Brissenden's cheque for £200 ?—Tes, I remember that.
1042. "Which amount you took to the bank ?—I drew £200.
1043. Tou took the cheque to thebank and drew £200 r1 —Tes, I got the moneyfrom the bank.

One thingIremember : Just as I was about counting out the money,on a little table in the bank, Adam
Clark was standing talking to a gentleman,and I said " Who is that ?" It was a son of Mi".
Hargreaves, who used to live in Kaipara. He is in the bank yet, and he must have seenme pay the
money.

1044. His father lived at Adam Clark's place ?—Tes. He is deadnow.
1045. Adam Clark would be likely to know the family?—Tes.
1046. Having given Adam Clark £200, you obtained from him and myself this cheque for £200 ?

—When I got that cheque Ido not know. I believe Brissenden gave it to me.
1047. But Brissenden had given £200 to Adam Clark, and this cheque was given to you for the

purpose of making that account good?—Tes. lam mistaking thecheque. It was Brissenden's cheque
to make his money good.

1048. Was I present ?—No. Mr. Brissenden gave me the cheque, and I went to pay the money
into the bank.

1049. Did I ever have a copper of that money?—No, certainly not. I cannot remember where
Adam Clark went to after I paid him the money.

1050. In 1869, when the Pakiri Block was put through, do you remember whether Mr. Gittos
was present at the Court ?—Certainly I do. Mr. Gittos was present. He preached there on the
Sunday. Tou were there a fortnight, as we had a good many cases to put through.

1051. Now, if Mr. Grittos swears that he never heard of the survey or investigation, or the result
of the investigation,of the Pakiri Block until 1874, and Adam Clark swears he told him about the
survey, about going down to the Court, and about the result of the Court when he went back, do you
think Mr. Gittos'sstatement is true ?—I do notthink Mr. Gittos would swear that.

1052. If he has sworn that?—I cannot believe he has sworn that.
1053. If Mr. Gittos has said so, and Adam Clark contradicts him ?—I have already told you that

Mr. Gittos was present.
1054. Mr. Boiven.] But just answer the question. Oh !it is untrue.
1055. Mr. Sheehan.~] Mr. Gittos is aresident missionary in the Kaipara District ?—Tes.
1056. Is not Adam Clark his right-hand man, living justacross the river ?—Tes, he lives close

to him.
1057. He does Adam Clark'sbusiness ?—Tes. Mr. Gittos was a Licensed Interpreter. Ido not

know whether heis now.
1058. Is he not their confidential friend ?—Tes, in all business matters.
1059. Do you think it possible he could have remained in ignorance for five years ?—Well, I have

told you just now that he was present at the Court.
1060. Do you think it possible thathe could not haveknown ?—No, I do not think it possible.
1061. Was any person present when you paid the money to Adam Clark ?—When I paid him the

£200?
1062. Tes ?—I paid it to him in the bank.
1063. Did Mr. Hargreaves see?—He must have seen me. The table was only six or eight feet

from the counter.
1064. Where did you find him for the purpose of paying the money ?—I found him in Mr.

Oliver's shop. I had been all over the town looking for him. 1had been to Oliver's shop previously,
and didnot find him. It was close on 2 o'clock in the afternoon.

1065. Did you tell him what you wanted him for in Oliver's shop ?—I told him openly.
1066. Was Oliver present ?—Tes. He was getting some things from Oliver. I remember Oliver

saying, " I wish I was a Maori."
1067. Was Te Hemara present ?—No, I think not. I think Te Keene Tangaroa was there, and

three or four other Natives. I cannot say who. Iremember seeing TeKeene. I cannot say whether
Te Hemara was there or not. Idonot think he was.

1068. Then, if Adam Clark has sworn that he never heard of the Pakiri sale until he came to
Auckland and saw Mr. Brissenden, yourself, and myself in the hotel, that is not true ?—lt is simply
false.

1069. If he has sworn that he did not receive £200 from you in the bank, is that true ?—That is
false.

1070. If he has sworn thathe never signed these cheques and papers, is that statement true ?—
That is false.

1071. I should like to ask you whether, from the inception of the purchase of this block down to
the finish of it, I ever, to your knowledge, received a single penny ?—Not, to my knowledge, one
shilling.

1072. Tou know the people thatowned the block very well ?—Very well.
1073. For two or three years after the land went through the Courtyou were working practically

with me in regard to Native lands in Kaipara ?—Tes,
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1074. Did I ever, to yourknowledge, charge a single penny for my work done in connection with
the estateP'—-Never.

1075. Have you seen the parties who owned the block at niy house from time to time ?—Tes.
1076. Who fed them?—Tour parents did.
1077. Were the Natives charged for that ?—That I do notknow. I should say not.
1078. Do you remember my telling Judge Eogan, when he asked me to become a trustee in the

estate, that I would do so, but it would prevent mycharging my professional fees ?—I do not.
1079. These transactions took place in 1874?—Tes.
1080. When did you first hear that the transaction was impugned by Adam Clark?—l heard

indistinctly from Mr. Brissenden : he wrote a letter and wanted me to give him particulars.
1081. When was that ?—I think it was 1875 or 1876, or somewhere about that time. I did not

reply to the letter. I did not want anything to do with it.
1082. Was that after he left the Government service ?—Tes—after Brissenden had left. Bris-

senden and I were not very good friends then, and I thought he had better fight his ownbattles.
1083. Tou paid Adam Clark the £200 ?—I did.
1084. In the bank?—Tes.
1085. Did you take or receive a single penny of the money ?—I have already told you not

a shilling.
1086. Sir William Fox.] There is one thing you have not made clear, and I want information

upon. That is, What is the reason that Adam Clark got this cheque from Mr. Brissenden? It
seems to me thischeque only required his own signature and thatof Mr. Sheehan to enable him to go
to the bank to operate on the account which he had there. Why was Mr. Brissenden's money paid at
that stage ?—Tou ask me to give reasons. I can only give my impressions. My impression is that
Adam Clark wanted to get away, and that he had told Mr. Sheehan and Mr. Brissenden that
he wanted to get away, and that Mr. Sheehan wouldnot give him a cheque unless some one was pre-
sent who understood Maori. Mr. Sheehan spoke Maori at that time, but not nearly as well as he does
now. The bank would close at 3 o'clock, and this was 2 o'clock. The reason Brissenden gave
the cheque, I presume, was to enable me to drawthe money and pay it to Adam Clark.

1087. Would it not be as easy to get Mr. Sheehan's signature, and let Adam Clark sign and get
the moneyhimself?—l think so.

1088. Tou do not know any reason why that should not have been done ?—No.
1089. That seemed to be a reasonable way in this case ?—lf the two had signed the cheque, that

seems to me to be the only possible course.
1090. Tou cannot understand any more than I can why Mr. Brissenden should have been gone

to for the money?—Adam Clark wanted to get away. Mr. Sheehan asked me if I had seen
Adam Clark. He said Adam Clark was bothering him for money, and he would not give him any
unless an interpreter was present. I speak from memory. Brissenden said, " I will give a cheque for
the money if you cannot find Adam Clark; then you can draw the money and pay him after bank
hours, and then get Adam Clark to sign a cheque for the amount."

1091. Did Brissenden say that?—He said that in Mr. Sheehan's office, I think.
1092. Tou have told us of several things which you believed to be so-and-so, and then you have

told us that you do not remember about it ?—I know, when I state facts, that they can be supported
by evidence.

1093. Tou have stated on more than one occasion, "I believe such-and-such a thing, but do not
remember anything about it." What is the distinction you draw between believing a thing and not
remembering it ? How can you believe a thing if you donot remember it ?—I donot think I said so.
In reference to what matter did I say so ?

Mr. Sheehan: The witness said, after seeing the bank slip, he believed he did go there and pay the
money.

1094. Sir William Fox.] I repeat the question. I want to know what value is to be attached to
your recollection in these matters ?—lf I have said Ido not know, but I believe, it would imply that it
is simply my impression. It is sis or seven years ago since these matters occurred.

1095. Was Adam Clark present when JudgeEogan asked Mr. Sheehan if he would be trustee in
the case ?—No ;it was in my own house. Mr, Sheehan and Mr. Eogan were present, also my wife
and I.

1096. Now, as to this cheque, which is signed by Adam Clark and Mr. Sheehan, for the £200,
would you be so good as to look at the handwriting, and all the different pieces of penmanship, and
tell us whoso handwriting they are ? There seems to be more than one handwriting ?—John Sheehan
and Arama Karaka. They are respectively written by themselves.

1097. How about the "two hundred pounds"—whose writing is that? —That seems to be
Brissenden's. I think so. It seems to be. lam not sure.

1098. Therest is Mr. Sheehan and Arama Karaka's?—I think that is Mr. Brissenden's.
1099. Tou spoke positively aboutAramaKaraka's handwriting : have you ever seenhim signP—■

Very often. I have a good deal to do with Natives and paying away money.
1100. Have you seenhim sign ?—Tes.
1101. Tou think in all these cheques that is his handwriting?—I think so.
1102. But do you not see a marked difference in this handwriting ? Look at that one? Is that

the same as on the previous cheque ?—That is Adam Clark's.
1103. Do you see any difference ?—lt may have been written with a different pen. It has been

a larger pen.
1104. But you take that to be Ms signature ?—Tes. There has been a coarserpen used. lam

not an expert; but there is a difference.
1105. Mr. JBowen.'] Tou say that you have known Adam Clark for a long time ?—I have known

him for about twenty-two years.
1106. And you say he is a, man of untruthful character ?—Well, I have found him untruthful in a

great many cases, and I gave instances
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1107. Is that the reputation he holds in the North ?—I cannot say what his generalreputation is.
1108. What reputation has he among the Natives in theNorth ?—He has the reputation of being

a very hard, selfish man.
1109. Has he a reputation for being untruthful ?—No, I think not.
1110. Amongst the Natives?—I do notknow that Natives as a rule pass any opinion among them-

selves.
1111. Among Europeans what character has he?—"Well, he does not get a good opinion in Auck-

land, because he borrows a good deal of money, gives promissory notes, and never meets them when
they are due.

1112. You say it is twenty-two years since you knew him : where you living there then?—Yes.
1113. Where?—In this country—in Kaipara.
1114. Was that the time you had a publichouse there ?—I had a publichouse about fourteen years

ago for about five months, and during that timehe bought a good deal of brandy in cases.
1115. Had you ever any other dealings with him ?—1 had dealings with him in other blocks of

land.
1116. Did you find him dishonest then ?—He could not be dishonest, because I had to pay him

the money.
1117. Are you living in Kaipara now ?—No ; in Auckland.
1118. Have you anything to do with that district now: are you in constant communication with

it ?—I am occasionally.
1119. Have you any dealings with the Natives there ?—Yes, constantly.
1120. Have you had any dealings with Arama Karaka since?—Yes; in the subdivision of Pakiri

Block, five weeks ago.
1121. Has he spoken to you about this money ?—Never.
1122. Has Mr. dittos spoken to you about it?—Never.
1123. About any business?—About no business.
1124. The Chairman.'] If I have understood you aright, you say that Adam Clark wanted to get

away early in the morning, and that time pressed?—Did 1say eai'ly in the morning ? I did not come
in till about 12 o'clock.

1125. That time pressed, and he wanted to get away early in the morning ?—Yes, the following
morning.

1126. But that the bank closed at 3 o'clock?—That was my impression, and that Mr. Brissenden
gave me a cheque to get the money.

1127. In lookingat your evidence yesterday this is what you stated [paragraphs 939 and 940 of
evidence quoted]. Now, this is what I want you to clear up if you can: This, you say, was in the
morning; but lam not anxious to bind you to that?—At the Superintendent's office Mr. Sheehan
asked me to find Adam Clark. It was not in the morning. I remember distinctly I came in late.

1128. Ido not want to press you upon that; but according to what you stated to-day you went to
Oliver's shop, and there you found Adam Clark, and Adam Clark and you went to the bank—with Mr.
Brissenden's cheque, I presume?—Yes.

1129. Now, would it nothave been as easy to find Adam Clark with Mr. Sheehan'scheque ? Would
it not have been as easy to have taken this cheque to get Adam Clark's signature, and then have
gone to the bank, as first to find Adam Clark and cash Mr. Brissenden's cheque ? What was the
object of taking Mr. Brissenden's cheque when Adam Clark's own signature might have been got
any moment between 2 o'clock and the closing* of the bank ?—Now you are asking me for the
reasons of the conduct of other men, and lam only going to give you my impressions. Of course,
lam not a clairvoyant. To draw money from the trust fund the signatures of Adam Clark and
John Sheehan would be necessary. Assuming that I did not find Adam Clark, I could then go and
draw the £200, the proceeds of Mr. Brissenden's cheque, pay Adam Clark, get his signature to
another cheque, and that would square the account. That is simply my impression. Assuming I
did not find Adam Clark until after 3 o'clock, I could not possibly draw the money on.
Sheehan's cheque ; but if I had Brissenden's cheque I could draw it at any time before 3 o'clock,
pay that money to Adam Clark, get his signature to the other cheque, and let him get away in
the morning.

1130. Mr. Sheehan.'] Do you not remember that the Provincial Council was in session ?—Yes, I
remember.

1131. That I was Provincial Secretary ?—Yes, I think so. We used to go up there for you. Of
course, this again is an impression of mine. When I say Ido not know, but I believe, they are simply
impressions. When I give evidence as to facts of course I state the truth, omitting " I believe"or
" I think." Ihold truth to be accuracy of knowledge and logical inference therefrom.

1132. When you were askedby Sir William Fox whether you were present when the Judgeasked
me to become a trustee in the estate you replied that you were not present ?—I did nothing of the
kind. It was in my house that Mr. Kogan asked you.

1133. Were you in the Court when the matter was settled that Adam Clark and I should be
trustees ?—Yes.

1134. Did he object then?—No.
1135. Has he everobjected since ?—No, not to my knowledge.
1136. Do you know of your own knowledge whether or not Adam Clark bought any things in

Auckland during his stay at that time?—He had some things. I saw him sending some carpet-bags
and some furniture down to the steamer. I remember distinctly the furniture.

1137. Do you know of your own personal knowledge that he bought these things, and where he
bought them ?—I do not know where he bought them, but he would likely buy them at Mr. Oliver's.
Mr. Oliver was dealing with the Natives at that time. Nearly all the Natives went to his shop and to
Mr. Keesing's.

1138. Was the Pakiri Block awarded to three people ?—Yes—to Eahui, Panapa, and Wi Apo.
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1139. Wi Apo was a minor ?—Yes.
1140. Adam Clark and myself were appointed trustees on his behalf?—Yes.
1141. Do you remember that Panapa was drowned going either to or from Auckland and his

settlement?—Yes.
1142. When Hori te More came down to sell he had not been appointed trustee ?—No, he had

not.
1143. Eahui's share is still untouched?—Still untouched.
1144. So that if they had all come into the transaction the total price would have been £2,400?—

Yes, quite so.
1145. At that time Mr. Brissenden was a Government officer, was he not ?—He was, and I was

employed by Mr. Brissenden.
1146. Under what Minister ?—Under Sir Donald McLean.
1147. Had he instructions from Sir Donald McLean to buy this block of landF—That I cannot

say. I did all the negotiations. Brissenden asked me to try to purchase.
1148. Do you know the land ?—I know the landvery well.
1149. Now, sinking your connection with the Government in this transaction, do you think the

price you then paid was a fair price for the land ?—I know some parts of it which are very good.
There is one place of aboutfour hundred acres, called Mangawhara, which is splendid land.

1150. What is the balance like ?—lt is poor, but there is a good deal of kauri on it. Mr. Jones
and the people with him could not find an outlet for this timber, so they thought it was a bad specula-
tion of theirs.

1151. You think that theprice paid was on the whole a fair price?—l think the landwas bought
cheaply. I have heard many people say it is valueless ; but I differ.

1152. You have heard people say it was valueless ?—I have heard Europeans say so; but they
never could have seen Mangawhara or the largekauri forests on the block.

1153. What doyou think would have been the effect on the property if it had become liable to
taxationby theHighway Boards ? If they had levied a rate of so much in the pound per acre, would
the Natives have been compelled to pay ?—No.

1154. Would they have been able to pay on the 31,000 acres ?—Certainly not.
1155. Do you not think that three or four years of rates on that property would hare pretty

well swallowed up the whole value of it ?—The rates would have amounted to a large sum; but Ido
not know whetherit would have swallowed up the value of it. That would depend on the amount of
the rate.

1155a. But suppose there had been an ordinary rate of Is. in the pound on 31,000 acres for
three or four years in succession, would not that have covered the amount of the purchase-money ?—
I think it would.

#
1156. Have you known, or do you know, of any person who settled on the block since 1869

excepting Mr. Jones?—I do not know any person who settled upon it, as it is Government land. It
has been looked upon as being held by the Government.

1157. lam speaking of 1869and 1874. At the timethe agreementwas made wereyou negotiating
on behalf of any European purchaser?—No, I think not.

1158. Have you ever heard of any inquiry for the land?—No, I have not.
1159. And, so far as you know, the land has been lying as it went through the Court in 1869?—

Quite so; but Ido not think that depreciates the value of the land. There are many other blocks
lying in the same position.

Mr. C.X Nelson.
Aug. 17, 1880.

ThttksdAt, 19th August, 1880.
Mr. "William Olivee sworn and examined.

1160. The Chairman.~\ Where do you live?—ln "Waikato.
1161. Where did you live in 1874?—ln Queen Street, Auckland.
1162. In 1874 did you hear anything of the transactionknown as the sale of the Pakiri Block ?—

I remember the Pakiri Block being sold in 1874.
1163. Do you know AramaKaraka ?—Yes.
1164. Do you know of the transactions that you had with him. in 1874?—Tes.
1165. Will you tell the Committee what transactionsyou had with him in a general way, and also

in particular in reference to this Pakiri Block?—I rememberselling him some goods in 1874.
1166. Do you remember the date ?—I cannot say exactly the date. It was the time the Pakiri

Block was sold. I had no particular transactions with him at that time, only selling him goods.
1167. Do you remember what the goods were?—They would be blankets, shawls, shirts, and

clothing.
1168. Do you know to what amount?—The amount of goods that hebought would be between £20

and £30.
1169. How did he pay you?—He paid mo in notes.
1170. Was there anybody else present?—I think not.
1171. Any Natives present ?—There mayhave been. Ido not recollect, it is so far back.
1172. Were any Europeans present ?—No, I think not
1173. Not during the sale, or during the time of the payment?—No, Ido notremember any.
1174. Did he tellyou where he got the money?—I do not know that he told me where he got the

money ; but I knew he had received the moneyfrom the Pakiri Block.
1175. Do you remember whether he was at your shop more than once ?—He was continually at

my place, and in my shop.
1176. Do you mean he was there several times during that visit ?—He was continually at my

place, morning and evening.
1177. Did he live at your place ?—No, he did not live at my place; but he used to make it a house

of call, and sit down there for hours.
6—l. 2a.
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1178. What is the character of Adam Clark ?—"Well, I have found him a very hard man to deal
with in moneymatters.

1179. What do you mean by that ?—By that I mean he would hardly let you know that he had
any money if he had a large sum.

1180. Did you find him honest in his dealings?—Well, on the whole I found him honest.
1181. Butwhatwas the generalcharacter that he borewith you? Did youknow him verywell?—

I knew him very well.
1182. Well, you formed in the course of your acquaintance some idea of his character: what was

that idea ?—My opinion of Adam Clark is that he is not strictly honest.
1183. Have you any instances of dishonesty?—Tes.
1184. Would you tell the Committee what you mean?—When I left Auckland some four years

ago to reside in the Waikato, he owed me somewhere about £10, and I met him in Auckland some six
months ago and asked him to pay his account. He said," Tes, I know thatI owe you the money,but
I have not the means to pay you just now. I cannot pay you." I have heard for a fact since that he
has got a lot of money in thebank, and receives money frequently.

1185. You found your idea of his dishonesty upon that?—Tes.
1186. Anything else ?—I heard some years ago that he would receive money, and after a time

deny having received it.
1187. I am speaking now not of what you heard from others. I want to get at your own

knowledge of him?—That is the only instance where I have proved him to be dishonest—inhis denying
that he had money to pay me, when I have heardfor a fact that he had plenty of funds.

1188. Mr. SheehanJ] Tou speak Maori ?—Tes.
1189. When you were in business in Auckland you were mostly engaged in the Native trade ?—

My trade in Auckland was principally Native trade.
1190. I think I should notbe wrongin describing your store as a sort of exchange or club-room

for the Natives ?—Tes, it was so.
1191. Tou have told the Committee that you remember the occasion of the purchase of the

Pakiri Block?—Tes.
1192. And the paymentof money to Adam Clark?—Tes.
1193. Tou have also told the Committee that Adam Clark purchased goods from you ?—Tes.
1194. At that time ?—Tes.
1195. In addition to purchasing goods, did he pay you any account?—That sum that he paid me

would be an account that he owed, and would include the goods that he purchased at the time. That
covered the account and the purchases then made.

1190. Tou say that he paid you in notes p-^-He paid me in notes.
1197. Did you observe that he had money upon him at the time?—He had a lot of money.
1198. What was it composed of—notes, or notes and gold ?—lt was notes and gold.
1199. How was he carrying it?—He had a pocket-book with a lot ofeither ten- or twenty-pound

notes, and he had a purse with small notes, and gold also.
1200. Tou did not hear from him what amount he had received ?—I did not hear from himself.
1201. If Adam Clark states that he did not buy things at your shop at the time, or pay you an

account, is that statement correct ?—'No, it is not.
1202. Sir William Fox."] The only question I want to ask you is as to theprecise date. Can you

fix the precise date?—No, I cannot.
1203. Can you fix the date of the Pakiri purchase?—No, I cannot; but I know it was the time

they received the money for thePakiri Block.
1204. Adam Clark was often in Auckland, was he not?—Tes : sometimes once in three months,

at others once in six; generally once in six months.
1205. When he came in he had transactions with you, Ipresume?—Generally.
1206. Tou are sure there was gold among his money?—I am certain there was gold.
1207. The Chairman^] May I ask you again if you can fix a little more closely the amount of

money he paid ?—I cannot say exactly to afew pounds; Iknow it was over £20 and under £30.
1208. Could you tell the Committee about how much of this was for old account, and how much

for new ?—There was very little of it old account; it was mostly new account that he paid when he
was in Auckland at that time.

Te Hemaka Tatjhia sworn and examined.
1209. Mr. Sheehan.'] Do you know Adam Clark ?—Tes.
1210. Do you know the block of land called the Pakiri Block ?—Tes.
1211. Do youremember having been concerned in relation to the sale of thatblock to the Govern-

ment ?—Tes.
1212. Did you see Adam Clark about thatmatter ?—Tes.
1213. Where did you first see him ?—Can I tell the Committee when I first met Arama Karaka

at the Court ?
1214. There can be no objection, I presume?—l was present at the investigation by the Court,

and saw AramaKaraka. After this the land was arranged to be sold. I received acommunication
from Mr. Nelson asking me to appear as a witness in the transaction. When I arrivedat Makarau
Arama Karaka was there, and those interested in the land. Next day I went by boatwith Arama
Karaka to theAwaroa (Helensville) ; only AramaKaraka and myself arrivedthere at that time. Hori
te More remained behind to attend to his child, who was ill. Nelsonasked mewhere Hori was. I told
him that he had remained behind to look after his child. He then said that he would go and fetch
Hori. He got into a boat and went to Makarau. He brought Hori to Awaroa. We assembled
together in a hotel at Helensville, and talked about the disposal of the land. Those who werepresent
were Hori te More, AramaKaraka, Mr. Nelson, and myself. I asked both Arama Karaka and Hori
te More, "Do you wish to sell this land, Pakiri ? " and they said " Tes." I then said to them, " Well,

Mr. W. Oliver.
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the thing rested with you. As you have agreed, Iwill go to Auckland; if you had not agreed, I would
not go." The next day we went to Auckland by horse. "We arrived in Auckland in the evening, and
went to Nelson's house. "We had tea there, and afterwards we entered more fully into the question of
the price of the land. Hori te More and Arama Karaka said to Nelson, " The price that we agreeto
for the land is £1,600." Nelson said,""Well and good." I asked how many acres were in the
block, and I was told 20,000. After the whole thing had been settled, and Mr. Nelson got the land
according to arrangement,I asked him to advance some money to Arama Karaka and Hori te More
that evening. I said to him, " Have you no money?" He said, " Yes,I have money." " Well," I said,
" you had better give these persons some moneyfor them to knock about with in town." Mr. Nelson
then turned round to his wife and asked her to give Hori te More and Arama some money. She said,
"Howmuch shall I get?" He said, "£100." The money belonged to his wife. She brought the
money, which was in gold, and she laid it before Mr. Nelson, and he divided it, giving £50 to Arama
Karaka and £50 to Hori te More. After they received the money I made a memorandumin mybook,
so that there would be no difficulty afterwards in regard to it. We returned to the town, and when
we got there those people, out of consideration for me, gave me £10 each out of the moneys they
had received. Arama Karaka and I that night returned to town, and Mr. Nelson went to
see Mr. Brissenden, to tell him that he had arranged for the sale of the land. The next
day was Saturday, and Mr. Nelson did not appear. The next day we went to seek Mr.
Sheehan, who was at the Council Chambers, and we found him. Then we went to a hotel
and talked the matter over. Mr. Sheehan was told that the sale had been arranged, and he
said, " Very well." That day Mr. Brissenden went and got a sum of £1,600, and towards evening
he brought it to the hotel, and laid it on the table. There were present myself,Hori te More, Arama
Karaka, Mr. Sheehan, Mr. Nelson, and Mr. Brissenden. The money was poured out on the table and
divided into two lots, £800 in each. Mr.Nelson saidto me, "Do you be careful, and note everything
that is going on, in order that you may be clear about it." I told him I would. Then Mr. Brissenden
said; " This is my word: we will divide the money into two parts ; take one part to the bank and lodge it
there until the Government has completed the purchase of the block, when it will be paid ; the
remaining £800 will be given to Hori te More and Arama Karaka." We gave our consent to that
division being made of the money, £800 being lodged in the bank, and £800 being paid to Hori and
Arama. Then Mr. Brissenden addressed himself to Aramaand Hori te More, and told them that they
must refund ths money paid by the European for the timber, £100. Then, after the money for the
European had been taken out of the £800, the balance was dividedbetween the two persons. Arama
Karaka and Hori te More each got £350. Then Mr. Nelson said to Hori, " You had better pay the
£50 that my lady gave you the other evening ;" and Hori te More did so, putting the £50 on the table.
Then he said to Arama Karaka, " Do you alsopay the £50 that you received as your share the other
night at my house." Arama complied, putting £50 on the table. This made up the £100 they had
received. It left the balance with oneat £300, and with the other L3OO. After this Mr. Nelson said
to'Hori te More, "Also pay the money you received at Helensville, £20." Hori te More agreed to
pay that £20. That left him £280. This is all that I saw. Arama Karaka collected his money
together and put it in his trousers, and Hori te More did the same. Then I was asked by Brissenden
and Nelson to sign my name to a paper connected with this money. I did so, and Mr. Nelson and
Mr. Sheehan signed their names. Arama Karaka and Hori te More had signed their names before
this. After this Arama Karaka said, " I should like to take £150 out of this money to pay back the
money I have paid for the survey." Mr. Sheehan said, " That is quite right. You can take your
money." And I said, "You have the money in your possession." Arama also said that out of that he
would devote £50for the purchase of some clothes for Wi Apo's child, and to keep him at school.
Then Mr. Sheehan and Mr. Nelson both sang out together, " Yes, that is quite right; it is a very
proper thing to do." I have nothing more to say to the Committee. After this they went out, and I
went awayto the place where I was staying.

1215. The Chairman.~\ With regard to this £50 that Arama said he would pay for clothing for Wi
Apo, did I understand you to say that was to come out of the £150 that Arama was going to keep, or
out of the other £150 ?"—He took first of all the £150 for the survey ; and then after that he said, " I
want £50 to buy clothing for the child," and then betook another £50.

1216. That left £100 for the trust?—Of course Ido notknow. I saw only £100 left. He had
takenout of that £150 the £50, and separated it from the other sum. He wrapped it up, and I saw
nothing more ofit. He took it away. Whether he put it in the bank Ido not know. Wi Apo did
not get that £50.

1217. How do youknow that? Of course you cannot speak of your own knowledge. I want you
to tell what the document was that you signed ?—I was only a witness. I did not know what the
document was. I was asked to sign, and I signed it.

1218. Youwere a witness ?—Yes.
1219. And you didnotknow the contents of the document?—I did not know what the contents

were. I simply signed as a witness to what I saw at the time. Mr. Nelson told me that the document
had reference to the £800 which hadbeen advanced, and the £800 which had been held back for the
completion of the purchase. Then Brissenden said, "You had better sign it;" and I did so.

1220. Mr. Bheehan.~\ When you met AdamClark at Makarau, did you and he talk about what he
was wanted for. Did he know what he was wanted for ?—He was there on account of a meeting. It
was through a letter he had received from Mr. Nelson.

1221. Did Adam Clark know before he went to Makarau that he was going down to see Nelson
about the sale of the Pakiri Block ?—'That was explained in a letter. It said, " Come hither; we will
talk over the sale of Pakiri."

1222. Then, when you and Adam Clark left Makarau for the Awaroa, you both knew you were
going down to talk about the sale of the Pakiri Block ?—Yes.

1223. You have also told us that when you got to the Awaroa you had a good deal of talk
about the matter?—Yes. That was where the talk took place.
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1224. And Mr. Nelson had to leave the Awaroa to go hack and bring Hori te More ?—Yes.
1225. Did not you and Adam Clark both know he had gone to bring Hori te More about the

Pakiri Block ?—Yes.
1226. How long was Nelson away fetching Hori te More?—He went away in the night, and he

was back nextmorning.
1227. Then you say you left for Auckland ?—Yes ; towards evening we went to Riverhead on our

way to Auckland by horse.
1228. Did you, Adam Clark, Hori te More, and Nelson understand that you were going to Auck-

land for the purpose ofsettling about the Pakiri Block ?—Yes.
1229. Then, if Adam Clark has said that he never heard anything about the sale of Pakiri until

that meeting in the hotel at Waiariki, is that statement true ?—That would be a false statement of
Adam Clark's. He said nothing at the time about that. All he talked aboutwas the money.

1230. But, supposing he has said to the Committee before you came down that he never heard
anything about the sale of Pakiri Block until they met in the hotel, would that be true ?—I would not
understand any statement of thatnature by Adam Clark. It would not be correct.

1231. You have told us that you signed the agreement as a witness ?—Yes.
1232. I think you speak Maori ?—Yes ; I understand it,
1233. And Adam Clark also ?—Yes.
1234. And Hori te More ?—He cannot read Maori.
1235. But he can talk it?—Yes.
1236. And Mr. Nelson and myself?—Yes; you know it.
1237. Did not the whole of our talk take place in the Maori language ?—Yes ; everything was

said in Maori. It was not in the European language.
1238. If the agreement is produced with Arama's signature attached to it, and shows that it is an

agreement,on the part of Adam Clark and myself for Wi Apo, and Hori te Morefor Panapa, to sell two
shares in the Pakiri Block for £1,600, of which £800 was to be paid into the bank, would that be in
accordancewith whatyou heard in the discussion ?—Yes, it would be in accordance.

1239. It wouldbe quite in accordance with the previous verbal settlement ?—Yes.
1240. Did you see Adam Clark next day, or beforeyou left Auckland ?—Yes-, I saw him.
1241. Did you see him in possession of any money?'—Yes; he had money, and I saw him go out

of Oliver's.
1242. You saw him with a sum of money at Oliver's house?—I did not go into Oliver's house I

saw him outside the house, and he had some money in his hand. He had not the money in his hand,
but in his pocket; and he intimated to me, movinghis hand this way, that he was going to take some
money for the children.

1243. Did Adam Clark tellyou that he hadreceived money for the survey that he had previously
paid ?—All I know is, that he declaredhe would take £150 for the survey, and that all agreed at the
time.

1244. Do you remember whether you saw Adam buy any goods in Auckland at that time ?—No.
I had goneto the steamer, and left him there.

1245. You are quite clear that the total amount which was payable to Adam Clark at that settle-
ment was £300 ?—Yes, £300. I saw the money with my own eyes.

1246. And if,out of that amount, £150 was paid for survey and £50 for other purposes, making
£200, there wouldbe a balance of £100 ?—Yes, that would leave £100.

1247. If therewere £100 left in the bank, would that be correct ?—Yes ; if there is £100 in the
bank I should say that that would be a correct balance. That is assuming he had paid £150 and the
other £50, and placed £100 in the bank.

1248. Do you remember the first Court in 1869, when this block was put through?—Yea; I know
that I was there.

1249. Do you remember Mr. Gittos being present ?—Yes, Mr. Gittos was there. He was the
minister preaching there.

1250. Do you know Mr. Gittosvery well?—Yes, I know him. He is the minister of Kaipara.
1251. Do you know where he lives ?—He lives at Otamatea.
1252. Does he live far from Adam Clark?—The distancewould be from here to the other end of

the town. His place would be at the other end ; the other place here.
1253. "With a river between?—Yes.
3254. Who is Adam Clark'spakeha—his kaiwliahdliaere?—Mr. Gittos.
1255. How long has he been so?—Prombefore the Government of Sir Donald McLean.
1256. Does not Mr. Gittos manage Adam Clark's business and his land-matters ?—Yes; Mr.

Gittos manages.
1257. Does he not sell and lease land for Adam Clark?—"When land is sold by Adam Clark and

the people, Mr. Gittos goes there. He is present; and he takes the money and keeps it.
1258. There are two statements before the Committee, made byMr. Gittos and by Adam Clark—

two different statements: Mr. Gittos says that he never heard of the survey of the Pakiri Block, of
the investigation of the Court, or anything at all about it until 1874; Adam Clark says he told Mr.
Gittos about the survey, told him when he was going down to attend the Court in 1869, and told him
when he went back from theCourt what had been doneabout the land with myself,and he also told him
about the sale of the land when he went backfrom Auckland in 1873. Now, which of these statements
do you think is the correct one?—'Adam Clark's would be the truthful statement.

1259. Do you think it possible for Mr. Gittos to have been present at the place without knowing
this piece of land was goingthrough the Court ?—That would be accordingto his own statement; but,
according to whatI know and what I think, and what the people think, he was present, and he knew
what was going on in the Court. He is never absent from any of the Courts; he is always there to
preach to the people.

1260. The Chairman.'] "When you saw AdamClark coming out of Oliver's shop, was Nelson there?
-—I did not see Mr. Nelson ; I saw Adam when he came out of the store,
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1261. Do you know what o'clock that was?—lt was about noon. I cannot tellwhat time it was.
I could see the sun, and, judging by that, it was aboutnoon. That was when Oliver was in Auckland ;
he is now living in Waikato.

1262. When you went to Nelson's house with others at the time they received the £50 each, did
you receive any money from Nelson or any one else ?—The two gave me money. I have already said
that Arama and Hori gave me money.

1263. Did Nelson give you any ?—Afterwards he did, when the subsequent transaction was com-
pleted. He gave me £40 ; but thatwas not money for the land. It was separate money given to me
for my services in the matter.

1264. Did you receive it on that night at the same time that the others were receiving theirs ?—
They gaveme £10 each on that night. That was the money I received on the night that they received
theirs. Arama and Hori each gave me £10.

1265. My question is this: Did Nelson give you any money at that time?—No.
1266. You say you afterwardsreceived £40 from Nelson : when was that?—When allthe money

was produced —when Arama Karaka and Hori got their shares. Mr. Nelson had told me previously
to this, when he met me before that, thathe would pay me if I assisted him. £10 he had paid me in
addition to the £40 I then received.

1267. He promised you £50 for your assistance in negotiating this block ?—Yes.
1268. Major Te Wlieoro.'] How many days did the survey occupy ?—I did not see the survey of

the block. Ido not know how long it took.
1269. Did you hear at the time it was to be surveyed anything about it ?—Yes. I heard that

Pakiri was being surveyed; but I did not know how long it took to survey.
1270. Did Arama Karaka and others hear of tho survey when it was being carried on ?—Yea,

they were there, and he heard of it. Hori te More also heard of the survey.
1271. How far off was Arama Karaka's place from the scene of the survey ?—I cannot say how

far it was off. It was three hours' ride from his place to where the survey was going on. I was pre-
sent at the investigationof the block.

1272. What was the arrangement there, if any, between Arama Karaka and Heta Paikia ?—They
had nothing to do with AramaKaraka, KM, and Hori te More about the survey of this block when
it was being surveyed.

1273. What action did Matitikuha take in Court in reference to this block ?—I did not hear him
say anything in the Court. He did not speak to the Court.

1274. Who was there that spoke in the Court about the Mangawhara included in Pakiri ?—Te
Keene was one, and myself.

1275. The Chairman.'] I would like you to tick off from this list any of those who were in the
Court?—Matitikuha Taiki was there, as well as Eramiha Paikia, Heta Paikia, Tatana Waitaheke, and
Eruera Eupuha.

1276. Were all these persons present at the time of the hearing ?—Yes ; but they did not get up
to speak at the investigation.

1277. Major Te Wheoro.~] Have you heard that these persons have sent in a petition relative to a
piece of land called Mangawhara ?—No, I have not heard. Mangawharais in the Pakiri boundary.

1278. Are these the owners whose names appear in the petition ?—No, they arenot.
1279. Can you tellwho the owners are of that piece of Mangawhara—whether they are Pakiri

owners or other persons ?—Hori te More is the owner of Mangawhara—of that piece. He did not
know it hadbeen included in the survey of Pakiri until the Governmenthad purchased it. The survey
was conducted by Te Kiri.

1280. Is Arama Karaka a relation of yours ?—Yes, he is a relative of mine. He is what we call
a tuakana. Arama and I see a good deal of each other in our part of the country. He, with myself
and Paora, are the men who conduct the affairs of the people up there.

Te Hemara Tau-
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Tuesday, 24th August, 1880.
R H. FeutOjNT, Chief Judge,'Native Land Court, examined.

1281. Mr. Sheehan.~\ You are Chief Judge of the Native Land Court ?—Tea; unless the new
Bills are assented to.

1282. You have been so since the foundation of the Court ?—Yes.
1283. Do you know Mr. Nelson, a Native Interpreter ?—Yes, Iknow Mr. Nelson ; but I do not

think he is a Native Interpreter, though he maybe.
1284. Have you had much experience of Mr. Nelson in connection with the business before your

Court in regard to Native lands? — I have seen him a great deal since the Native land purchase
operations commenced. That is, not since Sir Donald McLean's time, but, I think, the Government
that succeeded him—Dr. Pollen's, I believe. It was recently—perhaps three or four years ago.

1285. From your acquaintance with Mr. Nelson would youkindly state what your opinion of him
is as to his competency and honesty as a Government officer and negotiator and agent in dealing with
Native lands ?—As a purchaser of Native lands, if I may say it without making any reflections upon
others, I think he has been the most efficient the Government has had. At any rate, he has certainly
given me least trouble, I think, of all. As to his honesty, all I know is that I have neverhad any
complaints about his money matters.

1286. And thereputation he bears in the office is a perfectly clear one ?—ln my office ?
1287. Yes ?—He is very good indeed. There is no trouble with him.
1288. Do you happen to know anything of the opinion which is entertained of him by the other

Judges of your Court before whom he has been practising ?—No ;I do not think I do. I heard
Mr. Monro speak of affairs at Hokianga as progressing very satisfactorily,if that is evidence. We
were talking about it at the last Court but one, when he came back, and we were both of us expressing
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ourregret that the success of the Government up there had been so great. We thought they had
denuded the Nativesof their lands to a much greater extentthan they ought to have done. I think so
still; but I suppose that does not concern this inquiry.

1289. From your own knowledge of Mr. Nelson do you believe him to be an honest and truthful
man?—l have no reason to say the contrary. I have the same reason to say that he is truthful as he
has to say that I am. That is about the position of things. I know no more than I have seen
myself.

1290. But so far as you have seen?—Tes.
1291. And you have heard nothing in the Courts in your official capacity to the contrary ?—No ;

I do not remember anything.
1292. Mr. Bowen.] Mr. Nelson told us Arama Karaka was an untruthful man : can you give any

evidence as to the character of AramaKaraka for truthfulness ?—No ; I think I can tellyou nothing.
I know very little of him. I knew him better in 1854 than Ido now. We wero both younger then,
of course, and we used to go shooting together at Otamatea and Oruawharo, and perhaps we have
both changed since then.

1293. Sir William Fox.] You have frequently interpreters in your Courts, I suppose, besides
Mr. Nelson?—I do not remember that Mr. Nelson ever appeared as an interpreter.

1294. Then persons who appear as witnesses, or in whatever capacity he appeared in your Court.
You know him from your experience of him in Court?—No ; I think he never appearedbefore me in
Court; but he has constantly come to the office. I am not only Chief Judge, but Official Adminis-
trator of the Statute, and he has been frequently in the office to lookafter titles,to get declarationsof
freeholds, and matters under the Act of 1873, and I have had frequently to see him on those matters.
Imay have seenhim in Court, but I do notremember.

1295. I presume you are brought into contact with other persons as well as Mr. Nelson to perform
the same duties?—Yes.

1296. Do you generally find they commit perjury much? —They cannot; they are not on oath.
1297. Are they generally men of untruthful character? — The Government Land Purchase

Agents?
1298. The persons who appear before you in the same capacity as Mr. Nelson: are they generally

great liars ?—I should not like to speak of them as a class at all. One was up in the Supreme Court
the other day.

1300. In fact, yourknowledge of Mr. Nelson'scharacter is rather of a negative description ?—You
mean that I have not seenhim do anything wrong?

1301. Precisely ?—Yes ; I have not.
1302. The Chairman.'] Do you know the Rev. William Gittos ? — He is a clergyman at Orua-

wharo.
1303. Do you know himpersonally?—l think if I met him I should bow to him ; not much more

than that.
1304. Do you know anything of his personal character?—No.

p Captain Colbeck, M.H.E., sworn and examined.
1305. Mr. Sheehan.] You are a settler residing in the Central Kaipara District. I presume?—

Yes.
1306. Youknow Mr. Nelson, Native Agent and Land Purchase Officer?—Yes.
1307. Have you had any experience of, or business dealings with, Mr. Nelson ?—Yes, on two

occasions.
1308. What is your opinion as to Mr. Nelson's character as to honesty and thecarrying-out of his

work?—In the two particular cases to which I refer, the Committee will pardon me for saying I had
a strong prejudice against him: but I had a difficulty with the Natives, and he kindly came forward
and offered his assistance, and through his aid I got over the difficulty with the Natives ; and I may
further say he refused to take any payment for it.

1309. Then your experience of Mr. Nelson warrants you in considering him to be a truthful and
honest man in his business ?—So far as I know.

1310. The Chairman.] Do you know Arama Karaka ?—Yes.
1311. What is his character?—Of courseI have heard in the Committee since I came here that

there have been insinuations made against his honesty; but I have had dealings with him, and I think,
so far as I know, the mistakes into which he has fallen were in consequence of his ignorance of what
was going on. I know, if I may venture to make the statement, of the case in which he was charged
with having obtained £100 improperly; but my impression was that the £100 was not improperly
obtained by Adam Clark. Of course, my knowledge is obtained from local sources, and from the
Natives themselves. Whilst he bore the blameof that £100 the Otamatea Natives got it; and my
impression was that Arama Karaka did not get it.

1312. Of course you cannot speak from your own knowledge. What character does he bear for
truthfulness or honesty in the neighbourhood ?—I know no charge against him with theexception of
the one referred to.

1313. You know the Sev. W. Gittos. I sco you presented the petition. What character doeshe
bear in the neighbourhood? What do you think of him ?—I think he is a veryworthy man. If he tells
an untruth it is not knowingly. I think, whilst he is very determined, and that whatever course he
pursues he does it rather determinedly, I believe heis perfectly honest, and is seeking the best interests
of the Natives in our district. I have a very high opinion of Mr. Gittos.

1314. Mr. Sheehan.] Youreside near the parties, do you not ?—Yes.
1315. Does Mr. Gittos take an active interest in the affairs of the Natives there ?—He manages

them altogether.
1316. Especially in relation to Adam Clark ?—Yes,

Judge Fenton.
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1317. Sir William Fox.] You have made allusion, Captain Colbeek, to a charge that was laid
against Arama Karaka of haying received £100 improperly: has it not been brought under your
notice that an inquiry took place into that, and that he was thoroughly acquitted by all the Natives,
and that thematter lias been explained in an Auckland newspaperto his entirecredit and acquittance?
—I know nothing about the newspaper reports. I know the Natives acquitted him long before the
trial took place.

Hone Mohi Tawhai, M.H.E., sworn and examined.
1318. Mr. Sheehan.] Do youknow Mr. Nelson, Native Interpreter?—Tes.
1319. How long have you known him ?—I saw him first in 1874, and I have known him since

that time.
1320. Have you had much to do with him in matters of business ?—I have had a good deal to do

with him as aLand Purchase Commissioner in my district, where he has purchased several blocks of
my land.

1321. What character does Mr. Nelson bearwith yourself and your people withregard to these
transactions. Have you found him honest and fair-dealing?—The Hokianga people prefer Mr. Nelson
to any other Land Purchase Commissioner that has been appointed in that district. There have been
several Land Purchase Commissioners up there, and the Natives objected to them all except Mr.
Nelson. He does not attempt to deceivethem in any way in his dealings with them, or to take any
advantage of them through their ignorance. That is why they like Mr. Nelson in that district. Mr.
Nelson has never yet made awaywith any money belonging to them.

Mr. E. J. Gill, Under-Secretary, Land Purchase Department, sworn and examined.
1322. Mr. Sheehan.] Have you got the original agreement made between Adam Clark, Hori te

More, myself, and Mr. Brissenden ?—I have.
1323. This is the one, dated 12th day of May, 1874. You had better look at it. That purportsto

be signed by Hori te More, Arama Karaka Haututu, and Joh Sheehan ?—lt does.
1324. And to be witnessed by E. W. Brissenden, Te Hemara Tauhia, and Charles E. Nelson ?—

Yes.
1325. That is an agreementbetweenthe Crown and Stannus Jones?—Yes, it is an agreementwith

Mr. Stannus Joneshanding over to the Crown what interest he might have had in the Pakiri Block for
the sum of £450, signed by Mr. Jones, and witnessedby Mr. Armstrong.

1326. I believe Mr. Nelson has been engaged in thepurchase of Native lands for the Government
for some seven or eight years, first as subordinate to Mr. Brissenden, and afterwards as a Land
Purchase officer himself ?—Yes.

1327. Could you state generally to the Committee in what manner he has performed the duties
required of him by the Government?—Since hehas been himselfresponsible for the purchase of Native
lands the Government have had no cause to find fault with him. Of course, during the time he was
associated with Mr. Brissenden he had no responsibility.

1328. But so long as he has been a responsible officer his transactions have been satisfactory to
the office ?—They have.

1329. The office has had no fault to find with him—l meanon the ground of the fairness of his
dealings ?—No.

1330. Or of his handling public money ?—-No. One ground of complaint the Government had
against him ; but on investigation it was found to be frivolous. It was a case of hishaving purchased a
piece of land for his wife during the time he was a Government officer; but on inquiry it came to
nothing.

1331. Mr. Nelson, I believe, is likely soon to leave the Government Land Purchase; is he not ?—
He leaves at the end of nextmonth.

1332. Is he leaving for any cause personal to himself, orbecause of reduction in the department ?
—Because of thereduction in the department—only that.

1333. The Chairman.'] It states in this deed that Queen Victoria pays to Stannus Jones the sum of
£450, and the receipt is hereby acknowledged: can you tell the Committee if Mr. Stannus Jones
received this money direct from any agent of the Government, or how it was paid ?—The £450was not
paid by the Government to Mr. Stannus Jones, but a portion of it was paid only, and the rest, I under-
stood, was paid by the Natives themselves.

1334. Do you know how much was paid by the Government?—I do not know. I think £200.
1335. Mr. Sheehan.] Could you ascertain?—Yes. Certainly £450 was not paid.
1336. Was it your understanding that the Natives paid so much out of the purchase-money of the

land to Mr. Jones, and the Government supplemented it, making up the £450 ?—I understood it was
so. [Copy of receipt from Mr. Stannus Jones produced by Mr. Gill for the amount of £150, paid on
account of timber-lease of Pakiri Block.] The following is a copy of the memorandum on the back
of the receipt: " Major Green.—Will you please ascertain when and by whom theprevious payment
of £300 was made.—H. Halse (for the Under-Secretary).—3lst March, 1875." "The previous pay-
ment of £300 was paid by the Native owners to Mr. Jones, in presence of Mr. Brissenden. The £150
is all the Government had to pay.—Edwabd L. Gbeen (for G. G., Agent).—Auckland, 20th April,
1875."

Chakles Edwin Nelson re-examined.
The Chairman: You have already made an affirmation, Mr. Nelson, and it is upon that you will

be examined.
1338. Mr. Sheehan.'] You were examined when you were last before this Committee in reference

to an agreement signed by Adam Clark, Hori te More, and myself: you remember that ?—Yes.
1339. Mr. Gill has kindly produced the agreement, andI would like you to look at it. [Agree-

ment handed to witness.] Is that the agreement referred to ?—That is my agreement with Adam
Clark for the sale of two portions of the Pakiri Block.

Captain ColbecJc,
M.S.R.

Aug. 24,1880.
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1340. Is that his signature?—Tcs. That was made in my presence and in Mr. Brissenden's.
1341. Do you know the signature of Mr. Stannus Jones?—No, I cannot tell it.
1342. In giving your evidence in chief the other day, you referred incidentally to an application

for subdivision made in the case of this block ?—That was on the 17th July.
1343. What was the nature of the application made ?—The application was to have the block sub-

divided.
1344. The Pakiri Block ?—Yes, the Pakiri Block.
1345. Where was the Court held ?—At Helensville,Kaipara.
1346. Who was the Clerk of the Court there ?—There was no Clerk of the Court. The Eesident

Magistrate, Mr. James Clendon, was present.
1347. What parties made the application for the subdivision?—Adam Clark and Hori te More.
1348. Did they sign an application for the subdivision ?—Yes, they signed it in the presence of

the Resident Magistrate, Mr. ClendoD, in his office.
1349. What action did Adam Clark afterwards take in regard to it ?—He said in the Court that

he had never madeany application, and knew nothing whatever about it. I then called Mr. Clendon,
and he stated that Adam Clark had made this application and signed it in his presence, and that he
had also witnessed the signature.

1350. Did Adam Clark then admit that it was so ?—Mr. Eogan said, " Well, Adam, what do you
say now ?" and hereplied, " Let the land be subdivided."

1351. Mr. Clendon, I. believe, is a Maori scholar?—He is a very good Maori speaker.
1352. He at present holds the position of Eesident Magistrate ?—He does.

Mr. C. E. Nelson.

Aug. 24, 1880.

APPENDIX.
EVIDENCE TAKEN IN 1877 BY THE PUBLIC ACCOUNTS COMMITTEE ON THE PETITION OF

c. t. brissenden.
24th October, 1877.

Mr. E. T. Beissbnden examined.
1. The Chairman.'} We have under consideration a petition you presentedto the House asking for

inquiries into certain claims you have made against the Government. Will you be good enough to
explain generally what is the nature of the dispute between yourself and the Government ?—I was
engaged by the late Sir D. McLean to act as a sort of political agentamong the Maoris, to go up the
country and work amongst the Mroris, and endeavour to induce them to see the present Native Lands
Act in a proper light, and to get information as to the movements and. feelings of the Maoris. I
occupied that position for a good while, and spent a good deal of money, for of course it was an
expensive operation. At times I was even in the King country. I had a sum of money remitted to
me at Tauranga for expenses—£250 I think. That wasbefore Sir D. McLean went over to Sydney in
reference to mail contracts. I think this particular sum of £250 was sent me to settle a claim a
Mr. Fitzgerald had against the Maketu Natives. I received two sums of money from the Native
Minister for extra expenses. My books are not in Wellington ; it is therefore impossible for me to
state correctly the amounts.

2. What year was that ?—1874. Subsequently I was instructed to go North and purchase land.
There was some difficultyexisting at the time in reference to the purchase of land, and I was selected
as a land-purchase agent. My services as a political agent were not dispensed with ; on the contrary,
I was instructed to continue to furnish as much information as possible on Native matters generally ;
and frequently, when Ihad spare time, I used to go South to obtain this information. It was always
an expensive operation. Sir D. McLeanwas always satisfied with what I had done, and was convinced
that I was engaged in useful work. It was through my instrumentality that his way was made clear
to visit the Native King. The expenses I iucurred in that sort of work I have neverbeen allowed.

3. Did you receive instructions in writing as to what your duties were to be ?—Originally I did,
and those instructions were never withdrawn.

4. That was in 1874 ?■—Yes, but subsequent instructions were verbal, because SirD. McLean was
on the spot, I having met him when he brought the "Luna "up the Thames River in 1875. When I
was releasedfrom political work, I was engaged with the land-purchase transactions.

5. Were your services engaged on specific terms as to the payment of expenses ?—I had three
guineas a day, and sometimes something for extra expenses. Thus, when I was at Tauranga, I had
remitted to me £250 for extra expenses. I considered that I should be reimbursed my outlay, and
was.

6. Ipresume you have made a claim against the Government for the amount you considered to
be due. Has the Government declined to pay you the whole or part of it ?■—I cannot say that there
has been any positive refusal, but I have not been paid, though I sent in my claim.

7. Have not the Government objected to the whole or any particular portion of the claim you
have sent in ?—After my dismissal from the Government service of course I endeavoured to get a
settlement, and what is written in that report Sir Donald McLean assented to.

8. What report do you speak of ?—lt is a sort of statement of my account; it is on the table
before you.

9. Can you tell the Committee specifically what is the difference between yourself and the
Government with respect to these claims ?■—They have refused to make me any allowance for these
works, in the accounts they have rendered me they have made no allowance,

Mr. E. T. Bris-
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10. Has the Government affirmed that there is anything due to you?—Yes,I thiuk so; but I
could not state what.

11. Can you state what is your claim?—Over and above the £800 for which I have been sued,
my credits would amount to £2,000 odd.

12. Have you received any offer from the Government to pay you what they considered to be
due?—A.few days after my dismissal, Mr. Q-ill, of the Native Office, made a certain offer so far as my
commissions were concerned, and I was prepared to accept that; but, as nothing was done in the
matter, I withdrew that offer. In connection with my land purchasing, I may say that at the time of
my dismissal I had negotiated for 547,000 acres of land. In respect to 95,000 acres, it had not been
surveyed when I was called away to Wellington ; and 200,000 acres were not quite completed. All
expenses had, however, been gone to in connection with the purchase of these lands, and I consider I
have a very good right to be paid those expenses. The bargain made was that I was to get 2d. per
acre on all lands purchased.

13. Tour arrangement was that you were to get 2d. per acre on all land purchased and expenses
incurred?—No; 2d. covered everything. I bad my own interpreter and agents, and provided all for
the 2d. per acre.

14. That being the case, do the Government object to pay you 2d. per acre ?—Tes ; they object
to do that. They have reduced it in some cases to Id., and for the purchases not quite finished and
for the unsurveyed land nothingis allowed.

15. This account shows a balance of £2,228 4s. 2d., and that is the amountyou claim ?—Tes.
16. Is that besides the £800 ?—That is embodied in the account.
17. Mr. Bees,'] When was that account rendered ?—Eighteen months ago, in Auckland, to Sir

Donald McLean.
18. Mr. Montgomery.'] Did you get any letters of instruction?—-Yes ; they are on the table ; and

you will see that all I did was done with the consent and wishes of the Native Minister.
19. Was there any fresh engagement when you assumed the duties of a land-purchase agent?—

It was understood I was to have a commission, but it was not then fixed. I was to continue to act as
political agent.

20. How was it understood? Was there any express understanding?—Tes, therewas an express
understanding-. Toil will see that by the letters on the table.

21. Did Sir Donald McLean say you were to have a commission? —Tes, that was quite under-
stood ; but the amount was not definitely fixed for some months, and until I had purchased a great
deal of land.

22. Tou had received payment for your previous services ?—Tes, for my services previous to my
land-purchase operations.

23. The account showing the value of these services would be found in the Treasury I presume ?
—Tes ; I have not gone back so far. I have only gone into my land-purchase transactions, because I
was paid up to the timeI commenced land purchasing.

24. When was the last occasion on which you received money ?—ln 1875.
25. When did the three guineas a day stop ?—When I commenced land purchasing.
26. Are there any documents in existence respecting that?—The different letters from theNative

Minister state thatI was to receive 2d. per acre commission on all lands purchased by me instead of a
salary.

27. The salary stopped at a certain time, and you then went on commission ?—Tes.
28. Do the letters show that ?—I think so.
29. Tou said you had expended all that was necessary to purchase some 500,000 acres. What

was the nature of that expenditure ?—Preliminary expenses of getting the Natives together, and
paying agents whom I had in different parts of the country. At last 1 was told to complete my work
very speedily. I did so, and of course it was attended with greater relative expense, because of the
increased number of interpreters and agents required.

30. What were the duties of these persons ?—To open up negotiations, and make rough terms to
be further arrangedwhen I arrived. I was working over a very large district, extending from Auck-
land to the North Cape on both coasts.

31. And you paid that money out of your own" pocket ?—Tes.
32. Mr. Reid.] I understood the original arrangement was that you were to act as a political

agent ?—Tes.
33. What was the date of that?—1873. It went on for about five months.
34. Then you wereput on commission to purchase land?—I went on drawing salary, but it was

understood that I was to have commission, and that my salary would be stopped from the commence-
ment of the land purchasing.

35. And you complain you have not been paid for the land you purchased ?—Tes.
36. A¥\as the nature of the agreement as to land purchasing such that you would not be paid

except for land purchased ?—Tes.
37. Have you been paid for purchases actually completed ?—I have not.
38. Tou have handed over the title to this land to the Government, and have not been paid ?—

Tes ; a largequantity.
39. There is some dispute about land not handed overby you?—Tes.
40. According to your arrangement it was understood, was it not, that unless land were actually

handed over you would not be paid for it?—Tes ; but it wasnot stipulated that I should be summarily
dismissed and my work stopped. I had paid all preliminary expenses in connection with 200,000
acres, and the work was nearly complete when I was dismissed.

41. Tou were summarily dismissed ?—Tes.
42. Before you had time to complete the purchases ?—Tes.
43. Was any reason given for your dismissal ?—No reason in respect to land-purchase transac-

tions, but it was in consequence of my action in connection with the Ohinemuri miners' rights Sip
7—l. 2a,
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had finished my work in a complete manner.

44. Was your dismissal recommended by the Committee which inquired into the Ohinemuri
affair ?—I think not.

45. What were your duties as political agent ? You said something about your haying to put
the Native Lands Act before the Natives in a proper light. Was it necessary to put an Act of
Parliament in a proper light ?—Tes. There were a number of persons called Pakeha-Maoris whose
business it wag to go about the country circulating reports which were not strictly true; and it
seemed to be to their interest to endeavour to make the Natives believe that the Native Land Act was
a very violent one, and would act prejudicially to their interests. There was a combination of chiefs
from Hawke's Bay started to preach a crusade against the Bill. The Natives did at first think the
Bill was very unfair to their interests.

46. And. you removed these objections ?—Tes, to a great extent. Not only did Ido my best, but
I gave satisfaction.

47. Mr. Sees.~\ I suppose this letter of 16th October, 1873, is one of the letters you refer to as
containing your instructions ?—Yes ; that was on the same subject.

48. That was the original undertaking between you and the Government ?—Yes.
49. Do youknow the time at which payment by salary ceased, and payment by commission began ?

—I think it was on the 12th March, 1874.
50. You then commenced purchasing land on commission?—Yes ; I understood I was to have a

commission, but for a few months it was not fixed what the amountshould be.
51. The cause of your dismissal had nothing to do with Native land?—Not so far as I know, or

so far as the papers show.
52. Were you prepared to finish unconcluded purchases ?—Perfectly.
53. And if you had not been stopped, you would have been able to finish them so as to entitle

yourselfto claim the full amount of commission?—Yes.
54. Have you ever received any refusal—a formal refusal from a Minister—to acknowledge your

claims?—I cannot say thatI have. I have been handed over to Mr. Grill to adjust my account, but
have not been successful. He wanted to cut off everything I had not quite finished, though I had
expended all moneys necessary in connection therewith.

55. You have had no letter from the Native Minister or Minister of Lands stating that the
account would not be paid ?—No.

56. Son. Mr. Stafford.^ You say you have been handed over to Mr. Gill. Who handed you over?
—Sir D. McLean, at the timeI was here during the session of 1875.

57. Did you eversend in any formal claim or account to the Government ?—I sent in the whole
of the papers that you see on the table. I may add that Mr. Gill came to Auckland some eighteen
months ago, with the object, I believe, of settling with me, but I was too ill to see him, and arrange
matters with him.

58. This paper sets forth the particulars of a proposed compromise between yourself and the
Government, as arranged by Mr. Macfarlane and Sir D. McLean ?—I have heard, but not officially, of
a proposition of that sort having been made, but I know nothing further about it. I want to get this
matter settled as soon as possible, because of the judgment obtained against me. The Pakiri Block is
one that I had positive instructions to acquire. For two or three years the Government had been
attempting to acquire this land, and had been paying money on it to the wrong parties. At the time I
was ordered to acquire it, it was leased to two persons named respectively Jones and Gibbons. The
Great North Eoad passes through theblock. I understood these persons wanted to charge a certain
sum for timber for roads andbridges. However, I accepted these persons as owners, and agreedto
pay £1,650. Of that sum, I put £800 in the bank to a special account. While purchasing lands, I
was often very short of money, and sometimes could not get it up from the Government in time to
meet the demands of the Natives; therefore I asked if I might use the money,because it would not be
wanted for the Pakiri Block for some time, as JudgeEoganwas then on theEast Coast,and the matter
could not be settled. Dr. Pollen said I could do that, and on several occasions I used it. I paid away
on account of the Pakiri Block £330, leaving a balance of £470. This should have been in thebank,
but I had used it to meet demands ofotbjr Natives. The Treasury sent up for this money, and, as it
was notavailable, got a judgment against me, although it had been used in the Government service ;
therefore lamanxious to have this matter settled. They said, "We are aware that you have claims
against the Government, but this account must be settled up."

59. Son. Mr. Beynolds.~\ Have you that in writing?—No.
60. Son. Mr. Stafford^] From whom, then, did you get that statement?—I was conversing with

them.
61. " Them" is veryindefinite,—Mr. FitzGerald. He said, "We do not deny thatyou have claims

against the Government, but this is an affair we want settled up, and therefore we have takenaction.
Youmight have taken out a mandamus, and had the matterbrought before the Court." But I did not
know that until it was too late, and until judgmenthad been obtained.

62. Youdid not claim for arrears of salary?—No ; I have only put in a claim for actual expenses.
63. What was your salary as political agent? —Three guineas a day. Two guineas a day salary

and one guineaa day travelling expenses.
64. Fixed in the letter by which you were appointed?—Yes.
65. That was fullypaid ?—Yes.
66. The Controller, you say, admitted that you had claims against the Government, but at the

same time he must press you for the £800 belonging to a special fund, and for which judgment was
got against you ?—Yes. He may have said, "I am aware you have put in claims." Ido not wish to
misrepresent him.

67. On what ground did the. Government refuse to recognize these claims in full?—On the ground
that I had not finished allmypurchases ; that the purchases in some instances had not been completed,
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I contend that I have a right to claim the 2d. per acre on all the incomplete purchases, because I was
ready to go on with them, had incurred all preliminary expenses, and would have been able to finish
the work had I not been so summarily dismissed. I had never failed in one solitary block, and I had
no reason to suppose that I should have failed in these cases.

68. Have the purchases of those lands been completed ?—Yes ; Mr. Preece completed them.
69. Are you awarewhether Mr. Preece got commission on the purchases ?—No ; he is a salaried

officer.
70. You considered whatyou had done enabled Mr. Preece to complete the purchases ?—Yes;and

I gave him material assistance subsequently.
71. Mr. Macfarlane."] You were always prepared to settle the matter?—Yes,before the judgment

was got against me.
72. You were prepared to settle on the basis of receiving in full of your claims £169?—Yes.

Mr. E. T. Brit-
senden.

Oct. 24, 1877.

TnimsDAY, Bth Novembee, 1877.
Mr. Sheehan, M.H.R., examined.

73. The Chairman.'} The Committee are inquiring into the circumstances connected with the
purchase ofa block of land which is known as the Pakiri Block. You were aparty to the sale, as one
of the trustees of a Native infant named "Wi Apo. You were one of the parties to that purchase?—
Yes. I know exactly what the Committee are inquiring into ; andperhaps it would be better for me
to make a statement, and then to answer any questions the members of the Committeemay put.

74. That is exactly what the Committeewould like you to do. You have been furnished with a
copy of the report of the Auditors, dated sth March, 1877?—I have seen all these papers. I have
been through them, and I may say they made my hair stand on end. I understand, so far as I can
gather from the minute of Mr. FitzGerald, that the matter which 1really have to answer to the Com-
mittee is the charge of having been concerned, fraudulently, with Mr. Brissenden, in " putting upon"
the Government a titlewhich couldnot be made good. That, I think, is the principal offence put on
me, judging from Mr. RtzGerald's memorandum. I assume from that memorandum that the public
aspect of the question is the one I have mentioned—namely, how far I was a party to this alleged
fraud, in inducing the Government to purchase landfor which no titlecould be given. The Committee
will excuseme for travelling beyond that, because in thesepapers aspersions have been cast as to what
became of the money. I should like, therefore, to be allowed to say a few things that I think will
satisfy the Committee that there has been nothing improper in the distribution of the mone}r. The
Pakiri Block of 31,500 acres was passed through the Native Lands Court on the date mentioned—May, 1869. Iwas in attendance at the Court as solicitor, practising on account of Mr. J.B. Russell, of
Auckland. I was retained by aNative chief namedKiri to put this block of land through the Court for
him. He had applied for a grant to issue to his daughter, a woman namedEahui. As usually happens
in such cases, the thing was discussed amongst the Natives outside while the other cases were being
heard. A good deal of objection was raised; and, finally, a compromise was come to, by which he
admitted the claim of Hori te More and also the claim of Arama Karaka; and Hori te More put his
son's name into the grant instead of his own, being a very old man, and wishing to leave the
land to his son. Arama Karaka and Kiri were personally on very bad terms with each other,
and he would not have him in the grant, and therefore compromised by inserting the name
of the infant, Wi Apo. The Judge of the Court (Mr. llogan) asked me if I had any objection
to become a trustee. I said I had no objection, though, as a matter of fact, I precluded
myself from charging any professional fees in connection with the estate. The grant was issued
to Panapa, son of Hori te More, and to Eahui, daughter of Kiri; and Arama Karaka and
myself were made trustees for the infant. Nothing further transpired about the matter until
about a year afterwards, I think, when Panapa, one of the grantees, coming to Auckland by
boat, his vessel was capsized and he was drowned. Thereupon Hori te More sent in an application
to be appointed successor of Panapa. Panapa had left an infant child. About the same time
Hori te More and his people came to Auckland, arid his first proceeding was to get into my debt. He
got me to advance him sixty pounds' worth of goods, which I obtained at the establishment of J. S.
Macfarlane and Co. I think it was in connection with his son's funeral. That is the amount which
you will find referred to as the claim of Mr. Sheehan for £55 or £60. "Early in 1872 Sir Donald
McLean was in Auckland. I was then in the Provincial Government, and I got a messagefrom him
to call and see him in his temporary office in the Supreme Court Buildings. I went to see him on the
same day, and he informed me in relation to this Pakiri Block that a Mr. John McLeod, then a
member of the House, had a claim against Hori te More for £300 odd, for damages sustained by him,
arising out of the escaped "Waikato prisoners in 1865 or 1866. They went through Hori's land, and
settled down at his settlement on the banks of the Kiapara; and plundered McLeod's store. The
matter was referred to a Eunanga, and a verdict was brought in against Hori te More. He agreed to
pay McLeod back. McLeod was pressing very hard for payment of this money, and Sir Donald
McLean asked me whether or not it was advisable this block should be sold, and thatHori shouldpay
McLeod out of the proceeds. I took time to consider. A day or two afterwards I saw Sir Donald
McLean again. I then informedhim that I had come to the conclusion that it would, perhaps, be the
best thing possible to have the block sold. The land is of a very inferior quality, and, although there is
timber on the block, still it is very scattered, and could not be workedprofitably by any large mill. I
hadfurther to bear in mind that it was quite on the cards that, by an alteration in the law, Native
lands held under grant might become liable to highway rates, which I sawin the course of a few years
would swamp theproperty. Every effort had been made to utilize the land by leasing it, but without
success. I toldSir Donald McLean I was prepared, as far as I was concerned, to allow the property
to be sold. "We went into the further question of title. I explained to Sir Donald McLean that the
position of the title was this: that the land was not an inalienable block, but that there was a minor
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in the grant, for whom myself and Arama Karaka were trustees ; and that to enable us to sell
it would be necessary to have statutory power from the Assembly. And I also told him
that by the death of Panapa, the other grantee, there was a vacancy in the Crown grant,
and until Hori's claim was heard and decided we could not give a title for that land. Sir
Donald McLean informed me that the Government had the matter under their consideration, and
intended to ask the House to legislateon the subject, so as to give a general power, where dealing
with the property of minors on behalf of the Government, to dispose of it under the Maori Heal
Estate Management Act of 1867. This purchasing from minors on behalf of the Government,
is a matter of every-day occurrence. Nothing further took place at that time until we met here in
Wellington in 1872. It will be remembered there was a want-of-confidence motion during the session.
Sir Donald McLean sent for me and told me McLeod was still pressing, and asked me if I could see
my way to some settlement. The want-of-confldence motion came in between, and we could not well
discuss a question of that kind while that motionwas pending ; but after the Stafford Governmentwere
rejected from office on Sir Julius Vogel'smotion, thematteragain came up, I think about a week after-
wards, and Sir Donald McLean told me he had determinedto make McLeod a temporary advance as
against the purchase, and I fancy you will find in the papers a voucher for the amount paid to McLeod.
That amount waspaid to McLeod before any negotiation had taken place between myself and the
Natives, and with full and complete knowledge of the title. Sir Donald McLean paid, I think, £100
on account. Afterwards, in the final settlement, Mr. Brissenden deducted it. Nothing further took
place with regard to theblock beyond payment of this sum to McLeod in 1872 until 1873. On the
21st February, 1873, I was present at Kaipara. The Land Court was being held there for various
purposes, and amongst others there was an application in from Hori Te More to be appointed successor
to his son, Panapa. I was waited upon by Colonel McDonnell, then Native Land-Purchase Commis-
sioner, and he toldme that Hori Te More's application was coming on at Kaipara, and he expected
Hori and Karaka and all concerned would be present; that he had instructions from the Government
to have the agreement signed, and he would be glad if I would go up and assist. I went up to Kaipara
with Colonel McDonnell, and this agreement was drawn up and signed by Hori, Arama Karaka, and
myself. The sum of £10 each was paid on account by Colonel McDonnell to Hori and Adam Clark.
As trustee, and as one of the parties to the transaction, I appeared, and the money was passed to
them in my presence. In confirmation of what I have said, the Committeewill see that one of the
stipulations I have put into the agreement is that the parties of the first part, Adam Clark and John
Sheehan, shall be authorised by lawto dispose of the freehold of the Pakiri Block. I, of course, knew
exactly what my legal position was as trustee. I knew I could not sell, but, having the assurance of
Sir Donald McLean that the law would be altered, I put in that provision to protect myself, so that
until the law was altered the bargain would not be binding on myself or co-trustee, Adam Clark. I
then went to Napier to attend the sittings of the Hawke's Bay Commission, and practically was away
from Auckland, until after the Assembly. I returned to Auckland for abouta fortnight between the
sitting of the Commission and the meeting of the Assembly. Nothing transpired with regard to this
Pakiri Block during the time I was in Auckland, and it did not come before me again in
any shape whatever until towards the end of the year. But, before leaving this agreement
to Colonel McDonnell, I should say he had precise instructions confirming what I state—
namely, he was aware of the position of the block, that without the authority of law we
could not sell; and, further, he knew that Hori's title was only an application to succeed Panapa,
and I understand the Court adjourned the claim or dismissed it on some technical ground; so
that the Committee will observe that the assumption of the Auditor-General that in 1874 I concealed
these important facts in relation to title, when I brought them to Sir Donald McLean's notice iv 1872,
and Colonel McDonnell's in 1873, is entirely without foundation. Nothing further took place until
some time about the end of the year. On my return to Auckland, towards theendof the year (I went
back for the purpose of attending the sittings of the Provincial Council; I had sot then ceased to be
a member of the Provincial Executive, but was engaged carrying on the business of the Council), the
Natives came to town along with Mr. Swanson. They came to town to complete an arrangementmade
between themselves and Mr. Stannus Jones. Nothinghad been done by the G-overnment between the
paying of the £10 each and this time,' and the Natives came to the conclusion that the matter
wras abandoned. They had agreed to let the timber to a Mr. Morton Jones. Iwas asked to agree to
that. The Natives told me they had agreed with Jones and Gibbons to allow them to cut timber for
£300. I said, " What about the transaction you had with the G-overnment ? " They said, " The Go-
vernment have done nothing but pay us £10 nine or ten months ago,and wehave heardnothingfurther
about it." I heard nothing from thefirst agreement and Jones's timber agreement. They further
said they did not care whether I concurred in the arrangement or not; that they were going to lease
to Jones, and would get the money. That being the case, I saw Jones, and he said, " Well, if you like
to carry out this transaction, you can do it in your office as a matter of business, and you can charge
the ordinary and proper fees for doing so." I mention this to show my position at the time. I had
transferred all my interest in the business as soon as I joined the Executive to Dignanand Armstrong,
and was not concerned to the extent of onepennyin their business or receipts. I required from Jones
two stipulations, which I put in upon the assumption that the Government might at the last moment
come forward to complete the purchase. I put in a covenant that he wouldnot attempt to acquire the
freehold ; the second stipulation was that if at any timethe Government completed the transaction, he
would receive what he had paid, togetherwith any reasonable compensation to which he might be con-
sidered entitled. Not very long afterwards, I should say two or threemonths, in May, 1874, the Pro-
vincial Council adjourned, and time was given to Mr. "Williamson, who had succeeded Mr. Gillies, to
look into affairs and prepare his measures. I had returned to Auckland, and was in the position
of a member of the Executive, when the Maoris came to town with the intention of con-
cluding the agreement with the Grovernment. They were accompanied by Mr. Brissenden and Mr.
Nelson, the interpreter. He was the interpreter when the land was put through the Court, and knew
(he title as well as I did. I observe the Auditor-Greneral draws conspicuous attention to the fact that
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the tiling took place in a publichouse. I may say that those members present who were then members
of the Provincial Council, Mr. Bees, for instance, will know I had thewhole business of the Council on
my shoulders, and it was impossible for me to leave theProvincial Councilwhile it was sitting. When
they waited on me I told them I could not possibly see them except during the dinner adjournment.
I dined at the old Club in Official Bay, and I took them down to my own dining-room, apart from the
publichouse, and this transaction was gone into. You have seen this agreement, by which they agree
to sell to the Government their interest in tho Pakiri Block for £1,050. The £50 was an amount put
on for Te Hamara. He was not a trustee, but was a relation by marriage and blood of the grantees,
and they insisted on having £50 to give to him. Now, the two persons who were concerned on behalf
of the G-overnment in that transaction were Messrs. Brissenden and Nelson. If the Committeewill
go through Mr. Brissenden's correspondence they will observe as distinctly as possible that Mr.
Brissenden knew exactly the position of the title. Besides, Mr. Nelson had put the land through the
Court, and was aware at the time that Hori was only an applicant for an interestiv the grant, and that
his son was dead. Admissions of thatkind will be found from the parties concerned. In this agree-
ment I have again inserted, the Committee will observe,a provision that no personal responsibility was
to attach to myself and Adam Clark. I told Mr. Brissenden at the time of the first negotiationfor the
sale of the land that I required statutory powers, and that until that power was perfectly straight I
should do nothing to render me or my co-trustee liable to an actionfor a breach of my duty as trustee.
In 1873, after Colonel McDonnell's agreement was signed, and on coming to Wellington to attend the
House, I again saw Mr. McLean, and reminded him of this necessity, of this alteration, and he said it
had been provided for, andreferred me to the Native Lands Billbefore the House. I quote the clause.
Sir Donald McLean told me that was the provision made to enable Government to deal with minors.
Iwas not satisfied, but he said he was advised it did contain sufficient power. Having that uneasy
feeling, I put in this provision in the second agreement, to protect myself and co-trustee. I would
like to explain further that my connection with the block, beyond being exceedingly troublesome and
expensive, was very small indeed. Adam Clark, the uncle of the minor, is a man of very superior
position and intelligence, and has lived for a number of years next door, I may say, to one of
the principal Wresleyan missionaries north of Auckland. He is largely advised by him, and is a
man of fair business capacity. Tho burden of maintaining, feeding, clothing, and educating
this child was borne by Adam Clark, and, he had also to pay £150 for the survey of his
portion of the block. I did not interfere with the disposition of the funds. 1 allowed Adam Clark
to do as he thought proper for the benefit of the child. From the time I became trustee until the
time the matter had been settled by the Grovernment agreement, I had been called upon scores of
times to do things in connection with the property; surrounded as it was by European settlers, and
beinga longnarrow strip, it was trespassed on by Europeans' cattle. I had to advise the Maoris, and
insert advertisements in Maori and English in the papers, for which I had to pay, and have never
been recouped. They cameto my house, and I had to entertain them. For all these matters I have
neVer charged, asked for, or received a single penny. I may say, further, that when McLeod was
pushing Hori te More for his money, and issued a writ in the Supreme Court, 1 took up that writ,
defended the action, drew pleas, and paid money out of my own pocket in order to take the necessary
proceedings. If I had been charging in the matter as a lawyer, my bill of costs would have been £80
or £100. All that was done without fee or payment. We come now to the division of this money.
The amount to bereceived was £1,050, £50 of which was to go to Te Hemara. Eight hundred pounds
apiece was to be paid to the two grantees present. It was agreed that £800 was to beheld back until
the title was made good. Eight hundred pounds was to be divided amongst the two at the time. Fifty
pounds had been paid the evening before to Adam Clark, and £50 to Hori te More. These amounts
were taken out of the £800, leaving £700. Then, by an arrangement made by myself, they had to
refund £150 apiecefor the purpose ofpaying off Stannus Jones. Hori te More handed over his £150
at once. AdamClarke handedover £100, and said " Let theother £50 stand until to-morrow;Iwill give
it to you to-morrow." That £250 was placed in my hands, andIafterwards handeditoverto Jones. Hore
te More handed thebalance of his money to Adam Clarke to take care of. I think Adam gave him
back £25 or £30 out of it. Adam Clarke had then his own moneyand liori's money, with the excep-
tion of this small sum. That being done, I went ba<ck to the Council. Next morning Arama Karaka
waited on me with £300. That was £50 more than'he was possessed of on the trust account. I went
with him to the bank, and we lodged in the bank £300 to the credit of himself and myself, as trustees.
The receipt-slip I took away myself. I observed, in the evidence given before theFrauds Commission,
thatstress is laid on the fact that I took away the slip myself. The account could only be operated
upon by both, and therefore the taking away of the slip meantnothing. Before 1 o'clock in the day,
Clark and Nelson came up to my office in the Provincial Secretary's room, and produced a cheque,
which was signed by Adam Clarke for £200. I asked what the money was for. Adam Clarke said
£150 of it was to recoup himself for the expenses of survey. I said, " That is right. What is the
£50 for?" "To pay Stannus Jones." I thereupon signed, the cheque, got the £50 for Jones,
and paid it afterwards to Jones. That accounts for all the money in the bank except £100. I find
there is still a credit of £80 in the bank. I observe that it is said that a cheque for
£20 was sent by Arama Karaka to me, and cashed, and not accounted for. I may say at once
that I have personally no recollection of anything of the kind. It may or may not have
happened; but it is exceedingly unlikely it should have happened in 1874, and that
from that time to this I have never received a single word or letter on the subject from Adam
Clark. I may have affixed my signature to the cheque. If it be the case that the cheque was sent to
me to be drawn on, the money went back to Adam Clark. It is a matter I cannot understand that I
was never applied to by Adam Clark. That closes, as far as lam concerned, the finance transaction.
Imay say at once that of the whole amount I did not receive one single penny, although at the time
I was entitled to have stopped from Hori te More at least £100, and had claims against Clark and the
estate; but I purposely refrained from asking a single penny, because I was a trustee, and it might be
said afterwards that I induced them to sell the landfor the purpose of paying my private account. I
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have heard things said about the transaction with Stannus Jones. I have heard it stated by a very
high official,I believe, that the transactionwas a swindle. I did not receive a single penny from Jones
of consideration-money. I had no understanding from him that 1 was to receive any money, and I
will satisfy the Committeeby what lam about to state. When the Government made up their minds
to settle, Jones came to me and said, "I want to have this settled." I said, " What is the lowest
amount you will take?" He said, " £450 will recoup me; but you had better ask £500, and keep
the £50 for your trouble." I said : " Mr. Jones, lam not in the habit of doing business in that way;
it is out of my line, and you forget the person you are speaking to." I believed £450 was fair. I got
him £300, and paid him that amount; and, subsequently, he received from the G-overnment £150,
which was in Mr. Davies's hands. He had not received this £150 up to the time I was leaving to
come to Hawke's Bay or Wellington, and he issued a Judge's summons against me to stop me from
going away until I explained why this £150 was not paid. I made a short affidavit of the above facts,
and filed it, and I departedfrom the province in peace. There is one other point here to which I
would refer. Clark states in his evidence before the Frauds Commissioner that he did not receive
£100 from Jones on account of timber. The statement is an absolutefalsehood ; and the clearest and
most convincing proof of that is, that he paid back to me without scruple the amount—£ls0—which
I afterwards paid Jones. I would point out, further, that Clark in his evidence was guilty, beyond all
question, of a deliberateperjury. He swore he never signed the cheque for £200; whei'eas all the
witnesses gave evidence that he did, and the Commissioner himself said there could be no doubt he
did. I might also point out that the Commissioner himself says, with reference to the evidence of
Hori te More, that he couldnot make anything out of him, as the man was imbecile. Iwould point
this out to the Committee: thatI consider 1 have been dealt with very unfairly indeed, because from
the start I have been acting in the public interest. I thought it would be a prudent thing to realize
the property. It was entirely out of the question to lease it; and Iwas certain that if an alteration
in the law took place the estate wrould have been swallowed up in a few years in payment of rates.
This matter has been going on now, I think, for two years—I mean the dispute between the Grovern-
ment and Brissenden. When it came before the Frauds Commissioner in Auckland I had ceased
practically to reside in Auckland. I got a wirefrom the Frauds Commissionerasking me to go up to
Auckland and give evidence in relation to this transaction. The wire did not disclose that any
difficulty had arisen about it, and I presumed that nothing more than the ordinaryinquiry was being
made. I telegraphed back as follows : " Impossible come Auckland as Supreme Court sitting, and
leave for Wellington attend Parliament when Court done. Will answer any questions by wire or
mail." That telegram was sent back without paying for it, and I had to pay 3s. 6d. before the Frauds
Commissioner wouldaccept it. I added, " Will be happy to answer any questions by letter or mail."
The Commissioner took evidence, damaging to my private and public character, and came to a
conclusion without any reference to me. I would have gone to Auckland and speedily upset the
evidence of witnesses,and have had two or three of them committed for perjury. But I was not aware
of the evidence they had given. I complain very much that for two years these papers have been in
the hands of my friend opposite (Major Atkinson), and I have not had any intimation about them.
If I had been asked two years ago I would have been too happy to explain them, but it was not until
I came into office that I saw them ; and they made my hair stand on end, because I am pronounced a
criminal of the deepest dye.

75. Mr. Sees.] Who was the Frauds Commissioner?—Colonel Haultain. On no account should
the Frauds Commissioner have come to a conclusion until I had refused to come and give evidence.
He had power to summon me to give evidence.

76. Is the Frauds Commissioners' a public or private Court ?—The point has neverbeen settled.
Some Commissioners hold open Court, and others closed Courts. My impression is it should be an
open Court. There is one point I forgot to refer to: the half of the £1,600 was to be held until the
title was completed—half from each—namely, £400. In this agreementit said £800. It was under-
stood by Mr. Brissenden that he would pay that amount into an account, in trust for the completion
of the sale. I was under the impression it was paid in in such a way as not to be interfered with until
the purchase was completed. I afterwards found out that it was paid into the Pakiri Purchase
Account. Mr. Brissenden was a Groveroment officer and stood in a responsible position, and when
called upon to complete the transaction he knew we should require £800, no matter where it came
from.

77. Son. Major Atkinson.'] You had nothing to dowith that £800 ?—Nothing whatever. Imight
state, further, as bearing on the charge made by the Auditor-Greneral, that I have asked Mr. Bris-
senden since how this came about, and he said he thought he carried out the agreement sufficientlyby
paying it into the Public Account. He operated on that account. I asked him why he did so, and he
told me he had authority to operate on it from Dr. Pollen. I want to deny completely and absolutely
that therewas any collusionbetween myselfand Mr. Brissenden. Mr. Brissenden came to me because
he could not avoid coming, because I was a trustee in the block, and he tookup what had been com-
menced two years before. I have made nothing out of it.

78. Mr. Murray-Aynsley.] How did the money go out of the Treasury for one purpose, and was
used for other purposes, independent of whatever the Treasury might have done?—I could notpossibly
answer that question.

79. Had you ever it in your banking account, or under your control ?—Never; the moneywas
never in my hands, never under my control. It was agreed at the time the agreement was signed
that Brissenden should lodge £800 in a special account at the bank, and so lodge it that none of the
parties could operate upon it until the titlewas complete.

80. Mr. Ormond.~\ He did not carry it out ?—No ;it would seem so.
81. Son. Major Atkinson.'] It was to be placed so that it could notbe operated on without your

approval?—Tes, to be available when the title was complete.
82. Son. Mr. Reynolds.] If you gave a receipt for the £800 to be carried to a separate account,

would not you be responsiblefor it ?—I do not think so. In dealing with the Natives no sane man
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would ever think of paying the whole of the purchase-money until the purchase was complete. Ido
not think Mr. Brissenden meant in any way to depart from the spirit of the agreement, or had any
improper intentionwhatever.

83. Mr. Montgomery.] You took it for granted the money would be placed in the bank, to be
operated on when the title was complete ?—Yes.

84. You did not see it was done, but took it for granted it was, having a Government officer
managing the transaction ?■—Yes.

85. Mr. Stevens.] It simply amounts to this: that the money was supposed to be ear-markedfor
the completion of the title?—Yes.

BG. Mr. Bees.] Mr. Brissenden could not get a titleuntil he paid the money ?—No. Supposing
the £800 had been handed over at the time, I should have been disposed to give it back until the title
was complete.

87. Mr. Montgomery■.] Were you aware that the Government was cognizant of this money remain-
ing in the bank to the credit of Mr. Brissenden?—No ; I could not say. I left the province'within a
week afterwards and settled in Hawke'sBay, and did not interfere in any business in Auckland since
that time. I have been backwards andforwards.

88. Mr. Sees.] Did you receive anynotification from the Auditor-General to attend any examina-
tion ?—No; I was never called upon in any way.

89. Were you aware that he would make such a report ?—Not until I saw the papers down below.
90. Mr. Montgomery.] What was that telegram you received from the Frauds Commissioner ; I

should like to see it ?—I do not know whether I have it. The words are very distinct in my mind ;it
was as follows : Re purchase : Can you attend before me and give evidence before me as Frauds Com-
missioner respecting that transaction? I telegraphedas before-mentionedin reply.

91. Mr. Ormond.] Was there any communication from Colonel Haultain at the timeof the second
sitting of the Court?—I am not aware of any communication; there was no letter I can swear.

92. There were two distinct sittings of the Court held ?—I do not know, I heard nothing of it.
93. There are two reports ?—There is a sort of memorandumwritten at the request of the Govern-

ment. He doesnot appear to have taken any evidence at that second sitting.
94. Mr. Johnston.] Has the purchase ofthe block been completed F—No ; because they want this

power to enable minors to sell. If that power was given it could be closed in a few days.
95. In signing that receipt, acknowledging that £800 was banked in your name, would not the

Auditor fancy you could give them a clear title without paying another £800?—No ; I do not think
we should be liable. We are entitled to a further production of money to complete the title. No
one has signed the agreement who is in aposition to sell. I might point out one of the operations by
Mr. Brissenden on that account was a payment to McLeod of the balance of his claim. That was
perfectly right, and was authorizedby the Government long before.

96. Hon. Major Atkinson.] Practically there willbe very little given to themnow ?—There ought
to be the whole of the £800, less thebalance of McLeod's claim. The Government have paid Jones's
claim as against Kahui's share.
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Satueday, 10th Novembee, 1877.
Mr. E. T. Beissenden re-examined.

97. The Chairman.] The Committee is in possession of the paper you sent in in the shape of a
memorandumupon thereport of the Commissionersof Audit. Is there anything you wish to add to
thatmemorandum?—No, Ido not think there is anything in respect to that. Thereare afew remarks
which I should like to make in reference to my past services, which would perhaps be better put in
writing than to occupy the time of the Committee.

98. There is ono sentence in your memorandumwhich I think is imperfectly written. Did you
refuse to have any concern in carrying out this matter ?—No, I did not, as Mr. Sheehan was a party
to the transfer of the block to the Government. On that account I felt at the timeverylittle concern
about its terminatingrightly. I mean that I had no objection. I had confidence in the transaction,
in consequence of Mr. Sheehan being a party to it. ",

99. Yousay here that you took up this purchase at the special request of Dr. Pollen ?—Tes.
100. Had you a written communicationfrom Dr. Pollen ?—No ; he was in Auckland at the time,

and I used to call at his office.
101. Mr. Ormond.] In reference to this Pakiri purchase, do you now consider the thing can be

completed ?—Tes. If I had authority to do it, I would deliver 20,000 acres, more or less, to the
Government within the space of six months. You know it takes that time to geta good title—that is,
from the time the Court sits until a memorialof ownership can be obtained.

102. To what extent have the moneys already paid led to that result ?—The moneys paid wouldof
course be deducted, but I certainly think you could not get it at the same price now, because the
timber has been considered of value, and it is surrounded with special settlements. Larger offers have
been made, and the Natives have been told that they canrepudiate the past transactions. I think I
can purchase the block for 3s. an acre, and Iwould guaranteeto do it for that.

103. Son. Mr. Reynolds.] Would theynot abideby their agreement?—lt is very doubtful.
104. Mr. Ornwnd.] There is a minor in the case, is there not ?—-Yes, there are two infants in the

case. There are three grantees,and the block has not been subdivided.
105. In reality, the only interest for which money has been paid is that held by the infant for

whom Mr. Sheehan and Arama Karaka weretrustees ?—That is really the only one. It wasexplained
to me that the Native custom would be carried out with regard to Hori te More—that is, his son
having died, theproperty would revert to the father, and not to the son.

100. Then, in saying you think the purchase could be completed, have you any reason to know
that Hori te More and the other relations of Panapa would complete the transaction at a price ?—I
saw Eahui and others, and they are quitewilling and. anxious to do it.

Mr. E. T. Bris-
senden.
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107. Mr. Stevens.'] In what position is the land at the present time?—It has passed through the
Native Land Court, but it lias not yet been subdivided. In order to get a good titlefor the Govern-
ment the two minors' shares would have to be cut off from the block.

108. The Chairman.'] Does the present state of the lawallow trustees of minors to sell and convey
land?—Certainlynot. It enables them to subdivide, and of course this, the minors' portion of land, is
held separate from the transaction.

109. How do you propose to get a separate title ?—There are 32,000 acres in the block. lam
able to purchase 20,000 acres.

110. You mean that you could get 20,000 acres with a clear title, which would not include any
land, held under trust ?—Tea ; that portion would be takenoff—namely, 5,000, 6,000, or 7,000 acres.

111. Mr. Stevens.] Is it not a fact that you would have to begin your negotiationsfor the pur-
chase of this land de novo ?—No; Eahui has consented to acknowledge the moneys that have been
paid. 1 have never been idle on this matter.

112. Is Kahui the principal claimant?"—Yes; the great difficultyI experienced arose from the
fact that she had a half-caste husband. That difficultyhas been got over, and I could purchase the
land for the Government at 3s. an acre, that amount coveringall expenses.

113. You say the purchase can be concludedfor 3s. an acre, including the moneys already paid ?—
Yes.

114. lion.Mr. Beynolds.] Seeing that £1,600 has been paid to therepresentatives of the Natives,
you would lose all that ?—I should not, because I have gone into thematter, and the)7"are quite willing
to acknowledge thatportion of the money which has been paid them, and to allow it to be deducted
out of the money to come.

115. Mr. Stevens.] I understand you to say that this purchase could be completed if the price
were increased to 3s. an acre, and that the money alreadypaid would bo allowed for. What difference
in price would this 3s. an acre amount to ?—£1,350 more. The land has very much increased in value
since. It is now four years since negotiations were commencedfor this land.

116. Mr. Ortnond,] Eeferring to your own position, you justifyyour dealingwith thesepeople on
thefact that you took up apurchase that was commenced before you had anything to do with it ?—-
I did not inquire much into it. Dr. Pollen's instructions to me were to hurry thematter, andbuy the
block, because two or three parties had purchased the timber. The Great North Eoad was beingmade,
and these jDeoplewere going to charge an exorbitant price for timber for bridges, culverts, &c. I did
not inquire much into it, seeing that these Natives had received money from the Government, and had
been acknowledged by the Native Office. ThereforeI went into thematter fearlessly.

117. With whom did you deal?—With Hori te More and Arama Karaka direct. I never dealt
with Mr. Sheehan until the day before the signing of the agreement. The Government, I might add,
have scores of blocks in the same position as regards minors. The matter requires legislation, as
under the present Act theseblocks cannot be dealt with until a short Act is passed empowering the
Native Land Court to appoint trustees for minors, and to give such trustees power to dispose of such
interests, the proceeds to be placed in trust.

Mr. E. T. Bris-
senden.

Not. 10, 1877.
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